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«Ақ жол» партиясы Шығыс Қазақстан облысындағы 

радиоактивті залалдарды жою жөніндегі хаттамалық 

шешімдердің орындалуын талап етеді  
2012 жылғы 5 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» партиясы Шығыс Қазақстан облысындағы радио-

активті залалдарды жою жөніндегі хаттамалық шешімдердің 

орын-далуын талап етеді – бұл туралы тиісті хат Қоршаған 

ортаны қорғау министрлігіне жолданды.  
Аталған мəселені шешуде жəрдем көрсету туралы ШҚО 

жұртшылығынан фракция жетекшісі Азат Перуашевтың атына хат түскен 

болатын. Ондағы ақпарат бойынша, Өскемен қаласы мен ШҚО 

аумағындағы радиоактивті залалдарды жою мəселесі бойынша хатта-

малар шешімі орындалмауда. Осы жылдың 28 наурызы күні Өскемен 

қаласында Үкімет басшысының бірінші орынбасары С.Ахметов ҚР 

Қоршаған ортаны қорғау министрлігіне (əрі қарай – ҚОҚМ) ҚР Қаржы 

министрлігімен бірлесе отырып Өскемен қаласы мен ШҚО аумағында 

анықталған радиоактивті ластану ошақтарын жою бой-ынша жобаларды 

2013-2015 жылдарға арналған республикалық бюд-жет есебінен 

қаржыландыру мүмкіндігін қарастыруды, сондай-ақ Өскемен 

қаласындағы тұрғын үй құрылысы аймақтарында анықталған 

радиоактивті ластану ошақтарын қатерсіздендіру үшін берілген 

бюджеттік тапсырысты қолдауды тапсырған. Сонымен қатар хат ав-

торлары «ҚОҚМ маңызды экологиялық мəселені əлі құрылмаған Атом 

энергетикасы бойынша агенттіктің мойнына жүктеуге тырысу-да» деген 

алаңдаушылықтарын білдіріп отыр. Сондай-ақ, хатта ШҚО əкімдігімен 

аталған мəселе бойынша бюджеттік тапсырыстың дайын-далып, ҚОҚМ-

не тапсырылғандығы айтылған. Алайда, ҚОҚМ бүгінгі күнге дейін 

республикалық бюджет комиссиясының қарауына тапсы-рысты 

енгізбепті.  
«29 тамыз күні болған «Ядролық сынақтарға тыйым салудан – 

ядролық қарусыз əлемге» атты соңғы халықаралық конференцияда 

Мемлекет басшысы Н.Назарбаевпен экологиялық қауіпсіздік жəне 

азаматтарымызды ядролық сынақтар мен радиоактивті ластанулардың 

зардабынан қорғау мəселесі тағы да өзекті түрде көтерілді», - деп 

А.Перуашевтың атынан ҚОҚМ-не жолданған хатта атап көрсетілді. 
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ҚР Парламенті Мəжілісінде таяу уақытта республикалық 

бюд-жет жобасының қаралуы жоспарланып отырғандығына 

байланысты, «Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы 

Министрліктен аталған мəселе бойынша атқарылған жұмыстар 

туралы толық ақпарат сұратты. 
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«Ақ жол» партиясының Орталық кеңесінің кезекті 

пленумы болып өтті  
2012 жылғы 7 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бүгінгі өткен партияның Орталық кеңесінің пленумында «Ақ 

жол» партиясының парламенттік фракциясы қызметінің негізгі 

бағыттары бекітілді. Пленум парламенттік каникул кезіндегі 

депутаттардың аймақтарға жасаған сапарларын жəне 

сайлаушылар-мен өткізген кездесулерін қорытындылады. 

Фракция аппаратының жетекшісі Айгүл Рупатовның хабарлап 

өткеніндей, депутаттар барлық аймақтарда 70-тен астам 

кездесулер өткізіп, 14 мыңнан астам сайлаушылармен жүздесті. 

Ал қоғамдық қабылдау бөлмелерінің көмегіне 163 адам жүгінді.  
Пленум фракция депутаттарына партия тұғырнамасын іске асыруға 

бағытталған, сондай-ақ əлеуметтік жаңғырту тапсырмалары-нан 

туындайтын бірқатар заң жобалары туралы бастама көтеруді тап-сырды. 

Жоспарланып отырған осындай заң жобаларының тізімінде азаматтық 

қызмет, ШОБ-ты қолдау, аз қамтылғандарды əлеуметтік қорғау туралы 

жəне т.б. заңдар бар. Сонымен қатар пленумда сы-байлас жемқорлыққа 

қарсы тұру, жастар үшін əлеуметтік саты-ларды қалыптастыру, өнеркəсіп 

үшін мамандар дайындау, жастар арасындағы жұмыссыздықты азайту 

мəселелері қызу талқыланды.  
Сондай-ақ биліктің қоғам алдындағы ашықтығы, басқарудың 

президенттік-парламенттік нысанына өту мəселелері 

талқыланды. Депутаттық бастама көтеру құқығын кеңейтуге, 

үкіметтің заң жо-баларын депуттардың кері қайтару құқығына, 

парламенттік тек-серуге, парламенттік оппозицияның мəртебесіне 

қатысты парла-мент палаталарының регламентіне ұсыныстар 

енгізу туралы шешім қабылданды.  
Облыстық филиалдардың ұсыныстары бойынша, Пленум 

партияның орталық кеңесін бірқатар жаңа мүшелермен толықтырды.  
Пленум партияның Оңтүстік Қазақстан облыстық 

филиалының төрағасы, «Су ресурстары – Маркетинг» АҚ-ның бас 

директоры (Шымкент) Анарбек Орманды партия төрағасының 

оңтүстік аймақ бойынша орынбасары қызметіне сайлады. 
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Сондай-ақ, Орталық кеңес мүшелері депутат А.Рысқалидың 

төңірегінде туындаған жағдайды талқылады. Партияның Атырау 

облыстық филиалының өкілдері арқылы депутатқа «Ақ жол» ҚДП-

ның Орталық кеңесінің мүшелерімен кездесіп, өзінің ұстанымын 

білдіру үшін шақырту жіберілді. Азат Перуашевтің айтып өткеніндей, 

«Ақ жол» партиясының 80 емес, тек қана 8 депутаты бар, сондықтан 

Парламенттегі əрбір депутаттық дауыстың біз үшін маңызы үлкен, 

əсіресе, біздің қазір ғана айтып өткен маңызды заңдар мен 

мəселелерді талқылау кезінде. Жəне біздің əрбір депутаттық 

мандатымыз партия мүддесіне қызмет етуі тиіс». 
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«Ақ жол» партиясының пленумы Мəжіліс депутаты 

Аман-жан Рысқалидың орнын алмастыратын депутатты 

бекітті, оның ізбасары болып Талғат Ерғалиев сайланды  
2012 жылғы 15 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бүгін өткен «Ақ жол» партиясының Орталық кеңесінің 

плену-мы Мəжіліс депутаты Аманжан Рысқалидан келіп түскен 

өтінішті қарастырды жəне талқылаудан кейін оның депутаттық 

мандатын Талғат Ерғалиевке беру туралы шешім қабылдады.  
Өзінің өтінішінде А.Рысқали осындай шешімді қабылдауға 

моральдық-этикалық ой-пікір мен туындаған қоғамдық 

резонанстың негіз болғандығын, бірақ партия мүшесі болып 

қала беретіндігін айтқан.  
Итернет алмастырушы Талғат Ерғалиев – 45 жаста, «Ақ 

жол» партиясының Орталық кеңесінің аймақтық саясат 

жөніндегі хат-шысы, Ақмола облысының Қорғалжын 

ауданынан шыққан кəсіпкер.  
Аталған мəселе бойынша сөз алған Азат Перуашев тағы да 

А.Рысқалиға қатысты жағдайға баға беруде қауесет пен біреудің 

пікіріне емес, ресми ақпаратқа сүйенуге шақырды. Сонымен 

қатар, бірқатар комментаторлар адамға əр түрлі заң 

бұзушылықтарға қатысты алдын ала кінə тағып, тек этика туралы 

емес, сондай-ақ кінəсіздік презумпциясы туралы ұмытуда.  
«Аманжан Рысқали біздің əріптесіміз, берген өтінішіне 

сəйкес ол партия мүшесі болып қала береді. Біз оған амандық-

саулық тілейміз» - деді партия төрағасы.  
Партия төрағасы əріптестерін депутаттардың орын алмасуы ту-

ралы жағдайға таң қаларлық оқиға ретінде қарамауға шақырды. Ол 

осы жылғы 15 қаңтардағы сайлаудан кейін партия депутаттарының 

тізімін бекіту кезінде, Орталық кеңестің Парламенттегі «Ақ жол» 

партиясының өкілдерін алмастырып тұруды ұсынғандығын еске са-

лып өтті. «8 мандатқа ие бола отырып, біз əріптестеріміздің біразына 

өздерінің ойларын жүзеге асыру үшін мүмкіндік беруге тиіспіз, со-

нымен қатар мұндай тəсіл қазіргі депутаттардың жай отырмай, 

депутаттық өкілеттіктерін белсенді түрде пайдалануға ынталандыра-

тын болады», - деп атап өтті ол. 
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Осыған байланысты Азат Перуашев парламенттік сеесиялардың 

қорытындылары бойынша алдағы уақытта да ротация жүргізуді 

жалғастыруды ұсынды. Сондай-ақ, «Ақ жол» партиясының төрағасы 

мұндай тəсілді өзге де партиялардың қабылдауларына болады деп 

есептейді. «Ауыс-түйіс депутаттардың Парламенттегі 5 жыл ішінде 

біртіндеп əдеттегі шенеуніктердің біріне айналмай, халыққа бір табан 

жақын болуларына мүмкіндік береді», - деп санайды Азат Перуашев.  
Босаған депутаттық мандат төңірегіндегі пікірталасты 

қорытындылай келе, А.Перуашев 2004-2005 жылдардағы жағдайды 

еске салды. Сол кезде партияға берілген Парламенттегі бір орын 

үшін бірнеше айға созылған дауласу нəтижесінде «Ақ жол» партиясы 

жікке бөліну мен ұйым дағдарысын бастан өткерген еді. «Өзіміздің 

қателеріміздің негізінде сабақ алатын уақыт жетті – деді партия 

төрағасы, - сонымен бірге біз жеке мүдделерімізді алға қоймай, 

сайлаушылардың партия алдында қойған тапсырмаларын негізге 

алып, жұмыс істеуге тиістіміз». 
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Мемлекеттік органдармен жүргізіліп жатқан алименттер 

көлемін қайта есептеу мыңдаған тастанды балалардың заңды 

мүдделерінің бұзылуына əкеліп соқты – «Ақ жол» партиясы  
2012 жылғы 19 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Мемлекеттік органдармен жүргізіліп жатқан алименттер көлемін 

қайта есептеу мыңдаған тастанды балалардың заңды мүдделерінің 

бұзылуына əкеліп соқты – бұл туралы Е.Никитинская бүгінгі 

Мəжілістің пленарлық отырысында «Ақ жол» партиясының атынан 

жария етілген депутаттық сауалда айтып өтті.  
Депутаттық сауалда атап өтілгендей, балалардың өмірін 

жақсарту үшін əлеуметтік қорғау саласындағы бірқатар 

бағдарламалардың іске асырылуымен қатар, бүгінгі күнге дейін ата-

анасының бірі тастап кеткен, мүшелері толық емес отбасылардағы 

балалардың құқығын қорғау мəселесі тым осалдық танытып тұр. Бұл 

жағдай осындай балаларға заңмен алимент төлету шарасының 

қарастырылғандығына қарамастан орын алуда.  
Мəселен, биылғы жылға дейін, «Атқарушы өндіріс туралы» ҚРЗ 

99-бабының 3 тармағына сəйкес алиментті төлеуден жалтарған 

жағдайдағы борыш сомасы балаларды тастап кеткен ата-ананың  
тұрғылықты аймағындағы орташа еңбекақы мөлшерінің 

негізінде анықталып келді. Ел бойынша орташа алғандағы 

аймақтар бойынша орташа айлық еңбекақы мөлшері бүгінгі күні 105 

мың теңгені (Статистика агенттігінің мəліметтері) құрайтындығын 

есепке алсақ, бір балаға айына шамамен 26 мың теңгеден келді.  
Алайда, былтырғы жылы ҚР «Неке (ерлі-зайыптылық) жəне отба-сы 

туралы» кодексі қабылданғаннан кейін, қаңтар айынан бастап али-  
мент бойынша борыш мөлшері айлық еңбекақының ең аз мөлшері 

негізінде анықтала бастады. Бұл айына бір балаға есептелетін  
соманың бұрынғы 26 мыңнан 4 мың теңгеге дейін төмендеуіне  
əкеліп соқты.  

«Ақ жол» партиясының депутаттарының атына хабарласқан 

азаматтардың ақпараттары бойынша, бүгінгі күні шынайы мақсаты 

жауапсыз ата-аналардың борыштары бойынша берешекті жауапты 

мемлекеттік органдардың алдамшы түрде «статистиканы жақсарту 

үшін» формальды «төмендетуі» болып табылатын алименттер 

мөлшерлерін жаппай қайта есептеу жүруде. 
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«Ақжолдықтар» мұндай тəсілдің жауапсыз ата-аналардың 

əлеуметтік жауапсыздығының өршуіне жол беретіндігіне, тастап кет-

кен балаларына берілетін төлемдерді тез арада азайту мақсатында 

оларды еңбек қызметінен жалтаруға итермелейтіндігіне сенімді.  
«Бірқатар жағдайларда жауапсыз ата-аналар өздерінің тастап 

кет-кен балаларына қарыз болмай, керісінше, ата-анасының көзі 

тірісінде жетім қалған балалардың қайта есептеу нəтижесінде тастап 

кеткен ата-аналарына «қарыз» болып қалулары мүмкін. Осындай 

жағдайға тап болған балалар үшін, бəлкім бұл аспан айналып жерге 

түскенмен бірдей шығар», - деп атап өтті депутат Е.Никитинская.  
«Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы 

мемлекеттің əлеуметтік саясатындағы мұндай 

бұрмалауларға жол беруге болмайды деп есептейді жəне 

Еңбек жəне əлеуметтік қорғау министрлігінен айтылған 

мəселеге жан-жақты зерттеу жүргізуді жəне қажет жағдайда, 

тастанды балалардың мүддесін қорғау үшін заңнамаға 

өзгерістер мен толықтырулар енгізуді та-лап етеді.  
«Ақ жол» партиясының депутаттары кез келген жағдайда 

депутаттық бастамышлдық құқын пайдалана отырып, 

заңнамаға тиісті өзгерістерді дайындайтындарын мəлімдеді. 
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Іле-Алатауы ұлттық қорығында орын алған жан 

түршігерлік оқиға кезіндегі көптеген адамдардың қаза 

табуына өткен жылы аңшылық шаруашылықтардағы 

қорықшыларды қарусыздандыру жағдайы себеп болуы 

мүмкін – «Ақ жол» пар-тиясы  
2012 жылғы 19 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Іле-Алатауы ұлттық қорығында орын алған жан түршігерлік 

оқиға кезіндегі көптеген адамдардың қаза табуына өткен жылы 

аңшылық шаруашылықтардағы қорықшыларды 

қарусыздандыру жағдайы себеп болуы мүмкін – бұл туралы 

«Ақ жол» партиясының депутаты Меруерт Қазбекова бүгінгі 

жарияланған депутаттық сауал-да айтып өтті.  
«Аңшылық шаруашылықтардың құрамында көбіне қарапайым 

жергілікті тұрғындар еңбек етеді. Олар керек-жарақпен аңшылық 

шаруашылықтың өз есебінен қамтамасыз етіледі. Егер бұл жабдықтар 

əдеттегі бұзақылармен күресуге жеткілікті болып жатса, ал дайын-далып 

келген заң бұзушылар барлық техникалық құрал-жабдықтар жөнінен, 

бəрінен бұрын қарулану жағынан, қорықшылардан басым түседі» - деп 

депутаттық сауалда атап өтілген.  
Партия атына аңшылық шаруашылықтардан түсіп жатқан 

хаттарға сəйкес, жағдай былтырғы жылдан бері ушығып отыр. 

Себебі 2011 жылдың 1 шілдесіндегі Үкіметтің №751 

қаулысымен қорықшылардың иір ойықты мылтық пен тапанша 

ұстауларына тый-ым салынған.  
Нəтижесінде, қылмыстық элементтермен қақтығысып қалған 

жағдайда, аңшылық шаруашылықтардың қызметкерлері, шындығын 

айтқанда, олардың іс-əрекетін тоқтата алмайды, ал кей кезде өздерін 

қорғауға қауқарсыз. Бұған жақында ғана Іле-Алатауы ұлттық 

қорығында болған қайғылы оқиғалар дəлел. Онда 12 кісі жаппай 

адам өлтіру əрекеттерінің құрбанына айналған болатын.  
«БАҚ хабарламалары бойынша, Іле-Алатауы қорығындағы 

құрбан болғандардың көбісі жарып-кесу нəтижесінде өлтірілген. Яғни, 

жақыннан қақтығысу кезінде болған. Бізге хабарласқан аңшылық 

шаруашылықтардың пікірінше, бұл қайғылы оқиғада ең ал-дымен 

қорықшыларды жақыннан қақтығысу кезінде барынша тиімді 
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қару саналатын тапаншаларды ұстау құқығынан айыру елеулі 

рөл атқарған», - деп атап өтті М.Қазбекова.  
«Ақ жол» партиясының депутаттары қорықшылардың жеке 

қауіпсіздігін қамтамасыз ету жəне заң бұзушылармен күресті 

жақсарту мақсатында аңшылық шарушылықтардың иір ойықты 

мылтық пен тапанша ұстауына салынған тыйымды алып тастау, 

сондай-ақ жалпы алғанда аңшылық шаруашылықтар мен қорық 

қызметтеріне басқа да керекті көмекті көрсету қажет деп санайды.  
«Ақ жол» партиясының фракциясы сайлаушылардың 

өтініштері бойынша жұмыстарын жалғастыруда. 
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Азат Перуашев: отандық көлік жолдарында қазақстан-

дықтарға қарсы жарияланбаған соғыс жүруде, оның 

құрбандарының саны Ауған соғысындағы Кеңес əскерінің 

шығынынан екі есе көп  
2012 жылғы 19 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Отандық көлік жолдарында қазақстандықтарға қарсы 

жарияланбаған соғыс жүруде, оның құрбандарының саны 

Ауған соғысындағы Кеңес əскерінің шығынынан екі есе көп – 

бұл ту-ралы Азат Перуашев бүгінгі Мəжілістің пленарлық 

отырысын-да «Ақ жол» партиясы фракциясының атынан 

жарияланған депутаттық сауалда айтып өтті.  
«Əңгіме көптеген адам өліміне себепші, жиі болатын ірі жол-

көлік оқиғалары туралы болып отыр. Ресми мəліметтер бойынша, 

соңғы 10 жыл ішінде біздің елімізде жол-көлік оқиғаларынан бала-

ларды қоса алғанда 32 мыңнан астам адам көз жұмған; 166 

мыңнан астамы жарақаттар алып, мертіккен.  
Жол-көлік оқиғаларынан қаза тапқан қазақстандықтардың 

саны Ауған соғысындағы Кеңес əскерінің шығынынан екі еседен 

астам көп, салыстырсақ: онда осындай уақыт аралығында (10 

жыл) əскери əрекеттерден 14 мыңдай адам көз жұмған.  
Сонда Қазақстан жолдарында көптеген адамдардың 

өліміне алып келіп жатқан күнделікті тоқтаусыз майдан жүріп 

жатыр деп айтуға болады» - деп атап өтті депутат жəне келесі 

мəліметтерді мысалға келтірді:  
Жол-көлік оқиғаларынан қаза тапқандардың едəуір үлесі 

республикалық жəне халықаралық маңызы бар жолдарға 

келеді. Мəселен, 2011 жылы жол-көлік оқиғаларынан 2707 

адамның 1113-і немесе 41 %-ы осындай жолдарда қаза тапқан.  
Олардың арасында еліміздегі екі ірі мегаполисті ғана 

емес, сондай-ақ Қазақстанның солтүстігі мен оңтүстігін, 

бізбен көршілес мемлекеттерді байланыстырушы жалғыз 

жол болып табылатын республикалық маңызы бар 

«Алматы-Астана» трас-сасы аса ерекшеленіп отыр.  
- 2010 жылғы 13 қазанда осы трассада болған жол-көлік 

оқиғасы кезінде 11 автобус жолаушысы қаза тапқан; 
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- 2011 жылғы 8 мамыр күні сонда, минивэн мен КамАЗдың 

соқтығысуы кезінде 16 адам қаза тапқан;   
- Биылғы жылдың тамыз айында осы трассада болған 

жол-көлік оқиғасынан 16 адам көз жұмды.  
Жол-көлік оқиғаларының басты себептерінің ішінде қарсы 

бағыттағы қозғалыс жолағына шығып кету жағдайы елеулі орын 

алып отыр, ал адамдардың жарақат алуы мен құрбандарының   
саны бойынша ереже бұзудың бұл түрі алда тұр.   

Аталған трасса негізгі бөлігі бойынша екі жолақты болып 

табылады, ол жол төсемінің енсіздігімен жəне бөліп тұратын 

тосқауылдың жоқтығымен ерекшеленеді. Ал бұл жағдай көлік 

құралдарының жоғары тығыздығы мен əртүрлі қозғалыс 

жылдамдығы кезінде көліктердің қарсы бағыттағы қозғалыс 

жолағына шығып кетуіне жəне ауыр апаттарға əкеліп соғады.   
Осыған байланысты, «Ақ жол» партиясының депутаттары 

Үкіметтен трассаны 4 жолаққа дейін кеңейту жəне қарама-қарсы 

бағыттағы қозғалыс жолақтарының арасына бөліп тұратын тосқауыл 

қою жолымен «Алматы-Астана» трассасын жаңғыртуды талап етеді.   
«Біз мұндай жобаның шығынды болатындығын түсінеміз, 

алайда Ата Заңымыздың 1 бабына сəйкес адам жəне оның өмірі   
Қазақстан Республикасындағы жоғары құндылықтар 

болып та-былады. Жəне дəл осы ұсынылып отырған 

жаңғырту көптеген отандастарымыздың өмірін сақтап 

қала алады», - деп атап өтті Азат Перуашев.  
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Азат Перуашев: Əділет Министрлігімен дайындалған 

Кəсіпкерлік Кодексінің жобасы кəсіпкерлік құқығы 

идеясының өзінің беделін түсіреді  
2012 жылғы 25 кыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Əділет Министрлігімен дайындалған Кəсіпкерлік Кодексінің 

жобасы кəсіпкерлік құқығы идеясының өзінің беделін түсіреді» - 

бұл туралы «Кəсіпкерлік саласындағы заңнаманы жүйелендіру: 

қазіргі ахуалы жəне перспективалар» тақырыбында жуырда 

болып өткен конференцияда Азат Перуашев мəлімдеді.  
Азат Перуашев жобаны дайындаған Əділет Министрлігінің 

конференция қорытындылары бойынша өздерінің 

ұсынымдарында Кəсіпкерлік Кодексінің мақсатқа сай еместігін 

жəне оны əзірлеу үшін «шынайы алғышарттары» жоқтығына 

көндіргілері келетіндігін «жəдігөйлік» деп атады.  
Əділет Министрлігінің вице-министрі Зауреш Баймолдина мұны 

конференция басталмай тұрып «анықталған» конференцияға 

қатысушылардың басым көпшілігінің көзқарасы деп түсіндірді.  
«Онда Сіздер бұл конференцияны неге өткізіп 

отырсыздар? – деп ренішін білдірді депутат.  
Өткізді деп айту үшін бе? Қалайша талқыға түспей тұрып 

оның қорытындыларын таратуға болады?».  
Сонымен қоса, Азат Перуашев Кəсіпкерлік Кодексі туралы 

идеясының қарсыластары – отандық оқымысты-академиктер екеніне 

конференция қатысушыларының назарын аударды, ал олар негізінен 

көзқарастары кеңес ғылымының жəне социализмнің жоспарлы 

экономикасының жағдайында қалыптасқан аға ұрпаққа жататын 

заңгерлер. «Ол кезеңде жеке кəсіпорындар болмаған, əлеуметтік-

экономикалық құбылыс ретінде кəсіпкерлік болмаған, демек, тиісті 

құқықтық жүйеде бұған қажеттілік те туындамады» - деп атап өтті.  
«Құрметті академиктер Азаматтық кодекс аясында барлық 

мəселе ойдағыдай шешіледі деп бізді сендіріп отыр. Алайда кез-

келген бизнесмен сіздерге оның бұлай еместігін айта алады. Сот 

отырыстарының жылдап созылуы; кəсіпорындардың жəне олардың 

еңбек ұжымдарының заңдық құқықтары мен мүдделерінің 

бұзылуының көбейуі; əділдік іздеген кəсіпкерлердің ондаған 
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табалдырықты тоздыруы; ал бұның бəрі жекелеген азаматтардың 

да-уларын шешу үшін қолданылатын көзқарастардың өзінің құқықтық 

түп негізінде жеке компаниялардың арасындағы, немесе жеке компа-

ниялар мен тексеруші органдардың арасындағы даулармен бара-бар 

еместігінде» – деп есептейді «Ақ жол» партиясының лидері. Бұл 

дəлел құқықтанушылардың абстрактылы əңгіменің қызығушылығына 

түсіп кетушіліктерінен басым түседі.  
«Тіпті ұсынылған жобада көбінесе мемлекеттік органдардың 

қызметтері мен өкілеттілігіне басты көңіл бөлінген; ал, мысалға 

алсақ, жеке кəсіпорындардың түрлері мен ерекшеліктері, олардың 

құқықтарын мемлекеттік органдардың жөнсіз іс-əрекеттерінен 

қорғау жүйелендірілмеген немесе бұл туралы ескерілмеген де».  
Азат Перуашев экономикалық дамыған елдердің бəрінде 

дерлік – АҚШ, Франция, Германия, Ұлыбритания жəне т.б. – 

кəсіпкер құқығы кəсіпкерлік немесе коммерциялық кодекстері, 

сауда тəртіптерінің жинағы түрінде экономикалық дамудың 

қуатты факторы болып отырғанын атап өтті.  
«Əрбірден соң ұсынылып отырған жобаның əлсіздігі емес, 

кон-ференция ұйымдастырушыларының жаңа құжатты 

əзірлеудің жолда-рын іздестірудің орнына, талқылаудың өзін 

оның қажеттілігін жоққа шығаруға пайдалануы қатты 

қынжылтады. Бұл туралы Мемлекет басшысының берген 

тапсырмасын орындауға міндетті мемлекеттік органның ұстап 

отырған көзқарасы өте оғаш көрінеді» деп атап өтті депутат.  
Кезінде, Қазақстанның «Атамекен» Одағы» Қазақстан 

Ұлттық экономикалық палатасы осы кодификацияланған 

актінің бастамашыларының жəне сенімді жақтастарының бірі 

болғанын еске саламыз.  
Шағын жəне орта бизнестің мүддесін ҚР Парламентінде 

қорғап отырған «Ақ жол» ҚДП парламенттік фракциясы да 

Кəсіпкерлік кодексін əзірлеудің қажеттілігін толығымен қолдайды. 
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Мəжіліс комитеті «Ақ жол» партиясының Қылмыстық 

ко-декстен жалған кəсіпкерлік туралы бапты алып тастау 

туралы ұсынысын қолдады  
2012 жылғы 26 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Қазақстан Республикасы Парламенті Мəжілісінің 

Экономикалық реформа жəне өңірлік даму комитеті 

Қылмыстық кодекстен 192 ба-бын «Жалған кəсіпкерлік» алып 

тастау жəне «Заңсыз кəсіпкерлік» ту-ралы 190 бабын нақтылау 

туралы «Ақ жол» партиясының ұсынысын қолдады.  
Комитеттің кеше болған отырысында «Ақ жол» партиясының 

төрағасы Азат Перуашевтің хабарлағанындай, «ҚР ҚК 190 бабының 

(заңсыз кəсіпкерлік) қолданыстағы редакциясы құқық қорғау орган-

дарына оған кеңейтілген түсініктеме беруіне мүмкіншілік береді, бұл 

шағын жəне орта бизнестің дамуына кедергі келтіреді. Олардың ой-

ынша, кəсіпкердің кез келген бастамасына мемлекеттік органдардың 

ресми рұқсаты болуы керек, ал бұл іскерлік жəне жеке бастама деген 

түсініктің өзіне қарама-қайшы келеді».  
«Бүгінгі таңда Мемлекет басшысы адамдарды қол қусырып 

қарап отырмай, шамалары келгенше жұмыс істейтін мүмкіндіктерді 

іздеуге шақырады. Соның нəтижесінде қоқыс қалдықтарын өңдеу, 

биогаз-ды өндіру, арам шөптен жем шығару жəне т.б. күні кеше 

ешкімнің ойына да келмеген кəсіпкерлік қызметтің жаңа түрлері 

пайда болу-да. Кəсіпкерлердің өз мүмкіншіліктерін толығымен 

қолдана алатын қызмет салаларының барлығын мемлекеттік 

органдардың қамтуы мүмкін емес» деп атап өтті.  
Сондықтан, «Ақ жол» партиясы «тыйым салынбағанның 

бəріне рұқсат етіледі» деген қағидаға сүйеніп, заңсыз 

кəсіпкерлікке рұқсатсыз жасалған бизнестің барлық түрін 

жатқызбай, тек азаматтарға, ұйымдарға немесе мемлекетке 

нақты зиянын тигізгенін ғана енгізу керек екенін ұсынып отыр.  
Сонымен қатар, партия лидері «Жалған кəсіпкерлік» туралы 

192 бапты алып тастаудың қажеттілігін тағы да дəлелдей түсті.  
Азат Перуашев атап көрсеткендей, бұрынғы болған талқылауларда 

құқық қорғау органдары бұл бапты сақтап қалуға деген нақты дəлелдерін 

келтіре алған жоқ. Сонымен бірге, Экономикалық 
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қылмысқа жəне сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес агенттігі 

(Қаржы полициясы), Əділет министрлігі жəне бірқатар басқа да 

органдар «Жалған кəсіпкерлік» туралы бапты жоюды қолдады. 
Бұл бапта қолданылатын қылмыстың барлық түрлері ҚР ҚК-тің 

басқа нормаларында қарастырылған. Мысалы, ҚК мына бапта-ры: 

190 (заңсыз кəсіпкерлік), 192-1 (Жеке кəсiпкерлiк субъектiсiнiң 

кəсiпкерлiк қызметтi жүзеге асыру ниетiнсiз мəмiле (мəмiлелер) жа-

сасуы), 193 (Заңсыз жолмен алынған ақша қаражатын немесе өзге 

мүлiктi заңдастыру), 221 (Азаматтың салық жəне (немесе) бюджет-ке 

төленетiн басқа да мiндеттi төлемдердi төлеуден жалтаруы), 222 

(Ұйымдарға салынатын салықты жəне (немесе) бюджетке төленетiн 

басқа да мiндеттi төлемдердi төлеуден жалтару) жəне т.б..  
ҚР ҚК жəне Салық кодекстеріне əртүрлі косметикалық 

түзетулердің енгізіліп жатқанына қарамастан бұл бапты сақтап 

қалса, бизнесте проблемалардың қаптап кететіні сөзсіз. 
Мемлекет кəсіпкерлерге өздерінің кінəсіз екенін 

дəлелдеуді жүктеп, Қазақстан Республикасының қылмыстық іс 

жүргізу кодексінің 19 бабына сəйкес «ешкiм де өзiнiң 

кiнəсiздiгiн дəлелдеуге мiндеттi емес» деген қағиданы бұзады.  
Бүгінгі таңда, осы бапты қолданудың салдарынан сот бір тұлғаны 

кінəлі деп таниды, ал, басқа бірде-бір орган кінəлі деп таппаса да, 

барлық қаржылық санкциялар адал кəсіпкерлерге жүктеледі. 

Сонымен бірге, «алдамшы» фирмалардың қызметінің 

тамырына балта шабу үшін «Ақ жол» партиясы ҚК-ке жаңа 192-2 

бабын енгізуге ұсыныс жасады. Ол бойынша жалған адамның 

(қаңғыбастардың, қабілеті жоқтардың жəне т.б.) атынан немесе 

жасанды құжаттармен кəсіпорын ашатындар жауапқа тартылар 

еді. Бұл ұсыныс бұрын қаржы полициясымен келісілген болатын.  
«Адал бизнес осындай қылмыстық əрекеттердің алдын алуды 

қолдайды, əрі бұндай шешім жалған кəсіпкер деген баптың шынайы 

баламасы бола алады» - деді осыған байланысты Азат Перуашев.  
Экономикалық реформалар жөніндегі комитет «Ақ жол» 

парламенттік фракциясының бастамаларын қарап, оларды 

мақұлдады жəне экономикалық салада құқық бұзушылықтарды 

одан əрі декри-минализациялау туралы заң жобасын талқылау 

барысында қарау үшін тиісті Қорытындыны Заңнама жəне сот-

құқықтық реформалар жөніндегі Комитетке жолдады. 
 

 
32 



* * * 
 

«Ақ жол»: Бюджеттен бөлінген қаражаттардың балабақаша 

есеп шоттарына жарты жылға дейін кешігіп аударылуы «Бала-

пан» бағдарламасының іске асырылуына кедергі болып отыр  
2012 жылғы 26 қырқүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бюджеттен бөлінген қаражаттардың балабақша есеп шоттарына 

жарты жылға дейін кешігіп аударылуы «Балапан» бағдарламасының іске 

асырылуына кедергі болып отыр – деді өздерінің депутаттық са-уалында 

«Ақ жол» фракциясының депутаттары.  
Бағдарламада көрсетілген мектепке дейінгі ұйымдарға 

деген мұқтаждықты шешудің тиімді шараларының бірі 

мемлекеттік білім беру тапсырысын жеке мектепке дейінгі 

ұйымдарға беру жария етілді. Бұл бағдарлама бойынша жеке 

балабақшалардың шығындары бюджеттен толықтырылады.  
Бірақ, «Ақ жол» партиясының депутаты Нұрлан Жазылбеков атап 

өткендей бағдарламаны іске асыруда шешілмеген мəселелер бар. 

Мəселен, ол жеке балабақшалардың алған қаражаттарының 

бөлігін бюджетке қайта тапсыруды талап етіп отырған фактілеріне 

назар аударды. Қайта есептеу «Балапан» бағдарламасының əр 

бала-ны қаржыландыру ұстанымдары бойынша 3 пен 6 жастағы 

балаларға субсидия қарастырылған шарттары үшін жасалып отыр. 

Ол бойынша мемлекет ауырып немесе ата-анасының еңбек 

демалысына байла-нысты келмей қалған балаларды есепке алмай, 

нақты келген балаға көрсетілген қызмет үшін төлейді.  
Алайда, балабақшаға екі жастағы бала мен алтыдан асқан бала 

да келеді, ал ауырып қалған балалардың жоқтығына қарамастан 

тəрбиешіге, күтушіге, аспазға, мейірбикеге, аула сыпырушыға, 

күзетшіге еңбек ақысын төлеу, коммуналдық қызметтері жəне т.б. 

шығындарды өтеу жалғастырылады. Осылайша, жеке балабақшалар 

«Балапан» бағдарламасынан тыс нарық жағдайында баласын кепілді 

толық қаржыландыра алатын ата-аналардың балаларын 

басымдықпен қабылдап, субсидия алудан оның қолайсыз 

шарттарына байланысты бас тарту жағдайы қалыптасуда.  
Бюджеттен бөлінген ақшалай қаражаттардың балабақшаның 

есеп шоттарына бірнеше айға кешігіп түсу, тіпті жартыжылға дейін 

кешігуі туралы фактілер орын алып отыр, жылына бірнеше айлап 
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төлем жүргізілмегендері де кездеседі. Төлемдердің кешігуі 

субсиди-яны рəсімдеу үшін құжаттардың дайын болмауынан, 

əрі субсидияны беру үшін уақтылы шешім қабылдамаған 

əкімдіктердің кінəсінен бо-лып отыр.  
Мəселен, Ақмола облысы Целиноград ауданы білім бөлімінің 

жа-уабына сəйкес 2012 жылға балаларды қамтамасыз ету үшін 

нақты 139 млрд. Теңге қажет болып, бұл туралы облыс əкімдігінің 

қаулысына қосу үшін тапсырыс берілгеніне қарамастан, 

жоспарланғаны бар жоғы 76 млн. Теңге. Сол себепті қаржы 

жетіспеушілігі 62 млн. Теңгені құрады.  
Осыған байланысты, облыстың бір ғана ауданындағы 5 

ауыл-дан 230 бала мемлекеттің қолдауынсыз қалды. Осындай 

жағдайлар барлық облыстарда көрініс алуда.  
Сонымен бірге, нақты жағдайды жасыру мақсатында 

облыстық білім басқармасы көрсетілген мəселелердің 

болмағандығы туралы ха-барлап отыр.  
«Ақ жол» Парламенттік фракциясы жеке жəне 

мемлекеттік мектепке дейінгі (қосымша) білім беруді тең 

дамытуды қамтамасыз ету «Балапан» бағдарламасын іске 

асырудың қажетті шарттары деп есептейді.  
«Ақ жол» Парламенттік фракциясы азаматтардың 

өтініштері бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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Толықтай бақылау мен азаматтарды жаппай кемсітудің 

шын мақсаты кедендік режимді қамтамасыз ету емес, дөрекі 

түрдегі бопсалаушылық болып табылады – Азат Перуашев  
2012 жылғы 26 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Толықтай бақылау мен азаматтарды жаппай кемсітудің шын 

мақсаты кедендік режимді қамтамасыз ету емес, дөрекі түрдегі 

бопсалаушылық болып табылады – бұл туралы Азат Перуашев 

Кеден комитетінің төрағасы Мəжит Есенбаевтың атына жолданған, 

бүгінгі Мəжілістің пленарлық отырысында фракция депутаттарының 

атынан жария етілген депутаттық сауалда мəлімдеді.  
Атап айтқанда, мəселе тəулігіне орташа алғанда 25 мың 

жеке тұлға мен 4 мыңнан астам көлік құралы өтетін Жамбыл 

облысындағы «Қордай» кеден бекеті туралы қозғалды.  
Сауалда көрсетілген ақпаратқа сəйкес, əйел азаматтарды, 

жас балаларды, егде жастағы адамдарды, мүгедектерді жəне 

тағы да басқаларды қоса алғанда, бекеттің алдында күн сайын 

таңертеңнен бастап 300-дей адам кезекте тұрады. Шекарадан өту 

біздің азаматтарымыздың моральдық жапа шегуімен, алым-салық 

жəне жеке бастарының қадірін түсірумен қосақталады.  
Заңға сəйкес қарастырылған «жасыл» жəне «қызыл» дəліз 

қағидаты лайықты түрде жұмыс істемей тұр. Тауарлар мен көлік 

құралдарын бір уақытта бірлескен түрдегі кедендік тексеру жұмысы 

екі елдің кеден қызметтерімен жүргізілмейді. Егер Қырғызстан 

жағынан шекарадан өту процесіне бар болғаны 3 минут уақыт 

жұмсалса, Қазақстан жағынан өту 2 сағаттан астам уақытты алады.  
Депутатпен келтірілген ресми мəліметке сəйкес, 2011 жылы 

«Қордай» кеден бекетін 5 158 453 жеке тұлға кесіп өткен. 5 млн.-  
нан астам азаматтың ішінен тек 8 (!) адам немесе 0, 00 %-ы ғана 

тауарларды декларацияламағаны немесе жалған түрде 

декларациялағаны үшін жауапқа тартылған. Ал 5 млн. Адамның  
99 %-ы сағаттап кезекте тұруға, тексерістен өтуге, қолға ұстаған 

жүктерінің ақтарылуына, дөрекі қызметпен кезігуге мəжбүр болған.  
«Бұл жерде сыбайлас жемқорлық жай ғана орын алып 

қоймай, шектен шыққан, тіпті ашықтан-ашық іске асырылып отыр, 

- дейді А.Перуашев. – «Ақ жол» партиясына хабарласқандардың 
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ақпараттары бойынша, белгілі бір ақы үшін кедендік бекет 

жанынан ешбір кідіріссіз өтуге болады. Осындай əдіспен, 

сыбайлас жемқорлық «бағасын» төлеген жағдайда, жеңіл 

автокөліктер де тоқтатусыз жəне тексеріссіз өткізіледі».  
«Ақжолдықтардың» пікірінше, соңғы кездері қолданылып 

отырған басшылықты ауыстыру жəне қызметкерлерді жаппай 

жұмыстан шығару əдісі мəселені шешпейді, бұл жерде кешенді 

тəсіл қажет.  
Қазақстан Республикасының Президенті Н.Ə.Назарбаевтың 

биылғы Жолдауында басым бағыттардың бірі ретінде əкімшілік про-

цедураларды одан əрі жеңілдету, халыққа көрсетілетін мемлекеттік 

қызметтердің сапасын арттыру, сыбайлас жемқорлыққа қарсы тұру 

жəне мемлекеттік органдардың қызметіне деген азаматтар сенімін 

жоғарылатудың атап өтілгендігін есепке ала отырып, «Ақ жол»  
партиясының парламенттік фракциясы өкілетті мемлекеттік 

органды, «Қордай» бекетін қоса алғанда, Республикамыздың 

кеден бекеттерінде азаматтарымыздың конституциялық 

құқықтарының жаппай бұзылуына жол бермеу, сыбайлас 

жемқорлыққа қарсы əрекет жасау бойынша шаралар 

қолдануға шақырады. 
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«Ақ жол» партиясының талабымен Оңтүстік Қазақстан 

об-лысы бойынша салық комитетінің төрағасы 

қызметінен боса-тылды – «Ақ жол» партиясының 

парламенттік фракциясының атына ҚР Қаржы министрі 

Болат Жəмішевтің қолы қойылған ресми хат келіп түсті  
2012 жылғы 27 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Естеріңізге сала кетсек, тамыз айының соңында жалған 

кəсіпкерлік мəселелері бойынша Шымкент қаласында өткен кон-

ференцияда «Ақ жол» партиясы ОҚО бойынша Салық комитетінің 

төрағасын қызметінен босату туралы талабын айтқан еді.  
ҚР ҚК 192-бабын алып тастау туралы бизнес-қоғамдастықтың 

ұсыныстарын талқылау барысында, ұйымдасқан қолдаусыз жəне 

салық органдарының «қамқорлығынсыз» жалған кəсіпорындардың іс-

əрекетінің іс жүзінде мүмкін еместігіне конференцияда ерекше на-зар 

аударылған болатын. Сонымен қатар кəсіпкерлердің пікірінше, 

жалған кəсіпорындар сол салық органдарының қызметкерлерімен 

адал кəсіпкерлерді жолдан тайдыру жəне кейін қудалау үшін пайда-

ланылады. Көбінесе бопсалаушылық мақсатында. Дəл осы Оңтүстік 

Қазақстан облысында орын алған жағдай осыған кезекті бір дəлел 

бо-лып отыр.  
Жергілікті кəсіпкерлер айтқандай, осы жылдың 21 мамырын-да 

облыстық салық комитеті төрағасының орынбасары А.Садықов ұсталған. 

БАҚ мəліметтері бойынша, ол бюджетке 3,4 млрд. Теңгеден астам 

сомаға зиян келтірген 6-дан 90-ға дейінгі жалған кəсіпорындарға, əр түрлі 

мəліметтер бойынша, қамқорлық көрсеткен. Бұл фактіні осы 

конференцияда Оңтүстік Қазақстан облысы бойынша экономикалық 

қылмысқа жəне сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес департаменті 

(қаржы полициясы) бастығының орынбасары С.Утембаев растады.  
Сол кезде Азат Перуашев не облыстық комитет төрағасының 

өз еркімен қызметінен бас тартпағанына, не оның қаржы 

министрлігіндегі басшылығының өзінің қызметкерінің аса ірі 

көлемдегі сыбайлас жемқорлық үшін қамауға алыну фактісіне 

ешқандай мəн бермеуіне таңданысын білдірген болатын.  
Сонымен қатар, парламенттік оппозиция көшбасшысы Мем-

лекет басшысының қойып отырған талаптарын жəне бірінші 
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басшылардың тікелей қарамағындағылардың сыбайлас жемқорлық 

қылмысы үшін саяси жауапкершілігі туралы мемлекеттік қызмет 

нормаларының талаптарын еске салып өтті: «Президент осындай 

жағдайларда шенеуніктердің қызметінен кетуі қажеттігі туралы 

бірнеше мəрте айтқан болатын жəне ол кісі дұрыс мəлімдеді. Себебі 

сіздің орынбасарыңыз миллиардтап ұрлап жатқанда, сіздің оған 

қатыспауыңыз, тіпті аңғармауыңыз мүмкін емес жағдай».  
Конференциядан кейін бірден фракция депутаттарымен 

қаржы министріне жəне мемлекеттік қызмет істері агенттігінің 

төрағасына, орынбасарының сыбайлас жемқорлық пен жалған 

кəсіпкерлікке жəрдем бергендігі үшін айыпталуына байланысты 

Оңтүстік Қазақстан облыстық салық комитеті төрағасының 

қызметінен кетуін талап ететін, тиісті сауалдар жолданды. 
Қаржы министрлігінің жауап хатында «қазіргі кезде Ж.С.Нүсіпов  

Оңтүстік Қазақстан облысы бойынша салық департаментінің 

бастығы қызметінен босатылды» деп көрсетілген.  
Кеше ғана ҚР Парламенті Мəжілісінің Экономикалық реформа 

жəне аймақтық даму комитеті келіп түскен экономикалық сферадағы 

құқықбұзушылықтарды одан əрі декриминализациялау туралы заң 

жобасын талқылау барысында Қылмыстық кодекстен 192-ші «Жалған 

кəсіпкерлік» бабын алып тастау туралы «Ақ жол» партиясының 

ұсынысын қолдағандығы белгілі болды. 

«Ақ жол» партиясы сыбайлас жемқорлыққа қарсы əрекет 

ету мен сайлаушыларының заңды құқықтарын қорғау бойынша 

қызметін жалғастыруда. 
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Азат Перуашев «Қордай» кеден бекетіне барады, бірақ бұл 

кеден қызметкерлерінің шақыруымен емес, оның өзінің қалауы 

бойынша – «Ақ жол» партиясы көшбасшысының Кеден комитеті 

басшылығының шақыртуына қатысты түсіндірмесі  
2012 жылғы 28 қыркүйек, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Азат Перуашев «Қордай» кеден бекетіне барады, бірақ бұл кеден 

қызметкерлерінің шақыруымен емес, оның өзінің қалауы бойынша  
– бұл туралы «Ақ жол» партиясының көшбасшысы Кеден 

комитеті басшылығының оны жəне «барлық тілек білдіруші 

журналистерді» қазақ-қырғыз шекарасынан өтетін жерді көруге 

шақыруына қатысты жауабында мəлімдеді.  
А.ж. 26 қыркүйегінде Мəжіліс депутаты жəне «Ақ жол» 

партиясының парламенттік фракциясының жетекшісінің 

аталған бекеттегі мəдениетсіз жəне кемсітуші жағдайларды 

сынға алғандығы бəріне мəлім.  
Жауап мəлімдемеде Кеден комитеті төрағасының орынбасары 

Игорь Тен депутаттық сауалда сипатталған ахуалдың тек осы 

жылдың көктеміне дейін орын алғандығын жəне «тым қаттылық 

көрінісінің» тек саудагер-«ұрлап тасушыларға» қатысты белгіленген 

«тəуекел профильдері» бойынша болғандығын айтты.  
Сондай-ақ, Игорь Тен А.Перуашев пен журналистерді «Қордай» 

бекетінің жұмысымен тікелей сол жерде танысуға шақырды.  
«Мен Кеден комитетінің басшылығына соншалықты же-дел 

жауап пен ынтымақтастық орнатуға дайын екендіктері үшін 

ризашылығымды білдіремін – дейді Азат Перуашев, - Алайда, Тен 

мырзаның келтірген дəлелдерінде айтқандарына күмəн келтіретін 

ньюанстар бар. Ақиқат егжей-тегжейлі тəптіштеулерден құралады.  
Бірінші: «Қордай» бекетінен өту жағдайларына қатысты 

шағыммен маған 24-25 тамыз күндері Жамбыл облысына 

жасаған сапарым кезінде бірден біріне-бірі қатысы жоқ 

бірнеше аза-мат хабарласқан болатын. Бұл көктемде емес, 

дəл менің сауал жасағанымнан үш апта бұрын болды.  
Екінші: Өзімнің сауалымда мен азаматтарды саудагерлерге, қарттар 

мен балаларға бөлмей, азаматтар мен олардың қолға ұстаған 
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жүктерінің толықтай тексерілуіне мəн берген болатынмын. Ал 

«ұрлап тасушылар», хабарласқан сайлаушылардың пікірлері бойын-

ша, көбінесе бекеттен кезексіз жəне тексерусіз өтеді (немесе 

өткен), жəне көлемі ашық айтылатын белгілі «баға» бойынша.  
Үшінші: Кеден комитеті төрағасының орынбасары сілтеме 

жасап отырған «тəуекел профильдері» толықтай емес, «тəуекел 

топтары» бойынша белгілі бір дүркінділікпен күдіктілігі аз 

азаматтармен сирек, күдіктілігі басымдармен жиі таңдамалы 

бақылауды меңзейді. Онда неліктен барлық азаматтарды 

қатарынан талғамай, кемсітушілік қарым-қатынасқа душар ете 

отырып, сөмкелері мен жеке заттарын ақтарады?»  
«Егер алым-салық пен кемсітушілік шынында тоқтатылып, ал 

кеден қызметі өркениетті жолға қойылған болса, біздің барлығымыз 

сөзсіз қуанышты боламыз – деп атап өтті Азат Перуашев, дегенмен, 

мұндай нысандарға жасалатын көрнекі сапардың тиімділігіне күмəн 

келтіріп отыр: - Əрине, мұндай делегацияның келуінің алдында 

кезектерді жойып, ашулылардан құтылып, тіпті алаша жайып қояды. 

Алайда бұл біздің азаматтарымыздың кеден бекетінен күнделікті 

осылайша өтетіндігін білдірмейді».  
Сондықтан, «мен «Қордайға» əрине келемін, алайда қонақ 

ретінде емес, өзімнің жолыммен жəне жоспарланбаған уақытта»  
деп атап өтті ол.  

«Ақжолдықтың» пікірінше, азаматтардың кедендік процедура-

ларды өтуін ғаламтор арқылы on-line режимінде тұрақты түрде 

көрсетіп отыру тиімдірек болар еді, жəне тек «Қордай» бекетінде ғана 

емес, сондай-ақ Республикамыздың басқа да кеден бекеттерінде. 

«Бұл шара айтарлықтай шығынды талап етпес еді, есесіне кеден 

қызметін шын мəнінде ашық етеді» - дейді депутат.  
Сонымен бірге, «Ақ жол» партиясының төрағасы жағдайды 

объективті түрде бағалауға шақырды: «Депутаттық сауалды 

жолдаған күні, осы тақырып төңірегінде Кеден комитетінің 

төрағасы М.Есенбаевпен арада əңгіме болды. Парламентарийлер 

сынына ко-митет басшылығының мəн беруінің өзі, оның ашық 

түрде жұмыс жасауға дайын екендігі құрметке лайық жəне 

көптеген басқа мемлекеттік органдарға үлгі бола алады. Орталық 

деңгейде кеден қызметкерлерінің қоғам пікірі мен қызметтік 

абыройға немқұрайлы қарамайтындары көрініп тұр». 
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«Біз аталған салада тəртіп орнату – көптеген адамдардың 

ора-сан күш-жігерін талап ететін, көбінесе абыройсыз жұмыс 

екенін түсінеміз. Жəне күш-жігер жұмсалып та жатыр. Біздің 

міндетіміз осы процеске ашық сипат беру. Бұл тұрғыда біз 

Кеден комитеті басшылығына одақтас боламыз, алайда, тек 

орталық үшін емес, сондай-ақ жергілікті шенеуніктер үшін де 

қазақстандықтардың құқығы мен адамгершілігінің құрметтелуі 

қалыпты жағдайға айналмайынша ыңғайлы одақтас емеспіз» – 

деп толықтырды Азат Перуашев. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
41 



* * * 

 
«Ақ жол» партиясы ҚР Парламентінің өкілеттігін 

күшейтуді ұсынады  
2012 жылғы 1 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» партиясының фракциясы Мəжіліс регламентіне 

Парла-мент өкілеттігін күшейтуге бағытталған өзгерістер 

енгізуді ұсынады – Азат Перуашевтың қолы қойылған тиісті хат 

Мəжіліс спикері Нұрлан Нығматулинге жолданды.  
«Ақ жол» партиясының депутаттарының пікірінше, 

Регламентті байыптылықпен түзеуді талап ететін өзекті 

мəселелердің бірі депутаттардың заңнамашылдық бастамаға 

деген конституциялық құқықтарын іске асыру болып табылады. 

Бүгінгі күні депутаттардың бастамашылдығымен 

дайындалған заң жобалары үкіметтің қорытындысысыз 

Парламенттің қарауына қабылдана алмайды.  
Сонымен бірге, Қазақстан Республикасы Конституциясының 6 

тармағының 61 бабына сəйкес ҚР Үкіметінің оң қорытындысы тек 

мемлекеттік кірісті қысқарту немесе мемлекеттік шығысты 

ұлғайтуды қарастыратын заңдарға ғана талап етіледі.  
Бұл Парламент депутаттарының бастамашылдығымен 

енгізілетін қалған барлық заң жобалары үшін Үкімет 

қорытындысын алу талап етілмейтіндігін білдіреді.  
Осыған байланысты, «Ақ жол» партиясы Палата 

Регламентінде Үкіметтің келісімінсіз депутаттардың өздерінің заң 

жобаларын енгізу процедурасын бекітуді қажет деп санайды.  
Сонымен қатар, парламенттік оппозиция көшбасшысы, үкіметтік 

заң жобаларының жеткіліксіз дайындалу тəжірибелерін, олардың 

нормативтік-құқықтық актілер туралы заңнамалардың талаптары-на 

сəйкес келмеу жағдайларын негізге ала отырып, ҚР Үкіметімен 

дайындалған заң жобаларын талқылау тəртібін, сондай-ақ кері 

қайтару процедурасын да ескере отырып, қайта жөндеуді ұсынады.  
«Ақжолдықтардың» келесі ұсынысы көппартиялы Парламенттің 

жасақталуымен байланысты: Мəжіліс Регламентінде парламенттегі 

саяси партиялар фракцияларының ерекшеліктерін, мəртебесін жəне 

өкілеттіктерін қарастыру ұсынылады. 
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17 қыркүйектегі үкіметтік сағат тəжірибесін есепке ала отырып 

(ол кезде ауыл шаруашылығы министрінің есебі тыңдалған 

болатын), «Ақ жол» партиясының фракциясы сондай-ақ ҚР Үкіметі 

мен минис-трлер есептерінің Парламент Мəжілісімен бекітілу, ҚР 

Үкіметінің жекелеген мүшелерінің қызметінен кету процедурасын 

көтеруге дейін, тəртібін қайта қарауға дайын.  
Азат Перуашевтың бастамаларының арасында ҚР электронды 

Парламентін дамыту туралы ұсынысын ерекше атап өту қажет. Оның 

басты идеясы Парламент палаталары мен жұмыс топтарының оты-

рыстарын, сайлаушылармен кездесулерді жəне т.б ғаламтор арқылы 

тұрақты түрде тікелей эфирде көрсету.  
Хатта жеке мəселе ретінде парламенттік тексеру институтын 

енгізу жағдайы атап көрсетілген. Парламенттік тексеру мемлекеттік 

органдардың қызметін парламенттік бақылаудың жоғары түрі ретінде 

шет елдердің тəжірибесінде кеңінен қолданылып отыр. Мысалы, 

АҚШ-та тексеруді Конгресстің комитеттері мен арнайы комисси-

ялары жүргізеді. Олар қажетті құжаттар мен материалдарды талап 

етуге, өткізілетін тыңдауға күн тəртібіндегі мəселемен кез келген 

тұлғаны шақыруға, сондай-ақ одан куə ретінде жауап алуға құқылы. 

Қаралып отырған мəселелер бойынша парламенттік комиссияның 

ақырғы шешімді қабылдау өкілеттілігінің жоқтығын ерекше атап өту 

қажет, себебі бұл соттың айрықша міндетіне жатады. Парламенттік 

тексерудің міндеті қоғамның мүддесін қозғайтын, неғұрлым өзекті 

мəселелердің қоғам үшін ашықтығы мен жариялылығын қамтамасыз 

ету болып табылады.  
Сондай-ақ Парламенттік бақылаудың тəсілдерінің бірі 

ретінде парламенттік тексеру Ресей Федерациясы 

заңнамасында қарастырылған. Онда қазіргі кезде 

«парламенттік тексеру туралы» арнайы заң жұмыс істейді.  
«Ақ жол» партиясының фракциясы Мəжіліс Регламентін 

жетілдіру бойынша жоғарыда атап өтілген ұсыныстарды негізінен 

маңызды деп санайды. Сонымен бірге, фракция жетекшісі хатта атап 

өткендей, «Басқа да парламенттік фракцияларда жəне жекелеген де-

путаттарда ҚР Парламенті Мəжілісінің Регламентіне түзетулер енгізу 

жөнінде бұдан маңызы кем емес ұсыныстар бар деп ойлаймыз».  
Осыған орай, «Ақ жол» партиясы Мəжіліс Регламентіне түзетулер 

енгізу бойынша Жұмыс тобын құру туралы мəселені көтереді 

жəне аталған жұмысты басқаруға дайын екендігін білдіреді. 
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* * * 
 

«Ақ жол» ҚДП фракциясы СІМ-ін Ертіс пен Іле 

өзендерін пайдаланудағы Қазақстанның ұлттық мүддесін 

қорғауға шақырады  
2012 жылғы 3 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бүгінгі пленарлық отырыста «Ақжол» ҚДП фракциясының 

атынан депутаттық сауалды оқыған Мəжіліс депутаты Талғат 

Ерғалиев - «Ақжол» ҚДП фракциясы СІМ-ін Ертіс пен Іле 

өзендерін пайдаланудағы Қазақстанның ұлттық мүддесін 

қорғауға шақырады – деп мəлімдеді.  
Сауалда атап өтілгендей, трансшекаралас Ертіс пен Іле 

өзендерін пайдалану мəселесі қазіргі Қазақстан үшін өзекті 

мəселелердің бірі болып табылады.  
Ертіс өзенінің суы Республикамызда 4 млн адам үшін ауыз су 

көзі қызметін атқарады, ауылшаруашылық жəне өнеркəсіп қажеттері 

үшін пайдаланылады. Өзен бойында Қазақстанның ірі қалалары 

Өскемен, Семей, Павлодар, əртүрлі гидроэлектростанциялар жəне 

су қоймалары орналасқан. Іле өзені халық тығыз орналасқан Алма-

ты облысының ауылшаруашылығын қамтамасыз етеді, Балқаш көлін 

сумен қамтудың маңызды көзі болып табылады, Қапшағай ГЭС-ның 

жұмысын қамтамасыз етеді.  
1997 жылдан бастап Қытай құрғақ аумақтарын суландыру 

үшін Қара Ертіс су ағысының бөлігінен су тартуын ұлғайтып 

келеді. Шыңжан-Ұйғыр (ШҰАР) автономды округінде мақта жəне 

егін егетін аймақтарының кеңеюіне, аумақты суландыру, мұнай 

өндірісі қажеттілігі үшін салынған 300 километрлік Қара Ертіс-

Қарамай жер суландыру каналының құрылысы тұрақсыздандыру 

факторына ай-налып отыр. Каналдың жобаланған қуатына енуіне 

байланысты ҚХР өзендерінен су тарту 5 есеге жуық – жылына 1 

ден 5 текше.км-ге дейін көбейіп отыр.  
«Бүгінгі күннің өзінде сарапшылар 300 километрлік Ертіс-

Қарағанды каналының тайыздауын, судың биологиялық 

құндылықтарының нашарлауын жəне жылдам ластануын, жайыл-

ма алқаптардың жаппай сораңдануын, фауна жəне флораның 

азу-ын, ауыз су жəне өнеркəсіп арналарының тақырлануын алға 

тартып отыр», - деп атап өтті депутат Т.Ерғалиев. 
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Ол Іле өзеніндегі Қапшағай су қоймасының су деңгейі жыл сай-

ын 1 метрден астам төмендеп бара жатқандығы, бұл электр қуатын 

өндіруге, сондай-ақ жағалауындағы Алматы облысы аудандарын 

жəне Балқаш көлін сумен қамтамасыз етуге кері əсерін тигізетіндігі 

туралы қазақстандық дереккөздердің мəліметтерін келтірді.  
Сонымен қатар, трансшекаралас өзендер мен олардың 

салаларына ҚХР жаңадан су құрылысын жоспарлап отырғаны 

жайлы мəліметтер бар, бұл Шығыс Қазақстан мен Жетісу 

аймағын толық экологиялық апатқа əкелу қаупін туғызып тұр.  
Халықаралық су көздерін пайдалану туралы (1997) БҰҰ Конвен-

циясына сəйкес: «Мемлекет... халықаралық су көздерін 

пайдаланғанда басқа мемлекеттерге еш залалын тигізбеудің барлық 

шараларын қарауы керек», егерде бəрібір нұқсанын тигізіп жатса, 

«өтемақы тура-лы мəселені талқылау» ресми мəлімденеді» 

(Конвенцияның 7-бабы). Сонымен қоса, біздің білуімізше Қытай 

аталған Конвенцияның қатысушысы болып табылмайды.  
Сауалда көрсетілген мəселелерге байланысты «Ақжол» 

ҚДП фракциясы СІМ-нен Ертіс пен Іле өзендерін пайдалану 

мəселелерін кешенді шешуде Қазақстанның ұлттық мүддесін 

қорғауға, соны-мен бірге Ертіс жағалауындағы жəне Жетісу 

тұрғындарына жəне экономикаға келтірілген залал жайлы 

мəселелерді келесі тараптың барабар қабылдауы жəне 

реттеуі жөнінде шаралар қабылдауға шақырады.  
Фракция депутаттары Шанхай ынтымақтастық ұйымының 

(ШЫҰ) жұмысының контексінде осы мəселелер жөнінде шешім 

қабылдау қажет деп есептейді. 
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«Ақ жол»: Денсаулық сақтау министрлігімен жоспарланған 

жасөспірім қыздарға міндетті егу қазақстандық балаларға жасы-

рын түрде жүргізіліп жатқан экспримент болып табылады  
2012 жылғы 3 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жатыр мойын қатерлі ісігінің алдын алу мақсатында жоспарланған 

жасөспірім қыздарға міндетті егу қазақстандық балаларға жасырын 

түрде жүргізіліп жатқан экспримент болып табылады – бұл тура-лы 

Меруерт Қазыбекова «Ақ жол» ҚДП фракциясының Денсаулық сақтау 

министрінің атына жолдаған депутаттық сауалында мəлімдеді.  
2012-2016 жылдарға жасалған онкологиялық көмекті 

дамыту бағдарламасымен жатыр мойын қатерлі ісігінің алдын 

алу мақсатында еліміздің 11 облысында 11-12 жастағы 

жасөспірім қыздарға егу жұмысын жүргізу қарастырылған.  
Алайда, Меруерт Қазыбекова атап өткендей, «Ақ жол» 

партия-сы фракциясының депутаттарын екпені қолдану 

практикасы қатты алаңдатып отыр.  
Атап айтқанда, депутат сынақ нəтижелерінің күдіктілігіне на-  

зар аударды: екпе бар жоғы бес жыл сынақтан өткен, ал вирусты  
жұқтыру мен қатерлі ісіктің дамуы аралығы орташа 20 жыл ша-  
масында өтеді. Сонымен қатар, адамда екпенің нəтижесінен кейін 

адам папилломасының вирусына антитела тек 100-дің 4-еуіне ғана 

пайда болады екен, яғни бұл оның тиімділігінің бар жоғы 4 пайы-  
зын құрайды.  

Сауалда «Жалпырессейлік ата-аналар жиналысы» қоғамдық 

қозғалысының АҚШ-тың (FDA) Азық түлік өнімдері мен дəрілерді 

бақылау басқармасы жанындағы екпелердің жағымсыз əсерлері 

туралы хабарлар жүйесінің (VAERS) 2011 жылғы 7 наурыздағы 

есебіне сүйеніп жасаған мəліметтеріне сəйкес, АҚШ-та осыған ұқсас 

екпе жасағаннан кейін болған 21 474 жағымсыз əсер жəне 93 өлім 

жағдайы туралы мəліметтері келтірілген.  
«Балалар үшін осы қауіп-қатерлер жайында неге еш жерде ай-

тылмайды? Қыз балалардың денсаулығына жағымсыз əсерлердің болуы 

мүмкіндігі туралы Бағдарламада неге ешқандай есептер келтірілмеген? 

Неге бүкіл Бағдарламада потенциалды қауіп-қатердің бар екендігі 

туралы ештеңе айтылмай, ол тек ведомствоның қаржылық 
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қажеттілігімен шектелген?» - деп «Ақ жол» партиясының 

депутатта-ры сауал қойып отыр.  
«Осындай болуы мүмкін қауіп-қатерлерге талдау жасалмай 

«жоспарлау» бізді, балалардың қамын ойлап отырған іспен емес, 

қарапайым«маркетингтік қадаммен», одан да сорақысы қазақстандық 

балаларға жасырынды түрде экспримент жүргізіліп жатқан 

жоқ па деп ойлауға мəжбүрлейді», - дейді «ақжолдықтар».  
Олардың пікірінше, бұл екпенің «Маркетингі» нəтижесінде 

міндетті екпені енгізуге əкелетін кесел алдындағы қорқынышты 

саудаға салудың классикалық түрі секілді. Мəлімет үшін: «гардасил» 

екпесін шығарушы «Merck» фармацевтикалық компаниясы осындай 

жолмен жылына 1,5 млрд. Долларға жуық пайда табады.  
Сонымен бірге, екпенің құрамына денсаулыққа зиян: 

алюминий, хлорлы натрий, полисобрат жəне натрий 

тетрабораты (буру) сияқты компоненттер қосылады.  
БАҚ-тың хабарлауынша, «Merk» фармацевтикалық компани-ясы 

сынақ жүргізген уақытта қатысушылардың 73 пайызының жаңа 

ауру түрлерін тапқаны туралы хабарды көпшіліктің назары-на 

жеткізбей отыр. АҚШ, Испания, Австралия, Ұлыбритания, Жаңа 

Зеландияда қазалы болуды қоса алғанда, қояншық, тырысқақ,  
ұмытшақтық склерозына, жүрек проблемасына дейінгі 

фактілер тіркелген.  
АҚШ-та гардасилді қолдануға қарсы қол жинау жүргізілуде, со-

нымен бірге сыбайлас жемқорлыққа қарсы тəуелсіз тергеу жүргізу 

талап етілуде. Қазіргі таңда бұл петиция Президентке жəне АҚШ 

Конгресіне жолданған. Оның мəтіні ғаламторда орналасқан (http:// 

www.thepetitionsite. Com/14/investigate-gardasil-vaccine-risks-now).  
Депутаттар, біздің елімізде азаматтардың кез-келген медициналық 

қатысуға өз еріктерімен келісу немесе келіспеу құқығының əрдайым 

бұзылатындығына назар аударып отыр. Бұған мысал – көптеген егу 

науқандары кезінде екпенің құрамы немесе ықтимал болуы мүмкін 

асқындаулар туралы білу іс жүзінде мүмкін емес.  
Үндеуде көрсетілген фактілерді ескере отырып, «Ақжол пар-

тиясы» Денсаулық сақтау министрлігінен екпенің тиімділігі мен 

қауіпсіздігіне жүргізілген ресми түрдегі экспертизаға қатысты; 

екпенің зардап-салдарларынан болатын зиянды өтеу туралы 

сұрақтарға кеңейтілген түрде жауап жіберуін сұрайды. 
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«Ақ жол» партиясы өз тарапынан жатыр мойын қатерлі 

ісігіне қарсы екпе жасөспірім қыздардың организміне қалай 

əсер ететіндігі жайлы жан-жақты зерттелмегендіктен, екпе 

егуге қатысу өз еріктерімен ғана болуы керек деп есептейді. 

Ата-ана-лар екпенің жақпайтын жақтары жəне болуы мүмкін 

жанама салдарлары туралы жан-жақты ақпарат алуы тиіс. 
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* * * 
 

Индустрия министрлігі, «Нұр Отан» жəне «Ақ жол» 

фракцияларының депутаттары техникалық реттеу туралы 

заңы арқылы қазақстандық өндірушілердің өз өнімдерін 

Кедендік одақтың бүкіл аумағында лоббилауына бірегей 

мүмкіндік туғызды  
2012 жылғы 9 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Техникалық реттеу туралы заң қазақстандық 

өндірушілердің өз өнімдерін Кедендік одақтың бүкіл 

аумағында лоббилауына бірегей мүмкіндік туғызды – бұл 

туралы ҚР Индустрия жəне жаңа технологиялар министрлігі 

мен ҚР Парламенті Мəжілісінің депутаттарының «Техникалық 

реттеу туралы» Заңының жаңа редакциясына қатысты 

бірлескен жұмысының қорытындысы бойынша болған 

баспасөз конференциясына қатысушылар мəлімдеді.  
Аталған Заңның жаңа редакциясының күшіне енуіне жəне 

туғызған резонансына байланысты, заң жобасының бастама-

шысы – ҚР Индустрия жəне жаңа технологиялар министрлігінің 

атынан вице-министр Қаныш Төлеушин, ҚР Парламенті 

Мəжілісіндегі жұмыс тобының басшылығы атынан «Нұр Отан» 

ХДП-ның депутаты Елена Тарасенко, сондай-ақ бірқатар 

түзетулердің авторы, «Ақ жол» ҚДП фракциясының жетекшісі 

Азат Перуашев енгізілген жаңалықтарға қатысты түсінік берді. 
 

1) Заңның жаңа редакциясына сəйкес, ұйымдардың стан-  
 
дарттары толықтай мемлекеттік органдардың бақылауынан 

шығарылды, олар кəсіпорындардың өздерімен бекітіледі жəне  

мемлекеттік органдардағы қосымша келісім мен тіркеуді 

талап етпейді.  
 

2) Сонымен бірге, 2010 жылғы 18 қарашадағы Беларусь 

Республикасындағы, Қазақстан Республикасындағы жəне Ресей 

Федерациясындағы техникалық реттеудің бірыңғай қағидаттары 

мен қағидалары туралы келісімнің талаптарын негізге ала оты-  

рып, ұйымның ішкі стандарттары өнімнің нарыққа шығуына 

рұқсат беретін негіздемелер тізіміне кірген жоқ: «Кеден одағының  
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техникалық регламентінің талаптарына сəйкестігін бағалау (рас-

тау) мақсаттары үшін халықаралық, өңірлік стандарттар, ал 

олар болмаған жағдайда (өңірлік стандарттар қабылданғанға 

дейін) Тараптардың ұлттық (мемлекеттік) стандарттары 

қолданылуы мүмкін» (6-бап, 1-тармақ). 
 

Сондықтан өндірістің ұйымдастырылуы мен технология-сы 

кəсіпорындардың өз беттерімен анықталады; алайда Кедендік 

одақтың территориясына айналымға жіберілу кезінде, тауар өз 

азаматтарының (тұтынушылардың) қауіпсіздігі үшін Кедендік 

одақтың үкіметаралық органдарымен қойылатын талаптарға  
сəйкес келуі тиіс. 
 

3) Алайда отандық экономикадағы нақты жағдайды ескере 

отырып, «Ақ жол» партиясының депутаттары, қазақстандық 

өндірушілердің мүддесі жолында, өнімді айналымға шығару үшін 

ұйым стандарттарын қолдану бойынша Заңда 2014 жылдың 1 

шілдесіне дейінгі 2 жылдық өтпелі кезең болуына бастамашылдық  
жасады. Аталған шара сондай-ақ ҚР ИЖТМ басшылығы 

жəне ҚР Парламенті Мəжілісінің экономика жəне аймақтық 

даму комитеті тарапынан қолдау тапты. 
 

Аталған талап өте маңызды болып табылады, себебі 

сəйкестікті растау жөніндегі органдардың тізілімінде ұйым стан-

дарттарын тіркеудің жоқтығын сылтауратып, сəйкестік сертифи-  
каттарын бермеу фактілері қазірдің өзінде бар. Ал, бұл Заң талапта-  
рына қарама-қайшы.  

Осыған орай, баспасөз конференциясының барысын-да 

Техникалық реттеу жəне метрология комитетінің (ТРМК) 

басшылығы айтқандай, белгіленген мерзімге өздері бекітетін 

кəсіпорын стандарттары негізінде шығарылатын өнімге сəйкестік 

сертификатын берудің тəртібі туралы бүгін түсініктеме таратылған. 
 

Осылайша, қазіргі кезде кəсіпорындардың ұйым стандартта-ры 

бойынша жұмыс жасауына жəне өндірістің өзіндік технологи-ясы 

мен ұйымдастыруын қалыптастыруына ешкім тыйым сал-майды, 

яғни ешкімге «кəсіпорынның тоқтап қалу» қаупі (кейбір 

комментаторлардың айтқаны) төніп тұрған жоқ. 
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4) Сонымен бірге, Индустрия жəне жаңа технология-лар 

министрлігінің жəне «Ақ жол» мен «Нұр Отан» пар-тиялары 

депутаттарының бірлескен бастамасы бойынша қазақстандық 

кəсіпорындар үшін ұйым стандарттарын алдын ала ұлттық 

стандарттарға, келесі кезекте оларға ұлттық, жəне кейін 

мемлекетаралық стандарттар дəрежесін беруімен, көшіру 

мүмкіндігі қосымша енгізілді.  
Алдын ала ұлттық стандарттарды қолдану қазақстандық 

өндірушілерге өздерінің өнімдеріне кезең-кезеңмен 

мемлекетаралық дəрежедегі стандарттарды беру жолымен 
Кедендік одақ шеңберінде өз өнімдерінің өткізу нарығын айтырлықтай 

кеңейтуге мүмкіндік береді. Бұл үшін осы стандарттарды Кедендік  
Одақтың Техникалық Регламенттерінің іске асыру 

бөліміне қосу қажет болады.  
Осылайша отандық өндірушілер үшін сөз жүзінде емес, іс 

жүзінде Кедендік одақтың артықшылықтарын пайдала-на 

отырып жəне оларды айналымдарының нақты кеңеюі мен 

компанияның пайдасына айналдыра отырып, өз өнімдерін 

лоббилауға бірегей мүмкіндік жасалды.  
ТРМК-нің хабарлауынша, ұйым стандарттарын алдын ала 

ұлттық стандарттарға көшірудің ережелері жасалған жəне Əділет  
министрлігінде келісімде жатыр. 
 

5) Сонымен бірге, өтпелі кезең мерзімі аяқталғаннан соң 

жəне Кедендік Одақтың Техникалық Регламенттері бекітілгеннен 

кейін тауарларды айналымға шығару осы регламенттердің та-

лаптары бойынша жүргізілетінін есте ұстау қажет.  
Сондықтан егер кімде-кім алдағы уақытта да өзінің стандарт-

тарын өнім қауіпсіздігі нормаларына сəйкестендіруді жоспарламай 

отырса, онда мұндай кəсіпорындарға болашағы туралы ойланған 

жөн. Бизнестің мүддесімен бүркемелене отырып, тұрғындардың 

қауіпсіздігін құрбандыққа шалуға бізге де, сізге де ешкім рұқсат 

бермейді. Кез келген бизнестің түпкі мақсаты жеке өзіңнің баюың 

ғана емес, экономиканы дамыту, халықтың өмір сүру сапасын артты-

ру, адамдарға қажетті жəне сапалы тауарларды шығару болуы тиіс. 
 

Беріліп отырған бұл кезеңді өзіндік стандарттарды дайындауға,  
қайта жасауға, технологиялар мен инновацияларды дамытуға, 
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өндірісті жаңғыртуға, өнімнің сапасы мен оның тұтынылу 

ерекшелігін жақсартуға пайдалану қажет. Бұл туралы Мемлекет 

басшысы əрқашан айтып келеді, сондай-ақ бұл Кедендік одақтағы 

бəсекелестіктен жəне алдағы ДСҰ-на енуімізге орай туындап отыр.  
ҚР индустрия министрлігінің техникалық реттеу комитеті, «Нұр 

Отан» ХДП, Ұлттық индустриалды палатасы, «Ақ жол» партиясы жəне 

кəсіпкерлердің салалық қауымдастықтары өз тарапынан аталған про-

цесте кəсіпорындарға жоғарыда көрсетілген мақсаттармен олардың 

ұйым стандарттарын ұлттық жəне мемлекетаралық стандарттарға 

көшіру бойынша барлық қажетті көмекті көрсетеді. 
 

Сонымен қатар, «Техникалық реттеу туралы» Заңының 

жаңа редакциясына үкіметтік емес стандарт жəне консорциум 

стандарты ұғымдары енгізілді. Бұлар ұйым стандарттары 

мəртебесін иелене отырып, сондай-ақ кəсіпорындарға 

мемлекетаралық немесе ұлттық стандарттар талаптарынан 

асып түсетін талаптарды белгілеу арқылы өздерін қосымша 

бəсекелік артықшылықпен қамтамасыз етуге мүмкіндік береді. 
 

ҚР индустрия жəне жаңа технологиялар вице-министрі Қаныш 

Төлеушин ҚР Парламенті Мəжілісінің жұмыс тобының жетекшісі 

Елена Тарасенкоға, «Ақ жол» партиясының көшбасшысы Азат 

Перуашевқа, «Нұр Отан» ХДП-ның депутаттық корпусы бой-ынша 

əріптестеріне, сондай-ақ Қазақстан ұлттық индустриалды 

палатасының сарапшыларына аталған заң жобасына қатысты 

бірлесе үлкен жұмыс жасағандары үшін ризашылығын білдірді.  
«Бұл қиын, бірақ қазақстандық бизнес үшін өте маңызды 

жəне жемісті талқылау болды. Себебі Кедендік одақ аясында 

ұлттық экономикалардың бəсекелестігіндегі негізгі екпін дəл 

осы тарифтік емес шаралар саласына ауысады, жəне бəрінен 

бұрын осы техникалық реттеу саласына» , - деп атап өтті ол.  
Азат Перуашев осы заңды қабылдау арқылы индустрияланды-ру 

бағдарламасы мен техникалық реттеуді біріктіретіндеріне, жəне бұл 

кəсіпорындарды жаңғырту мен бəсекеге қабілеттілігінің нақты 

құралына айналатындығына сенімді. 
 

Қазақстан ет одағының президенті Иван Сауэр, ҚР тағам жəне 

өңдеуші өнеркəсіп кəсіпорындары одағының вице-президенті Ай- 
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жан Наурызбаева, Сүт одағының атқарушы директоры 

Владимир Кожевников жəне отандық бинестің өзге де 

өкілдері заңды дай-ындаушылар мен оның үдемелі сипатын 

айтарлықтай күшейткен депутаттарға осы қабылдаған 

шешімдері үшін ризашылықтарын білдірді.  
«Біз бірлескен күш-жігерімізбен отандық кəсіпкерлерге табы-

сты бəсекелестік үшін қолайлы, соңғы кездері біздің бизнесімізге 

қажет болып жүрген, жағдайлар жасап, оларды өздерінің 

өнімдерін жақсартуға жəне халықаралық деңгейдегі сапаға 

шығуға ынталанды-рып отырмыз», - деп атап өтті Иван Сауэр.  
Өз кезегінде кəсіпкерлер мемлекеттік органдарды Заңды 

іске асыру жəне заңға тəуелді тиісті актілерді қабылдау 

бойынша жедел түрде шаралар қабылдауға шақырды. 
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* * * 
 

Белгілі қазақ ақыны Қазыбек Иса «Ақ жол» партиясы 

төрағасының орынбасары болып сайланды  
2012 жылғы 12 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жақында болған партияның Орталық кеңесінің отырысында 

бірқатар ұйымдастырушылық шешімдер қабылданды: белгілі қазақ 

ақыны Қазыбек Иса «Ақ жол» партиясы төрағасының орынбасары 

болып сайланды, Анарбек Орман Орталық кеңес Президиумының 

құрамына сайланды. Орталық кеңес пленумы облыстық 

филиалдардың қатысуымен бейне-конференция режимі арқылы өтті.  
Сонымен қатар, Орталық кеңес мүшелері «Алаш» қозғалысының 

95 жылдығына орай «ХХI ғасырда Қазақстан қоғамын жаңғыртудағы 

«Алаш» қозғалысы идеяларының өзектілігі» тақырыбында конферен-

ция өткізу туралы президиум бастамасын қолдады. Конференция 

осы жылдың қараша айында Астана қаласында өтеді деп шешілді.  
Партия төрағасының орынбасары, «Ақ жол» партиясының 

Оңтүстік Қазақстан облыстық филиалының жетекшісі Анарбек 

Орман «Ақ жол» партиясының Парламенттегі фракциясының 

заң шығарушылық қызметі бойынша ұсыныстарын айтты. 

Орталық кеңес фракцияға ұсыныстарды қарауды жəне оларды 

алдағы заң шығарушылық қызметте пайдалануды тапсырды.  
Орталық кеңес Талғат Əбдіжаппаровтың партия төрағасының 

орынбасары өкілеттігін тапсыруы туралы арызын қанағаттандырды. 

Отырыста сондай-ақ партияның орталық аппараты мен 

аймақтық филиалдарының өзара əрекеттестігінің ағымдық 

мəселелері талқыланды.  
Анықтама үшін: Жаңадан сайланған «Ақ жол» партиясы 

төрағасының орынбасары Қазыбек Жарылқасынұлы Иса – белгілі 

публицист, қазақ ақыны жəне қоғам қайраткері, «Жас қазақ үні» 

республикалық басылымының редакторлар кеңесінің төрағасы. 

Халықаралық «Алаш» сыйлығының лауреаты. «Мəдениет қайраткері» - 

Қазақстанның еңбек сіңірген мəдениет қайраткері атағының иегері. 2004 

жылдан бері «Ақ жол» партиясының мүшесі болып табылады. 
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Қазақстанның даму банкі «Ақ жол» партиясы 

фракциясының депутаттарынан салық заңнамасын 

жетілдіруде көмек көрсетуді сұрады  
2012 жылғы 12 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Қазақстанның даму банкі (ҚДБ) «Ақ жол» партиясы 

фракциясының депутаттарынан салық заңнамасын 
жетілдіруде көмек көрсетуді сұрады – «Ақ жол» партиясының 

Орталық кеңесі Банктің проблемалық қарыздарды тапсыру 

кезіндегі салық салу мəселелері бойынша ұсыныстарын 
талқылады. Аталған ұсыныстарды отырыста Банктің басқарма 

мүшесі-басқарушы директоры Марат Айтенов та-ныстырды.  
М.Айтенов атап өткендей, «Нақты секторды 

қаржыландыруды қайта бастау мақсатындағы Қазақстанның 

қаржы жүйесін сауықтыру бойынша қолға алынған жұмыстар 

аясында Қазақстанның даму банкі салық заңнамасымен 
байланысты, əсіресе «проблемалық активтерді» тапсыру 

процесі кезінде, құқықтық сипаттағы мəселелерге тап болған».  
Банктің мəліметіне сəйкес, өткен жылы ҚР Парламентімен екінші 

деңгейдегі банктерге «проблемалық портфельдерді» тапсыру жəне 

«балансты тазарту» кезінде бірқатар салықтық жеңілдіктер бер-ген 

заңнамалық түзетулер бекітілген. Салықтық заңнамаға енгізілген 

түзетулер тек екінші деңгейдегі банктерге ғана қатысты болған жəне 

«Қазақстанның Даму Банкі туралы» Заңымен айқындалған ерек-ше 

құқықтық мəртебесіне байланысты ҚДБ-не таралмаған. Ал бұл ҚДБ-н 

аса қиын жағдайға тіреген.  
Қазіргі кезде, ҚДБ-нің қызметінің тиімділігін арттыру жəне оның 

балансын сауықтыру мақсатында, проблемалық жəне қауіпті 

қарыздар бойынша талап ету құқығын Қазақстанның инвестициялық 

қорына тапсыру туралы мəселе қарастырылып жатыр.  
«Қарастырылып отырған механизм ірі батыстық банктердің 

тəжірибелеріне сəйкес келеді, жəне қабылданған заңнамалық 

түзетулер пакетімен екінші деңгейдегі банктер үшін ұсынылған 

механизмге көбіне ұқсас болады. Сонымен бірге, Даму Банкі 

жағдайындағы басты ерекшелік – Қордың бірінші кезектегі міндеті 

мүмкін болатын жағдайларда қарыз алушы кəсіпорынды 

сауықтыру болып табылады», - деп атап өтті М.Айтенов. 
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Оның айтуы бойынша, Даму Банкі мен Қор үшін дəл осы 

мəселеге қатысты салықтық міндеттер пайда болады. Бұл 

Даму Банкі ықпалынан тыс қалған қабылданған заңнамалық 

актілердің нəтижесі болып табылады.  
Осыған орай, есептен шығарудан (88-бап), провизиялардың 

мөлшерлерін азайтудан (90-бап), талап ету құқығын басқаға беру-ден 

(91-бап) түсетін табысты, төлем көзінен ұсталатын (143-бап) жəне 

қосылған құн салығынан босатылатын қаржылық операциялар бойынша 

(250-бап) табыстарды мойындамау бөлімі бойынша Салық кодексіне 

түзетулер енгізу ұсынылып отыр. Аталған түзетулер, Банк 

басшылығының пікірінше, «Даму Банкінің балансын тазартуды ба-рынша 

тиімді жүргізуге жəне осылайша мемлекеттік бағдарламаларды 

қаржыландыру бойынша жұмысты жандандыруға мүмкіндік береді».  
Айтылған ұсыныстар Орталық кеңестің мүшелерімен 

талқыланды, Банк өкілдері отырысқа қатысушылардың 

сұрақтарына жауап берді. 
Депутат Екатерина Никитинская осындай шаралардың 

екінші деңгейдегі банктерге қатысты шын мəнінде 
қабылданғандығын рас-тады.  

«Алайда Даму Банкінің сауықтыру бағдарламасына қосыл-

ғандығына байланысты, Банктің аталған бастамаларын 

тұжырым-дамалық түрде мақұлдау қажет», - деп атап өтті ол. 
 

Сонымен бірге, «Ақ жол» партиясының төрағасы Азат Перуашев 

«Атамекен» ҰЭП-ның төрағасы жəне ҚДБ директорлар кеңесінің мүшесі 

болған кезінде Банктің Бизнестің жол картасы аясындағы проблемалық 

қарыздарды сауықтыру бағдарламасына қосылуына жеке өзінің 

тырысқандығын Банк өкілдерінің есіне салып өтті. Алай-да, қайта 

құрылымдауға құқық алса да, ҚДБ қиын жағдайға тап болған бірде-бір 

кəсіпорынға көмектеспеді. «Ақ жол» партиясының көшбасшысы осындай 

көмекті алуға тырысқандарымен, істері сəтсіз болған Астана 

қаласындағы, Оңтүстік Қазақстан, Шығыс Қазақстан, Қарағанды, Алматы 

облыстарындағы жəне т.б. ҚДБ-нен қарыз алған бірқатар 

компанияларды атап өтті. «Бүгінде олардың кейбірі тоқтап қалды, 

мыңдаған адам жұмысын жоғалтты, жəне осыған қатысты 

жауапкершіліктің бір бөлігі сіздің Банктің мойнында жатыр», - деп атап 

өтті Азат Перуашев. Сондықтан ол Банк басшылығын тек жаңа 

жеңілдіктер «сұрауға» ғана емес, сондай-ақ оларды дəл экономиканың 

нақты секторын қолдау үшін жедел түрде пайдалануға шақырды. 
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«Егер сіздер осындай қарыз алушыларды Қазақстанның 

инвестициялық қорын (ҚИҚ) стресті активтердің операторы ретінде 

пайдалана отырып, осы қорға тапсырамыз деп шешім 

қабылдасаңыздар, онда мұны тездетіп орындаңыздар, жылдап 

созбаңыздар жəне жұмыс істеп тұрған компанияларға қиянат 

жасамаңыздар. Егер сіздердің іс-əрекеттеріңіз тек банктің өзіне ғана 

емес, сондай-ақ бизнеске пай-далы болған жағдайда ғана біз 

сіздерге көмек көрсетуге дайынбыз. ҚДБ-нің мандаты тек клиенттер 

арқасында жай ақша табу емес, өндірістің перспективті 

секторларында жаңа бизнес-құрылымдарды құруға көмектесу, осы 

жайында ұмытпаңыздар», - деп ерекше атап өтті Азат Перуашев.  
Орталық кеңес Фракция мен орталық аппаратқа Банк 

басшылығымен ұсынылған материалдарды жете қарастыруды 

тап-сырды. 
«Ақ жол» партиясы қазақстандық кəсіпкерлердің мүддесі 

жо-лында бизнес-климатты жақсарту мен салық заңнамасын 

жетілдіру бойынша қызметін жалғастыруда. 
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«Ақ жол»: Бюджеттік жоспарлаудың құрылымы 

экономикалық дамуды ынталандыру шараларына жеткіліксіз 

мəн беріліп отырғандығының дəлелі болып отыр  
2012 жылғы 17 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бюджет құрылымы бюджеттік жоспарлаудың тұтынушылық 

сипатының сақталуының жəне экономикалық дамуды ынталандыру 

шараларына жеткіліксіз мəн беріліп отырғандығының дəлелі болып 

отыр – бұл туралы Азат Перуашев 2013-2015 жылдарға арналған 

бюджет жобасын талқылау бойынша өткен Мəжілістің пленарлық 

отырысындағы сөз сөйлеуі кезінде мəлімдеді.  
Депутаттың ойынша, ағымдық бағдарламалар мен даму 

бағдарламалары бойынша қолданыстағы индикаторларды тиімді 

ақырғы нəтиже көрсеткіштері деп айту қиындау. Мысал ретінде 

Азат Перуашев ҚР индустрия жəне жаңа технологиялар 

министрлігінің «Экспортшы – 2020» бағдарламасын келтірді. Онда 

нəтиже көрсеткіштері болып шетелдік нарықтарға шығару кезінде 

мемлекеттік қолдауға ие болған кəсіпорындар саны анықталған.  
Жоспар бойынша осындай бір келісім-шарттың орташа құны 470 

мың доллар шамасында белгіленіп отыр, ал олар бойынша пайда тек 

100-150 мың долларды құрайды, оның ішіндегі шамамен 30-40 мың 

долларды бюджеттен берілген мемлекеттік қолдау құрайды. Ол 

мұндай келісім-шарттардың отандық кəсіпорындардың эскпорттық 

бағыттылығына жəне тұтастай алғандағы ұлттық экономикаға 

айтарлықтай əсері туралы күмəнін білдірді.  
«Бағдарламаның жеткілікті түрде пысықталмағандығы туралы 

сұрақтар туындайды жəне мұндай мысалдарды іс жүзінде əрбір 

əкімші бойынша келтіруге болады, - деп атап өтті Азат Перуашев. – 

Нəтижеге бағытталу қағидаты бойынша бюджетті қалыптастырудың 

орнына, бюджетті жоспарлау үшін іс жүзінде өткен кезеңнің есеп 

деректері жəне оған қосымша 20-30 пайызға қарапайым 

математикалық есеп-теу арқылы көрсеткішті көтеру негіз болғандай 

əсер туындайды. Нəтижесінде, бюджеттің орындалуын бағалау 

кезінде, бюджет қаражаттарын игеру пайызы оларды шығындаудың 

тиімділігін бағалауды алмастырады». 
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Бюджет процедураларын орындауға белгіленген уақыттың шектеулі 

екендігін ескере отырып, «Ақ жол» фракциясының депу-таттары 

ұсынылған бюджет жобасын қолдады. «Біз бюджет бойын-ша 

пікірталастардың созбалануының мемлекеттік бағдарламалардың 

тоқтап қалуына əкелу, ел өмірінде айтарлықтай проблемалар туын-дату 

мүмкіндігін түсінеміз», - деп атап өтті «ақжолдықтар» (мысал ретінде еске 

сала кетейік, өткен жылдардағы дəрі-дəрмектерді са-тып алу кезіндегі 

созбалаушылық кесірінен кейбір науқас азаматтар топтарының өмірі мен 

денсаулығына нақты қауіп-қатер төнген еді).  
Сонымен бірге, жаһандық экономикадағы кері тенденциялар-

ды, сыртқы сұраныс пен қазақстандық экспорттың дəстүрлі тауар-

ларына деген бағаның төмендеуін, ЖІӨ бойынша болжамдардың 

төмендеуін есепке ала отырып, Азат Перуашев бюджетті 

бекіткеннен кейін бірден бюджеттік маневрді жүзеге асыруға 

мүмкіндік беретін бюджет стратегиясын дайындауға кірісуге 

шақырды. Мұндай стра-тегия бар тəуекелдерді ескеруі, 

ведомстволық бағдарламалардың бағыныштылығын ұлттық 

экономика мақсаттарына бекітуі, сыртқы талаптарға байланысты 

бюджетті оңтайландырудың мүмкіндігін қарастыруы тиіс.  
Аталған стратегия əлеуметтік мəселелерді шешудің 

экономикалық базасы ретіндегі өңдеуші өндірістердің, ауыл 

шаруашылығының, шағын жəне орта бизнес өсімінің нақты 

нəтижелеріне қол жеткізуге бағытталған болуы тиіс.  
«Ақ жол» партиясы көшбасшысының пікірінше, бюджет 

стратегиясының индикаторлары сондай-ақ əлеуметтік-экономикалық 

даму көрсеткіштерінің айқын бір бөлігін жоққа шығаратын инфляция 

мен тарифтер өсімінің нақты мəндеріне сəйкестендірілуі тиіс. 
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Азат Перуашев: Кəсіпкерлікті қолдау бойынша 

мемлекеттік органдардың функцияларының қайталануы 

іс жүзінде бюджет қаражаттарының ұтымсыз 

пайдаланылуы мен тиімсіздікке əкеледі  
2012 жылғы 17 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Кəсіпкерлікті қолдау бойынша мемлекеттік органдардың 

функцияларының қайталануы іс жүзінде бюджет қаражаттарының 

ұтымсыз пайдаланылуы мен тиімсіздікке əкеледі – бұл туралы 

Азат Перуашев Мəжілістің пленарлық отырысындағы 2013-2015 

жылдарға арналған бюджет жобасын талқылау кезінде мəлімдеді.  
Парламенттік фракция жетекшісі қаржы министрі Болат 

Жəмішевке келесідей сауал жолдады.  
Кəсіпкерлікті қолдау жəне дамыту жөніндегі уəкілетті 

мемлекеттік орган – Экономика жəне сауда министрлігінің 

профильдік Комитеті болып табылады.  
Оның үстіне «Даму» қоры кəсіпкерлерге практикалық көмек 

көрсету бойынша мемлекеттік оператор ретінде белгіленген.  
Аталған органдар кəсіпкерлікті қолдаудың мемлекеттік 

саясатын іске асыруға бағытталған барлық кешенді іс-шараларды 

жүргізеді, оқыту жəне қаржылық шараларын қоса алғанда.  
Мысалы, «Даму» қоры іске асырып жатқан «Бизнестің жол 

кар-тасы 2020» бағдарламасында «Жаңа бизнес-бастамаларды 

қолдау» (бірінші бағыты) тікелей қарастырылған. Ал «Кəсіпкерлік 

əлеуетті күшейту» атты төртінші бағытында «Назарбаев – 

Университет» ба-засында шағын жəне орта бизнесті, бастаушы 

кəсіпкерлерді оқыту сияқты шаралар белгіленген.  
Экономика жəне сауда министрлігінің бюджетіне осы 

бағдарламаның тек үшінші жəне төртінші бағыттарына 2013-

2015 жылдарға 16 млрд-тан астам теңге қарастырылған.  
Оның үстіне облыстардың бюджеттеріне «Бизнестің жол карта-

сы» бағдарламасына тағы 40 млрд-тан астам теңге бөлінген.  
Оған қарамастан, «Жұмыспен қамту 2020» 

бағдарламасының аясында Еңбек жəне халықты əлеуметтік 

қорғау министрлігіне кəсіпкерлікке үйрету үшін (яғни, аталмыш 

мақсаттарға) тағы да 1 млрд 100 млн теңге бөлініп отыр. 
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Кəсіпкерлікке оқыту сөзсіз маңызды жəне керек жұмыс, - деп 

санайды «Ақ жол» партиясында, - Алайда əлеуметтік органдардың 

қызметкерлері бизнеске оқыта ала ма жəне нақты қандай бизнеске?  
«Қойшы көп болса, қой арам өледі» дегендей болмасын. 

Соны-мен кəсіпкерлерді оқытуға кім жауапты екенін бізге анық 

айтсаңыз?» - деп Азат Перуашев өз сауалын жеткізді.  
Депутаттың сауалына жауап бере отырып, Б. Жəмішев мұндай 

қайталаудың бар екендігін мойындады жəне оны жою бойынша 

мемлекеттік органдардың жұмыс жасайтындығын айтты. 
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«Ақ жол» партиясы мүгедектерді куəландыру саласын 

ретке келтіруді талап етеді  
2012 жылғы 23 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» партиясы мүгедектерді куəландыру саласын 

ретке келтіруді талап етеді – тиісті хат партия атынан ҚР Бас 

прокуратура-сына жолданды.  
«Ақ жол» фракциясы депутаттарының атына Алматы, Шығыс 

Қазақстан, Қызылорда жəне басқа да облыстардың тұрғындарынан 

мүгедектерді куəландыру саласындағы жауапты тұлғалардың заңға 

қайшы əрекеттеріне қатысты көптеген шағымдар келіп түсуде.  
Мəселен, «Ақ жол» партиясына Алматы қаласының тұрғыны 

М.Досановадан оның мүгедек баласы Т.Төлегеновке мүгедектіктің 1-

ші мерзімсіз санатын беруге бас тартылғандығы туралы шағымы 

келіп түсті. Бұған оның зақымданған дене мүшелерінің жоқтығы 

басты себеп болған. Алайда, дəрігерлердің қорытындысына сəйкес, 

азаматшаның баласы шизофрения, аутизм диагнозымен де 

мүгедектіктің осы санатына жатады екен. «1-топтағы мүгедектікті 

беру туралы ДКК анықтамасын алғаннан кейін, біз Əлеуметтік қорғау 

департаментінің №6 дəрігерлік-əлеуметтік сараптамасының (ДƏС) 

тұтқынына айналдық. Олар құжаттарды қолдан жасап, диагнозды жа-

сырып, базаға күмəнді мəліметтер енгізеді», - деп мүгедек баланың 

анасының жазған хатында айтылған.  
Оның сөздері бойынша, тіпті Алматы қаласы прокуратурасының 

ұйғарымынан кейін де Əлеуметтік қорғау министрлігі еш əрекет 

жасамаған. Тек Үкімет басшысы К.Мəсімовке хат жазғаннан кейін 

ғана, 2011 жылдың қыркүйек айында олар 1-топты алған. Осы арыз 

бойынша «Ақ жол» партиясы Бас прокуратураға М.Досанованың 

хатында аталған фактілердің дəлелденген жағдайында прокурорлық 

əрекет ету шараларын қабылдау туралы хат жолдады.  
Бұдан бұрын да «Ақ жол» партиясының фракциясы Еңбек 

министрлігіне азаматтардың мүгедектік топтарын күшейтуге қатысты бас 

тартулар бойынша хаттар жолдаған болатын. Атап айтқанда, өзін 1-

топқа ауыстыру жөніндегі Сараптамалық Кеңес консолиумының 

ұсынысы бар бола тұра, дəрігерлік-əлеуметтік сараптаманың оң 

шешіміне қол жеткізе алмай жүрген мүгедек К.Ермекпаевтың шағымын 

алуға болады. Сондай-ақ басқа да фактілер баршылық. 
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Сондай-ақ, аталған мəселе бойынша азаматтар 

шағымдарының жүйелі сипат ала бастағанын ескере отырып, 

«Ақ жол» партиясының фракциясы мүгедектерді куəландыру 

саласындағы мəселелерді ҚР Үкімет басшысы С.Ахметовтың 

атына жолдаған депутаттық сауа-лында да көтерді.  
«Ережелерге сəйкес, мүгедектік 6 айға, 1 жылға, 2 жылға 

немесе қайта куəландыру мерзiмiнсіз белгіленеді. 

Анатомиялық кемiстiктер (мысалы: аяқ-қолдың болмауы т.б.) 

болған жағдайда, мерзімсіз мүгедектік куəлігі беріледі.  
Осы норма көптеген жарымжан жандардың арасында 

наразылық тудыруда. Себебі, протездеу, жүрек қалқаншаларын 

ауыстыру, асқазаны, бүйрегіне, өкпесіне жəне басқа органдарына 

жасалған операциялардың салдарынан мүшелерінен айырылып 

қалған азаматтарымызға мүгедектік дəреже белгілі ғана мерзімге 

беріледі. Олар əлсін-əлсін толып жатқан құжаттар жинауға 

мəжбүр болады. Медициналық-əлеуметтiк сараптама жүргізу 

комиссиясынан өтеді, мүгедек екендіктерін қайта дəлелдеуге 

тырысады. Жоқ мүшенің қайта өсіп шықпайтыны белгілі», - деп 

Алмас Тұртаев осы жылдың 3 қазанындағы «Ақ жол» 

фракциясының депутаттық сауалында атап өткен болатын.  
Сол кезде «Ақ жол» партиясының депутаттары азаматтардың 

сараптамалық комиссиялардың жұмысындағы сыбайлас 

жемқорлыққа қатысты көптеген шағымдарын да жеткізген 

болатын: «Мүгедектер мен олардың сенімді өкілдерінің 

пікірлерінше, сараптамалық ко-миссия мүшелері тарапынан 

болатын бопсалаушылық пен пара алу əдеттегі жағдайға 

айналған. Жақында ғана Алматы облысының Талғар қаласында 

комиссия мүшелерінің пара алуы туралы жанжал жария етілді».  
«Кей кезде комиссия мүшелерінің тек біліктілігі ғана емес, 

сондай-ақ оларда қарапайым ғана мейірім сезімінің барлығы 

күмəн тудырады», - деп санайды «ақжолдықтар».  
«Ақ жол» партиясы «Медициналық-əлеуметтiк сараптама 

жүргiзу ережесiне» өзгерістер енгізуді, ал комиссия 

жұмысының ашық жəне əділ болуын қамтамасыз ету үшін 

олардың құрамына дəрігерлердің жəне мүгедектердің үкіметтік 

емес ұйымдарының өкілдерін қосуды қажет деп санайды. 
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«Ақ жол» партиясы «Астана-Алматы» көлік жолының 

бір бөлігін 4 қозғалыс жолағына дейін жаңғырту туралы 

Үкімет шешімін құптайды  
2012 жылғы 23 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ел үкіметі Астана-Алматы көлік жолының 188 шақырымдық 

бөлігін 4 қозғалыс жолағына дейін кеңейту мен жаңғыртуды 

ойласты-рып отыр – бұл туралы Үкімет басшысы Серік Ахметов 

осы жылдың 19 қыркүйегіндегі «Ақ жол» ҚДП фракциясының 

депутаттық сауалы-на берілген жауапта хабарлады.  
Айта кетсек, биылғы жылдың 19 қыркүйегінде «Ақ жол» 

партиясының парламенттік фракциясының жетекшісі Азат 

Перу-ашев Үкіметке «Алматы-Астана» трассасын 4 қозғалыс 

жолағына дейін кеңейту жəне қарама-қарсы бағыттағы 

қозғалыс жолақтарының арасына бөліп тұратын тосқауыл қою 

арқылы жаңғыртуды ұсынған болатын. Қазіргі кезде аталған 

трасса негізгі бөлігі бой-ынша екі жолақты болып келеді, ол 

жол төсемінің енсіздігімен жəне бөліп тұратын тосқауылдың 

жоқтығымен ерекшеленеді. Ал бұл жағдай көліктердің көптігі 

кезінде олардың қарсы бағыттағы қозғалыс жолағына 

шығулары мен ауыр апаттарға алып келеді.  
Сол кезде «Ақ жол» партиясының лидері қазақстандықтардың 

жол апаттарындағы өлімі туралы жан түршігерлік статистиканы 

келтірген болатын. Салыстырмалы 10 жыл ішінде жол 

апаттарынан құрбан болғандар саны Ауғанстандағы Кеңес əскері 

шығынынан 2,5 есе асып түседі: «Соңғы 10 жыл ішінде біздің 

елімізде жол-көлік оқиғаларында балаларды қоса алғанда 32 мың 

адам көз жұмған; 166 мыңнан астамы жарақаттар алып, мертіккен.  
Жол-көлік оқиғаларынан қаза тапқан қазақстандықтардың 

саны Ауған соғысындағы Кеңес əскерінің шығынынан екі еседен 

астам көп, салыстырсақ: онда осындай уақыт аралығында (10 

жыл) əскери əрекеттерден 14 мыңдай адам көз жұмған.  
Сонда Қазақстан жолдарында көптеген адамдардың 

өліміне алып келіп жатқан күнделікті тоқтаусыз майдан жүріп 

жатыр деп айтуға болады», -деп сол кездегі өз сөзінде Азат 

Перуашев атап өткен болатын. 
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«Біз мұндай жобаның шығынды болатындығын түсінеміз, 

алайда Ата Заңымыздың 1 бабына сəйкес адам жəне оның 

өмірі Қазақстан Республикасындағы жоғары құндылықтар 

болып табылады», - деді ол.  
Көлік жолын жаңғырту жобасы туралы бүгінгі жаңалыққа 

қатысты өз ойын білдіре отырып, «Ақ жол» партиясының 

лидері Үкімет басшылығына ризашылығын жəне бұл шешімнің 

көптеген отандастарымыздың өмірін сақтап қала 

алатындығына сенімін білдірді.  
Сонымен бірге, Азат Перуашев бұл шешімді тек бірінші 

кезең деп санайды жəне алдағы уақытта 1200 шақырымға 

созылып жатқан Алматы-Астана трассасын толығымен 4 

қозғалыс жолағына дейін жаңғыртуға шақырады.  
«Ақ жол» партиясы сайлауалды тұғырнамасын жүзеге 

асыру мен сайлаушылардың талап-тілектерін орындау 

бойынша өз қызметін жалғастыруда. 
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«Ақ жол»: Қолданыстағы заңнаманың энергия өндіруші 

ком-паниялармен бұзылып жатқандығына кім жауап береді?  
2012 жылғы 24 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Қолданыстағы заңнаманың энергия өндіруші компаниялармен 

бұзылып жатқандығына кім жауап береді? – «Ақ жол» фракциясының 

депутаттары тарифтерді қалыптастыру мен энергия өндіруші 

компаниялардың инвестициялық міндеттемелерін орындаулары бой-

ынша Үкіметке қайтадан сауал жолдап отыр.  
Аталған мəселе бойынша осы жылдың 17 мамырында 

жолданған фракцияның депутаттық сауалына Үкімет тарапынан 

берілген жауапта энергия өндіруші, энергия таратушы жəне 

энергиямен жабдықтаушы компаниялардың қолданыстағы 

заңнаманы есепсіз бұзғандығы туралы фактілер келтірілген. Еске 

сала кетейік, сол кез-де «Ақ жол» партиясының депутаттары сəуір 

айындағы тарифтердің қымбаттауының дəлелділігіне күмəн келтіріп, 

Үкіметтен энергия компанияларын тексеруді сұраған болатын.  
Мəселен, Үкіметтен келіп түскен ақпарат бойынша, 

«Екібастұз ГРЭС-2» АҚ-ын тексеру кезінде электр стансасын 

1,5 млрд теңге қаражатқа жаңғырту бойынша міндеттеменің 

орындалмағандығы анықталған.  
«АЖЭО» АҚ-ы (Атырау облысы) 2010 жылы 82,6 млн теңге 

көлеміндегі қаржыны ұтымсыз жəне тиімсіз шығындаған.  
«СолтүстікҚазЭнерго» АҚ-ның (СҚО) күл үйіндісін салу ба-

рысында өзіне алынған инвестициялық міндеттемелерді дұрыс 

орындамаған.  
«АрселорМиттал Теміртау» АҚ-ы 5,4 теңге болатын белгіленген 

шекті тарифтің орнына электр энергиясын 11,75 теңге/кВт*с тарифімен 

сатқан. Сондай-ақ, «Бəсекелестік туралы» Заңын бұза отырып, АҚ 

маңызы бірдей келісімдерге қатысты əр түрлі тарифтер қолданған. 

Сонымен бірге, қатарында «AES Өскемен ЖЭО» АҚ-ы, «AES 

Өскемен ГЭС» ЖШС-і жəне «АЭС Шульба ГЭС» ЖШС-і (Шығыс 

Қазақстан облысы) бар бірқатар ұйымдар «Электр энергетикасы ту-

ралы» Заңының 12-бабының 3-тармағының 2-тармақшасын бұза оты-

рып, Министрлікпен инвестициялық келісімді жасамастан шекті та-

рифтер бойынша электр энергиясын таратуды жүзеге асырып отыр. 
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Мұндай келісімдердің болмауына байланысты, аталған ұйымдардың 

түскен пайданың бір бөлігін қолда бар активтерді жаңартуға, қолдауға, 

қалпына келтіруге жəне техникамен қайта жарақтауға бағыттаудың 

орнына, өздерінің шетелдік құрылтайшыларына милиардтап 

дивидендтер төлейтіндігі анықталды.  
нте көрсетілгендей, əдепкі кезде тарифтер мен тарифтік 

смета-ларды қалыптастыру тəртібі тиісті деңгейде белгіленбеген.  
Заңның 5-бабының 12-тармақшасына сəйкес Министрлік энергия 

өндіруші ұйымдардың тобын қалыптастырады. Бірақ бұл топтарды 

қалыптастыру тəртібі қолданыстағы заңнамамен регламенттелмеген.  
«Демек, ҚР индустрия жəне жаңа технологиялар бірінші вице-

министрінің 20.12.2010 жылғы № 455 бұйрығымен бекітілген энергия 

өндіруші ұйымдардың тобы нормативтік-құқықтық актілермен 

белгіленбеген критерийлер бойынша қалыптастырылған. Энергия 

өндіруші ұйымдардың топтарын қалыптастыру механизмінің заңнамамен 

регламенттелмеуі сыбайлас жемқорлық құқықбұзушылықтары үшін 

алғышарттар тудырады, себебі Заңның 12-1-ші бабының 2-тармағына 

сəйкес электр энергиясы үшін шекті тариф энергия өндіруші 

ұйымдардың тобына байланысты бекітіледі», - деп осы депутаттық 

сауалды бүгінгі Мəжілістің пленарлық отыры-сында жария еткен Нұрлан 

Жазылбеков айтып өтті.  
Шекті тариф Министрлікпен энергия өндіруші ұйымдардың 

тиісті топтары бойынша өткен жылғы тариф пен бағаға жүргізілген 

салыстырмалы талдаудың негізінде ғана анықталған. 
Бірақ, электр энергиялары үшін шекті тарифтерді бекіткенге 

дейін, бағаларды энергия өндіруші компаниялардың өздері анықтап 

отырған, себебі электр энергиясын сату (өндіру) үшін тарифтерді 

қалыптастыру заңнамалық актілермен реттеліп отырған жоқ.  
Энергия өндіруші ұйымдардың өздері белгілеген 

тарифтердің дəлелділігі Министрлікпен тексерілмеген.  
«Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы тарифтерді 

қалыптастыру жəне энергия өндіруші, энергия таратушы жəне энерги-

ямен жабдықтаушы компаниялардың инвестициялық міндеттемелерді 

орындауын бақылау мəселелері бойынша Үкімет атына қайтадан са-уал 

жолдап отыр жəне келесідей сұрақтарға жауап беруді сұрайды: 

• Бірқатар энергия өндіруші компаниялар Министрлікпен 

инвестициялық келісім жасамай, электр энергиясын шекті 

тарифтер бойынша қалайша сатуда; 
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• Үкіметтің 25.03.2009 жылғы N 392 қаулысымен белгіленген 

энергия өндіруші компаниялардың шекті тарифтері бойынша, 

өндірілген 1000 кВт электр қуатына шаққандағы инвестициялық 

міндеттемелердің үлесі қандай ақшалай баламаны құрайды;   
• Өздеріне алынған инвестициялық міндеттемелерді 

орындамаған энергия өндіруші компаниялар қандай жауапқа 

тартыл-ды жəне заңсыз алынға пайда қалайша өндірілді.   
«Ақ жол» партиясының фракциясы сайлаушылар мүддесін 

қорғау бойынша өз қызметін жалғастыруда.  
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* * * 
 

«Ақ жол» партиясының фракциясы «Ұлттық 

аккредиттеу орталығы» ЖШС-нің қызметін ҚР 

заңнамасына сəйкестендіруді талап етеді  
2012 жылғы 24 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ұлттық аккредиттеу орталығы» ЖШС-нің қызметі қолданыстағы 

заңды бұза отырып жүзеге асырылуда – бұл туралы Талғат Ерғалиев 

ҚР Үкімет басшысы Серік Ахметовтың атына жолданған «Ақ жол» 

партиясы фракциясының депутаттық сауалында айтты.  
Индустрия министрлігінің Техникалық реттеу жəне метроло-

гия комитеті жанындағы «Ұлттық акредиттеу орталығы» ЖШС-нің 

ашық емес баға саясаты, сондай-ақ көрсетілетін қызметтер 

сапасы кəсіпкерлер жағынан бірнеше нте талқылаудың тақырыбы 

болып, сынға алынған – мұндай хабарламалардың «Ақ жол» 

партиясының депутаттық фракциясына келіп түсуі жалғасуда.  
«Орталық өзінің аккредиттеу бойынша негізгі қызметтерін 

атқара отырып, үстеме пайда табудың көзіне айналған», - деп 

атап өтті Т.Ерғалиев.  
Партияға келіп түскен арыздарға сəйкес, Орталықтың қызмет 

көрсету құны соңғы кезде бірнеше нте өскен. Мысалға, бұрын 

сəйкестiктi растау жөнiндегi органдарды аккредиттеу үшін жұмыс 

құны 500 000 теңгені құраса, бүгінгі таңда ол 2 500 000 теңгеге 

дейін өсіп отыр. Сондай-ақ, инспекциялық тексерудің құны 10 

есеге, 150-200 000 теңгеден 1 500 000 теңгеге дейін көбейіп отыр.  
«Бұл жағдайда, ҚР «Бəсекелестік туралы» Заңының бұзылғаны 

көрініп тұр. Аталған Заңның 12-бабына сəйкес Орталықтың жағдайы, 

тауар нарығына сəйкес жүз пайыздық үстем үлесі бар нарық 

субъектісі ретінде монополиялық болып есептеледі», - деп «Ақ жол» 

партиясының депутаттары сеніммен айтып отыр.  
Депутаттардың пікірлерінше, Орталықты монополистер реестріне 

қосу аталған Заңның 13-бабындағы тəртіппен тұтынушылардың заңды 

құқықтарын кемсітуді жоюға мүмкіндік берер еді. 

Сондай-ақ, «ақжолдықтар» инспекциялық тексеру жүргізу 

про-блемаларына да назар аудару қажет деп есептейді.  
Қазақстан Республикасының «Сəйкестікті бағалау саласындағы 

аккредиттеу туралы» Заңының 7-бабына сəйкес Орталық қызметінің 
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негізгі бағыттарының бірі инспекциялық тексеруді жүргізу 

болып та-былады.  
«Бұл норма «Мемлекеттік бақылау жəне қадағалау 

туралы» Заңының 12-бабына қайшы келеді, себебі оған сəйкес, 

тексерілетін субъектіні тексеру – мемлекеттік бақылау жəне 

қадағалау органдары жүргізетін бақылау жəне қадағалау 

түрлерінің бірі. Орталық мұндай органдардың қатарына 

жатпайды», - деп депутаттық сауалда атап өтілген.  
«Кəсіпкерлік қызметті мемлекеттік реттеу өкілеттілігін Аккре-диттеу 

орталығы есебіндегі кəсіпорынға жəне кəсіпкерлік қызметпен 

айналысушылардың өздеріне беруді сыбайлас жемқорлықты құрайтын 

жəйт деп санаймыз. Мұндай əрекетке жол беруге болмайтындық 

«Сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес туралы» Заңының 5-бабының 9) 

тармақшасында көрсетілген», - деп атап өтті Т.Ерғалиев.  
Аккредиттеу жөніндегі органды мемлекеттік қызмет 

көрсететін коммерциялық құрылымға айналдыру, сондай-ақ 

оған бақылау жəне қадағалау функцияларын беру Қазақстан 

Республикасының заңнамасына қайшы келеді.  
Осыған байланысты, «Ақ жол» ҚДП парламенттік 

фракциясының депутаттары «Ұлттық акредиттеу орталығы» 

ЖШС-нің қызметін ҚР заңнамасына сəйкестендіруді талап етеді.  
«Ақ жол» партиясы бизнес-ортаны жақсарту мен 

кəсіпкерлерге түсетін əкімшілік ауыртпалықтарды төмендету 

бойынша қызметін жалғастыруда. 
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* * * 
 

Азат Перуашев: Біздің шенеуніктеріміз шағын жəне 

орта биз-неске қатысты кейде шаш ал десе, бас алады  
2012 жылғы 31 қазан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бюджет саясаты индикаторлардың əдістемелік тұрақты жүйесін 

қажет етеді – бұл туралы бүгін Мəжілістің пленарлық отырысындағы 

бюджетті талқылау барысында Азат Перуашев мəлімдеді.  
«Егер нəтижеге бағытталған бюджеттендіру туралы айтылатын 

болса, онда əлеуметтік-экономикалық дамуға дəлме-дəл талдау жа-

сау үшін жəне бұл міндеттердің қалайша орындалып жатқандығы 

туралы шынайы көріністі көру үшін индикаторлардың əдістемелік 

тұрақты жүйесін қолдану қажет. Оның орнына еркін ауысушы па-

раметрлер беріліп отыр. Оларды өзара салыстыру жəне болып 

отыратын өзгерістерді дұрыс бағалау мүмкін емес. Мəселен, бір 

жағдайларда «өңдеуші өнеркəсіптің» ұғымы қолданылады, оған басқа 

салалармен бірге металлургия өндірісі кіреді,бірақ тау-кен өндіруші 

кəсіпорындар кірмейді. Енді бізге «мұнайлы емес сектордың» инди-

каторлары ұсынылып отыр, оған өңдеуші салалардан бөлек тау-кен 

өндіруші кəсіпорындар, сондай-ақ құм, ұсақ тас, əк тас сияқты жəне 

т.б.көпшілікке таралған пайдалы қазбаларды өндіру бойынша айна-

лымдар кіреді» - деп атап өтті Азат Перуашев. Ол сондай-ақ басқа да 

мысалдар келтірді.  
Парламент фракциясының басшысы өз сөзінде тағы 

бірқатар проблемалық мəселелерге көңіл аударды.  
Бірінші. Бюджет кірісінің қысқару себептерінің бірі болып 

мұнайлы емес сектордағы жалпы қосылған құн өсімі қарқынының 

131 пайыздан 116 пайызға дейін төмендеуі есебінен корпоративтік 

табыс салығы (КТС) бойынша түсімдерді түзету көрсетілген. 

Соны-мен, негізгі бөлігі (53%) ЖҚҚ-ның өсуі тау-кен 

кəсіпорындарымен қамтамасыз етіледі. Бұл жағдай біздің 

экономикамыздың шикізаттық бағытының сақталуының жəне тіпті 

күшеюінің дəлелі болып отыр, сондай-ақ іске асырылып отырған 

индустрияланды-ру бағдарламасының (ҮИИДБ) өңдеу 

өнеркəсібінің өсіміне алып келмегендігін көрсетеді.  
Сондықтан, депутаттардың ойынша іске асырылып жатқан 

бағдарламалардың да түзетілуі қажет. 
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Екінші. Бюджет саясаты экономиканы ынталандыру 

құралы бо-лудан қалып, тұтынушылық бағыт алып барады.  
«Қаржы министрлігінің баяндамасына сəйкес, қысқарту ең 

ал-дымен экономикалық белсенділікті ынталандыратын 

шығындарға қатысты болады. Мысалы, Ауыл шаруашылығы 

министрлігінің (20 млрд.), көлік министрлігінің (34 млрд.) немесе 

индустрия министрлігінің (3 млрд.) салалары бойынша.  
Мұндай шығындар жұмыс орындарын ашу, еңбекақы төлеу, 

салықтар арқылы оң нəтижеге ие болушы еді, экономикамызға 

жəне бюджетке жаңа түсімдер əкеліп, еселеп қайта оралушы еді. 

Мұның орнына шығынға əкелетін бағдарламалар басым 

қаржыландырылуда» - деп атап өтті Азат Перуашев.  
Үшінші. Бұдан бұрын берілген қаражаттың 70 жəне тіпті 100 

пайызға игерілмеуі себебінен бірқатар бағдарламалар 

бойынша жүргізіліп отырған түзетулер іс жүзінде барлық 

операторлар бойын-ша бюджеттік жоспарлаудың орындалу 

тəртібінің төменгі деңгейін көрсетеді.  
Қазіргі жағдайда, «ақжолдықтар» бұл кемшілікті айрықша 

маңызды деп санайды жəне үкіметке осы салада тəртіп орнату 

бой-ынша шаралар қабылдауды ұсынады.  
«Ақ жол» фракциясы сонымен бірге, бюджет жобасына 

айыппұл бойынша 13 млрд. Теңгені құрайтын түсімдер жоспа-

ры кіргеніне де назар аударды. «Түрлі тексеруші органдар 

осын-ша көлемдегі айыппұлдарды жинауға міндетті болады 

жəне кəсіпкерлерге қысым көрсетуді күшейтеді деген қауіп 

туындайды» - деп ерекше атап өтті депутат. Бұған қарамастан, 

Қаржы министрі Жəмішев мұның жаңа айыппұлдарды жинау 

жоспары емес, өткен кезде түскен айыппұлдар екендігін 

бұрында түсіндірген бола-тын. Азат Перуашев мұндай 

түсімдерді жоспарлауды бастап кет-пеу үшін, бұл түсіндірмені 

тексеруші органдарға жеткізуін сұрады. «Əйтпесе, біздің 

шенеуніктеріміздің шағын жəне орта бизнеске қатысты кейде 

шаш ал десе, бас алатын жағдайлары бар», - деді А.Перуашев.  
Бюджеттік процедураларды орындауға белгіленген уақыттың 

тығыздығын ескере отырып, «Ақ жол» фракциясының 

депутаттары ұсынылған бюджеттің жобасын қолдады.  
«Бүгін парламентке бұрынғыдан шынайылау жəне прагматикалық 

бюджет ұсынылды. Ол үкіметтің бюджеттік саясатын тек ізгі 
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тілектерден емес, нақты жағдайлардың жəне қолда бар 

қаражаттың негізінде анықтайды. Бұдан басқа, бюджеттік кіріс 

бөлігінің 382 млрд-дан астам теңгеге айтарлықтай қысқаруына 

қарамастан, 72 млрд. Теңгені қайта бөлу есебінен кейбір 

əлеуметтік бағдарламаларды қаржыландыруды ұлғайту 

ұсынылып отыр. Бəлкім, бұл дұрыс жəне керек шешім шығар. 

Ескертпелерді ескере отырып, осы жобаны қолдауға болады 

деп есептейміз», - деп сөзін қорытындылады А.Перуашев. 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
73 



* * * 
 

«Ақ жол» партиясының депутаттары кəмелет жасына 

толмаған куəгерлерден немесе жəбірленушілерден жауап алу 

уақытының ұзақтығын 4 сағаттан 45 минутқа дейін қысқартуды 

ұсынады – ювеналды əділет бойынша заң жобасын талқылау  
2012 жылғы 6 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Біздің елдегі кəмелет жасына толмағандардың құқығын қорғау 

мəселелері бойынша заңнама жөндеуді қажет етеді – «Ақ жол» 

фракциясының депутаттарымен «Қазақстан Республикасының кейбір 

заңнамалық актілеріне ювеналдық əділетті жетілдіру мəселелері 

бой-ынша өзгерістер мен толықтырулар енгізу туралы» заң 

жобасына бірқатар ұсыныстар дайындалды.  
«Ювеналды əділет мəселелері бойынша еліміздің 

қолданыстағы заңнамасына дəйекті жəне ой елегінен өткізілген 

түзетулерді қабылдау кəмелетке толмағандардың құқығын қорғау 

мəселесіне оң əсерін тигізіп, еліміздің заңнамасын халықаралық 

стандарттарға жақындатады», - деп «Ақ жол» партиясының лидері 

Азат Перуашевтың жұмыс тобының жетекшісінің атына жолдаған 

хатын-да атап көрсетілген.  
Бүгінгі таңда кəмелетке толмаған куəгерлер мен 

жəбірленушілерден жауап алу кезінде əлеуметтік психолог пен 

педагогтың міндетті түрде қатысуы ғана қарастырылған. «Ақ жол» 

партиясының депутаттары кəмелетке толмаған бала мен оның 

заңды өкілінің өзінің педагогы мен психологын таңдау еркіндігіне 

де-ген құқығын жазуды ұсынады. Кəмелетке толмағандардың 

заңды өкілдерінің əлеуметтік психолог пен педагогты таңдау 

мүмкіндігінің болмаған жағдайында, оларды тергеу органдарымен 

жəне сотпен тағайындау тəртібін қарастыру қажет.  
Ұсынылған редакцияда жауап алу ұзақтығы бойынша бірқатар 

шектеулер енгізіліп отыр. Мəселен, кəмелетке толмаған куəгерден 

немесе жəбірленушіден жауап алу күндізгі уақытта жүргізіледі жəне 

үзіліссіз екі сағаттан астам уақытқа жалғаса алмайды, ал жалпы 

алғанда күніне 4 сағаттан аспауы керек деп белгіленген.  
Алайда, «Ақ жол» фракциясының депутаттары 2 сағаттық жауап 

алу уақытының тым ұзақтығын айтады, себебі кəмелетке толмаған 

баланың ақпаратты 40-45 минут ішінде барынша дұрыс қабылдай 
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алатындығы ғылыми тұрғыда дəлелденген. Сондықтан 

депутаттар кəмелетке толмағандардан жауап алу уақытын 45 

минутпен шектеуді талап етеді.  
«Ақжолдықтар» сондай-ақ кəмелетке толмаған куəгерлер 

мен жəбірленушілерді тек олардың заңды өкілдері арқылы 

шақырудың арнайы тəртібін анықтауды ұсынады. 

Депутаттардың ойынша, бұл кəмелетке толмағандарды болуы 

мүмкін моралдық қысымдардан сақтайды жəне құқықтарының 

толықтай жүзеге асырылуына кепіл береді.  
Заң жобасымен əлеуметтік психолог пен педагогтың 

процессуалдық іс-əрекеттерді жүргізуге қатысуы да 

регламентеледі: педагог пен əлеуметтік психологтың іс-

əрекеттері шектелген, ал кəмелетке толмаған балаға сұрақтар 

соттың жəне тергеушінің рұқсатымен қойылады.  
«Ақ жол» партиясының депутаттары кəмелетке толмаған 

баланың психоэмоционалдық жағдайын анықтау, оның 

қабылдауының адекваттылығы үшін əлеуметтік психолог пен 

педагогтың іс-əрекеттерінің шектеулігін енгізбеу қажеттігіне сенімді, 

оларға кəмелетке толмаған баланың қатысуымен болатын кез келген 

процессуалдық іс-əрекеттің белсенді қатысушысы болу қажет.  
Қарастырылып отырған заң жобасына қатысты Фракцияның 

барлық ұсыныстары мен толықтырулары салыстырмалы кесте 

түрінде жұмыс тобының жетекшісіне жолданды. 

«Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы 

сайлаушыларының мүддесі жолындағы заң шығарушылық 

қызметін жалғастыруда. 
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Азат Перуашев – Қаржы министрлігіне: Спектакльды 

доғарыңыздар!  
2012 жылғы 7 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Салық кодексіне түзетулер енгізу туралы заң жобасын 

дайын-дау мен жүргізуді Экономика министрлігіне беру қажет – 

бұл тура-лы «Ақ жол» фракциясының жетекшісі Мəжілістің 

пленарлық оты-рысында бірінші оқылымдағы «Қазақстан 

Республикасының салық салу мəселелері бойынша бірқатар 

заңнамалық актілеріне өзгерістер мен толықтырулар енгізу 

туралы» заң жобасын талқылау барысында мəлімдеді.  
«Біздің алдымызда бір қойылым ойнатылып жатқандай 

əсер туындайды: Салық кодексіне түзетулер енгізу туралы заң 

жобасын экономика жəне сауда министрі таныстыруда, ал 

оның нақты дай-ындаушысы Қаржы министрлігі болып 

табылады. Сонымен бірге, бұл принципиалды мəселе. Біз 

салық заңнамасын дайындаумен фискалдық ведомство емес, 

теңдестірілген экономикалық дамуға жа-уапты органның 

айналысуы тиіс екендігіне сенімдіміз», - деп атап өтті депутат.  
Оның пікірі бойынша, бұған Қаржы министрлігінің бірыңғай 

ақша жинауға деген ведомстволық қызығушылығы себепші, ал 

кəсіпорындардың аман қалуы мен олардың бəсекеге 

қабілеттілігінің мəселелері екінші қатарда қалып отыр.  
Азат Перуашев Мемлекет басшысының қазіргі парламенттік 

сессияның ашылу кезінде Үкіметке ДСҰ-ға мүше мемлекеттердің 

тəжірибесі негізінде өзіміздің өндірістік кəсіпорындарымызды 

қолдау бойынша шараларды əзірлеу туралы тапсырмасын еске 

салып өтті. Себебі, ДСҰ аясындағы түрлі кедергілерге 

қарамастан, əрбір мемле-кет іс жүзінде өзінің тауар 

өндірушілеріне қатысты протекционистік саясат жүргізеді.  
«Бұл жерде ең тиімді деген шаралардың бірі ҚҚС-тың салалық 

мөлшерлемесін қолдану болып табылады. Белгілісі, салалық 

мөлшерлемелерді Финляндия, Ұлыбритания, Польша, Испания, Ка-

нада, Латвия жəне т.б. елдерде қолданады, - деді депутат. – ДСҰ-ға 

кіру алдында заң жобаларымен жұмыс жасау кезінде, бізге отандық 

бизнестің мүддесі туралы ұмытпау қажет. Себебі ДСҰ-ның салықтық 

 
76 



жеңілдіктерге тыйым салатындығы белгілі, алайда салық 

салудың салалық мөлшерлемелеріне рұқсат етіледі».  
Бұл елдердегі ҚҚС-тың жалпы мөлшерлемесі 24-28 % жағдайында, 

салалық мөлшерлемелер 0-ден 5 %-ға дейінгі аралықты құрайды. Олар 

приоритетті салаларға қолданылады: ауыл шаруашылығы, ма-шина 

жасау, жеңіл жəне тамақ өнеркəсібі, туризм саласы жəне т.б. 

Азат Перуашев біздің мемлекеттік органдардың аталған 

механизмді қасарысқан түрде байқамайтындығына қатысты 

түсінбестігін білдірді. Қаржы министрлігімен дайындалып, 

ұсынылған түзетулер ішінде де олар болмай отыр.  
- Сіз отандық бизнесті қолдаудың бұл түрі туралы білесіз 

бе жəне əсіресе алдағы ДСҰ-ға кіруімізді ескере отырып, оны 

қолдануды жо-спарлап отырсыздар н? – деп Азат Перуашев 

экономика министріне сауалын қойды.  
Хабарланып отырғандай, «Ақ жол» партиясының 

фракциясы екінші оқылымға дайындық кезінде талқыланып 

отырған салық салу бойынша заң жобасына тиісті 

ұсыныстарды кез келген жағдайда енгізуге ниетті. 
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Азат Перуашев: Рұқсат беру жүйесінің кемшіліктері 

«Батыс Еуропа – Батыс Қытай» жолы құрылысына 

қатысушыларды күйретуде  
2012 жылғы 7 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Рұқсат беру жүйесінің кемшіліктері «Батыс Еуропа – Батыс 

Қытай» жолының құрылысына қатысушыларды күйретуде – 

бұл туралы Азат Перуашев бүгінгі Мəжілістің пленарлық 

отырысында айтты.  
Аталған депутаттық сауалдың туындауына «Батыс Еуро-па 

– Батыс Қытай» жобасына қатысушы кəсіпкерлердің өздерінің 

қызметтерін тоқтатып жатқан проблемалары туралы жазған 

хаттары себеп болып отыр.  
Жол құрылыстарын жүргізгенде қиыршық тас, саз, құм 

жəне т.б. көп тараған пайдалы қазбалардың (КТПҚ) 

пайдаланылатыны жəне оларды өндіру үшін жер қойнауын 

пайдалану құқығын алу талап етілетіні белгілі.  
Келісімшарттарды дайындау, КТПҚ-ды барлау, дайындау жəне 

өндіру бойынша міндеттер нтернет түрде мердігерге жүктеледі. Де-

путат бір ғана компанияның тек бір тармақ бойынша 28 карьерге 

қатысты құжаттарды дайындаумен айналысуға мəжбүр болғандығы 

туралы мысал келтірді. Осы жылдың қыркүйегіне дейін КТПҚ-ды 

пайдалану құқығын рəсімдеу процесі 6 сатыдан тұрған, олардың 

ішіне бірқатар мемлекеттік органдардың міндетті келісімі мен қажетті 

экспертизалардан өту кіреді. Сондықтан көптеген кəсіпкерлер 

құрылысқа керек шикізаттарды өндіру үшін рұқсат беретін қажетті 

құжаттарды уақытылы алуға үлгермеген жəне келісімшарттарға қол 

қойғанға дейін КТПҚ-ды өндіруді жүзеге асыруға мəжбүр болған, со-

нымен қатар құжаттарды рəсімдеумен айналысқан.  
Нəтижесінде, уəкілетті органдар тексеріс жүргізген кезде заң 

бұзушылықтар анықталған, ал құрылыс компанияларының үстінен 

залалдың орнын толтыру туралы миллиондаған қаржыны құрайтын 

талаптар түскен, компаниялардың қызметтері тоқтатылып отырған.  
«Еліміз үшін осындай маңызды жобаны жүзеге асыруға қатысушы 

құрылыс компаниясына 1,7 млрд. теңге айыппұл салынған жағдай да 

кездесіп отыр. Мұндай көлемдегі айыппұлдардың тіпті ірі деген 
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компаниялардың өзін банкроттыққа жақындата алатыны 

түсінікті», - деп А.Перуашев атап өтті.  
Əуелгі нормаларды түзету үшін, осы жылдың 31 

тамызында КТПҚ-ды өндіруге жер қойнауын пайдалану 

құқығын беру про-цедураларын айтарлықтай жеңілдеткен 

Үкіметтің тиісті қаулысы қабылданды. «Ақ жол» партиясы 

депутаттарының пікірінше, бұл шешім отандық «ғасыр 

құрылысын» тездетуде айтарлықтай оң əсер береді.  
Дегенмен, «ақжолдықтар» əуелгі нормалар негізінде сот актілері 

шыққан кəсіпорындардың тағдыры туралы мəселе көтерді. Бұл 

компаниялардың бірқатарының қызметтері тоқтатылып, олардың 

шоттарына күйреуге əкеліп соғатын айыппұлдар салынған.  
«ҚР көлік жəне коммуникация министрлігінің желісі бойынша 

жақында республикалық бюджетке қабылданған түзетулерде дəл осы 

«Батыс Еуропа – Батыс Қытай» бағдарламасының орындалма-уымен 

байланысты 34 млрд. теңгеден астам сомаға қаржыландыру 

қысқартылған». Сол кездегі талқылау барысында біздің фракция бұрын 

бекітілген бюджеттік бағдарламалардың орындалмауына жол бермеуді 

атап көрсеткен болатын. Экономикалық белсенділікті ынталандырушы, 

оларға салынған инвестициялар көбейе отырып, экономика мен 

бюджетке еңбекақылар, салықтар, жұмыс орында-ры арқылы қайта 

оралуы тиіс бағдарламалар бойынша қысқартуға қатысты біздің 

тарапымыздан сұрақтар туындады, - деп сауалда атап өтілген. – Біз 

аталған бағдарлама бойынша салынған қаражаттың орындалмай қалуы 

себептерінің бірі рұқсат беруші нормалардың жетілдірілмегендігі 

салдарынан салынған орасан айыппұлдар мен кəсіпорындардың еріксіз 

тоқталуы болғанына сенімдіміз».  
Осыған байланысты, «Ақ жол» партиясының депутаттары 

Мем-лекет басшысының «Батыс Еуропа – Батыс Қытай» 

халықаралық жобасының қазақстандық аймағын халықтық ғасыр 

құрылысы деп атағанын Үкіметтің есіне салып отыр. Оның 2013 

жылы аяқталуының принциптік маңызы бар жəне əуелгі рұқсат 

ету процедураларының жетілдірілмегендігі салдарынан 

туындаған əділетсіздікті түзету үшін отандық кəсіпорындардың 

мүддесін қорғау бойынша шаралар қабылдауды талап етеді.  
«Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы сайлау-

шыларының тілектерін орындау жəне отандық кəсіпорындардың 

мүделерін қорғау бойынша қызметін жалғастыруда. 
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«Ақ жол»: Алаш қозғалысының 95 жылдығын ел үкіметі 

қалай атап өтпек?  
2012 жылғы 7 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Алаш қозғлысының 95 жылдығын ел үкіметі қалай атап өтпек?  

– бұл туралы «Ақ жол» партиясының депутаты Нұрлан 

Жазылбеков Мəжілістің бүгінгі пленарлық отырысында үкімет 

басшысының аты-на жолдаған депутаттық сауалында мəлімдеді.  
«Биылғы желтоқсанда Алаш партиясы мен Алашорда үкіметінің 

құрылғанына 95 жыл толады. Ал Алаш идеясын жаңғырту - «Ақ жол» 

партиясының басты бағыттарының бірі болып келеді. Өйткені Алаш 

арманы – бүгінгі Тəуелсіз Қазақстан! Ендеше біз, əрбір аза-мат осы 

жүз жыл бұрынғы ұлттық ұлы идеялардың бүгінгі Тəуелсіз 

Қазақстанның да негізі ретінде берік орнығуына мүдделі болуға 

тиіспіз. Өйткені Алаш идеясы – ұлттық идеология! Ол отаншылдыққа, 

мемлекетшілдікке, бірлікке үндейді», - деді Нұрлан Жазылбеков.  
Озық ойлы қазақ зиялылары1917жылы21мен26шілде аралығында 

Орынборда І «Жалпықазақ» съезін өткізді. Осы құрылтайда қазақ елінің 

мүддесін қорғайтын «Алашорда» үкіметі құрылды. Алаштың алғашқы 

астанасы Орынборда өткен бұл құрылтайдың Қазақ тарихындағы 

маңызы аса зор. Ел тағдыры таразыға түскен сын сағатта Əлихан 

Бөкейханов, Ахмет Байтұрсынұлы, Міржақып Дула-тов, Мағжан 

Жұмабаев, Жаһанша, Халел Досмұхамедовтер бастаған ұлт зиялылары 

қазақтың болашағы үшін шешуші қадам жасап, ұлы мұрат жолында 

ұланғайыр қайрат көрсетті. Ал 1920 жылы қазақтың Жер декреті бекітіліп, 

шекарамыз алғаш заңды күшіне ие болды.  
«Ендеше біз бүгінгі Тəуелсіз Қазақстанның бастауында 

тұрған, елімізді алғаш ұлттық санаға көтерген Алаш арыстарын 

ардақтауды неге кешіктірудеміз.  
Алаш арыстарының рухын жас ұрпаққа сіңіру үшін, бұған мем-

лекет кешенді түрде келіп, баса назар аударуы тиіс. Алаштың 90 

жылдығы жергілікті деңгейде ғана аталды. Ал алдағы 95 

жылдықты үкіметіміз қалай атап өткелі отыр? Өйткені Алаш жеке 

ұйымның немесе жеке партияның ғана меншігі емес, Алаш – 

бүгінгі Тəуелсіз Қазақстанның бастауында тұрған алғашқы 

толыққанды үкімет пен саяси партия», - деп атап өтті депутат. 
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Н.Жазылбеков ең алдымен мектеп оқулықтарында Алаш 

тари-хы туралы жеткілікті көлемде ақпарат берілуі керектігін 

айтты. Ал қазір «Қазақстан тарихы» оқулығында бар болғаны бір 

жарым бет қана. Бұл ешқандай елде болмайтын келеңсіздік. 

Сондай-ақ, əрбір қалада олардың ескерткіштері орнатылуы тиіс. 

Кітаптар мен филь-мдер көптеп шығарылып, мектептерді 

қамтамасыз ету керек. Жоғары оқу орындарында Алаш идеясын 

оқыту жүйеге айналуы керек. Алаш оқулары жолға қойылып, 

еліміз бойынша қанат жаюы тиіс. Алаш мұрасы мен тарихы 

туралы кітаптар мемлекеттік тапсырыспен шығарылуы тиіс.  
Сонымен қатар, Алаштың ордасы болып, Алашқала аталған 

қазіргі Семейдегі Ертіс өзенінің сол жағалауындағы Алашорда үкіметі 

мен Алаш партиясы тұрған үйге ескерткіш тақта орнатылып, ол үйді 

мұражайға айналдыру кезек күттірмейтін мəні зор мəселе.  
«Ақ жол» партиясы өзін «Алаш» партиясының ізбасары деп 

жариялағаны белгілі. Биыл партия Алаш қозғалысының 95 

жыл¬дығына орай«ХХI ғасырда Қазақ¬стан қоғамын жаң¬¬ғыртудағы 

«Алаш» қозға-лысы идея¬ла¬рының өзектілігі» тақы¬ры¬бында 

конферен¬ция өткізу туралы шешім қабылдады. Кон¬фе¬ренция осы 

жылдың қара¬ша айында Ас-тана қаласында өткізілмек. Онда Алаш 

туралы ғылыми еңбектерге бəйге жариялау жоспарланып отыр.  
«Қорыта айтқанда, - деді Нұрлан Жазылбеков, - Алаш идеясы  

– бүгінгі Тəуелсіз Қазақстанның да басты идеяларының бірі 

болуы тиіс». 
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«Ақ жол»: Жер қатынастары агенттігінің Қостанай 

облысындағы аумақтық органдары ауыл шаруашылығы 

индустриясының дамуына кедергі жасауда  
2012 жылғы 8 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жер қатынастары агенттігінің Қостанай облысындағы 

аумақтық органдары ауыл шаруашылығы индустриясының 

дамуына кедергі жасауда – бұл туралы «Ақ жол» фракциясының 

депутаты Меруерт Қазбекова дүйсенбі күні болған «Жер 

ресурстарын тиімді пайдалану бойынша атқарылатын шаралар 

туралы» Үкімет сағатының барысын-да айтты.  
Мəжіліс депутаты Жер қатынастары агенттігінің төрағасы 

Қадырхан Отаровқа ауыл шаруашылығы өнімдерін өндіру 

саласындағы ауқымды инвестициялық жобаларды іске асыру 

үшін алынған жер телімдерін заңсыз қайтып алу фактілерін 

мысалға келтірді.  
«Ақ жол» партиясының депутаттық фракциясына Қостанай 

об-лысында бидай жəне майлы дақылдарды өңдеу мен сақтау 

үшін өндірістік кешендер құрылысына жер телімін алған 

«LAMERC LAND» компаниясынан шағым түсті.  
Аталған өндірістік кешенге салынған инвестицияның 

жалпы көлемі 30 млн. теңгеден астам қаржыны құраған.  
Алайда қазіргі уақытта, компанияның айтарлықтай қаржы 

жұмсап, инфрақұрылымын өткізген жəне оның құнының 

айтарлықтай қымбаттаған кезінде кенеттен аумақтық жер 

инспекциясы тарапынан жоспардан тыс тексерулер басталған.  
Тексерістің жүргізілуіне жер телімін игеру мерзімі бойынша 

заң бұзушылықтар секілді себеп негіз болған. Алайда жер 

телімінің құжаттарында оны игеру мерзімі əкімдікпен 

көрсетілмеген. Сондықтан бұл жердегі сұрақтар компанияға 

емес, əкімдікке бағытталуы тиіс.  
«Қостанай облысындағы сіздің қызметкерлеріңіздің іс-əрекетінің 

заңдылығы туралы біздің сауалымызға мəселені шешпейтін, 

керісінше одан да көп сұрақ туындататын жауап алынды, - деп атап 

өтті М.Қазбекова. – Сонымен бірге, жер комитетінің жер телімін алып 

қою əрекеті қажетті инфрақұрылымы өткізілген жерге қызығушылық 
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танытқан басқа коммерциялық құрылымның мүддесі үшін 

жүзеге асырылып жатыр деген ақпарат бар».  
«Ақжолдықтар» бұл мысалдың агроөнеркəсіптік кешенді дамыту 

бойынша Мемлекет басшысымен бекітілген жəне ауыл шаруашылығы 

өндірушілерін қолдауға бағытталған мемлекеттік бағдарламаның іске 

асырылуына кедергі келтірудің айқын дəлелі екендігіне сенімді.  
Парламент сағатының барысында «Ақ жол» партиясының 

де-путаттары Жер қатынастары агенттігінің басшылығына 

жергілікті жер инспекциялары тарапынан кəсіпкерлердің 

құқығын бұзатын əрекеттерді болдырмау үшін шаралар 

қабылдау туралы талабын қайта жеткізді.  
Хабарланып отырғандай, кəсіпкерлердің заңды құқықтарының 

өрескел бұзылуына жəне онда сыбайлас жемқорлық белгілерінің бар 

болуына байланысты «Ақ жол» партиясының депутаттары аталған 

факт бойынша Қаржы полициясы органдарына, Бас прокуратураға 

жəне Президент əкімшілігіне сауалдар дайындауда.  
«Ақ жол» партиясының парламенттік фракциясы сайлауалды 

тұғырнамасын жүзеге асыру жəне отандық тауар өндірушілердің 

мүддесін қорғау бойынша қызметін жалғастыруда. 
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«Ақ жол» партиясы мен Болгарияның Еуропалық 

дамуы партиясы «БЕДҚА» (Болгария Республикасының 

билік партия-сы) ынтымақтастық туралы келісімге келді  
2012 жылғы 12 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
София қаласынан партия төрағасы Азат Перуашев 

бастаған «Ақ жол» партиясының делегациясы оралды. 

Делегация құрамында партия төрағасының орынбасары Ерлан 

Барлыбаев, партияның бақылау комиссиясының төрағасы, 

Қазақстан ұлттық индустри-алды палатасының вице-

президенті Болат Өтепбаев, партияның Орталық кеңесінің 

мүшесі, партияның Шығыс Қазақстан облыстық филиалының 

төрағасы, кəсіпкер Талғат Құрманғалиев жəне партияның 

халықаралық бөлімінің директоры Əсем Аккужанова болды.  
«Ақ жол» партиясының делегациясы Болгария Республикасының 

Парламентіндегі Болгарияның билік партиясының «БЕДҚА» 

(Болгарияның Еуропалық дамуын қолдайтын азаматтар) парламенттік 

фракциясының бюросының отырысына қатысты, фракцияның жəне 

партияның аймақтық бөлімшелерінің жұмысымен танысты. 

Сапар аясында «ақжолдықтар» Болгарияның еңбек жəне 

əлеуметтік саясат министрі Тоту Младеновпен, БЕДҚА партиясының 

парламенттік фракциясының төрағасы Красимир Велчевпен, Сыртқы 

саясат жəне қорғаныс жөніндегі комиссия өкілі, БЕДҚА партиясының 

депутаты Янко Здравковпен, Еуропарламент депутаты Владимир 

Уручевпен, Болгарияның инвестициялар бойынша агенттігінің 

атқарушы директоры Борислав Стефановпен, бірқатар облыстардың 

жəне қалалардың басшылықтарымен кездесті.  
Кездесулерде Еуропарламенттегі ынтымақтастықтан ба-стап 

инвестициялық, салық жəне өнеркəсіптік саясаттағы жеке 

кəсіпкерлікті қолдауға дейінгі мəселелердің кең ауқымы талқыланды. 

Анықтама үшін: Еуропарламентте Болгария Республикасының аты-

нан 17 депутат бар, олардың 7-еуі БЕДҚА партиясының мүшелері.  
Кездесулер қорытындысы бойынша Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясы мен (БЕДҚА) Болгарияның еуропалық да-муы 

билік партиясының жəне олардың парламенттік фракцияларының 

арасында ынтымақтастық туралы келісімге қол қойылды. 
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Сондай-ақ сапар барысында қазақстандық делегация 

София қаласы мен аймақтардағы бірқатар өнеркəсіптік 

кəсіпорындар мен əлеуметтік нысандарда болып, 

Болгарияның іскер топтарымен кездесті.  
Атап айтқанда, «ақжолдықтар» Балкандағы үлкен «Токуда 

Хо-спитал София» жеке клиникасының қызметімен танысып, 

мекеменің негізін қалаушы Румен Сербезовпен 

ынтымақтастық мүмкіндіктерін талқылады.  
Болгария қонақ үйлері мен мейрамханалары 

қауымдастығының төрағасы Благо Рагинмен, осы саладағы басқа 

да кəсіпкерлермен əңгімелер болып, олардың барысында 

қазақстандық бизнеске Болгариядағы Қара теңіз жағалауындағы 

қонақ үйлердің құрылысына қатысу туралы ұсыныс жасалды.  
«Ақ жол» партиясының делегациясы ауыл шаруашылығы 

мен тамақ өнеркəсібі компанияларында, «АD» ірі қаржы-

өнеркəсіп корпорациясында болып, оның төрағасы Цветан 

Васильевпен кездесті.  
Кездесулер қорытындысы бойынша Азат Перуашев 

Болгарияның бірқатар орталық жəне жергілікті БАҚ-на екі партияның 

ынтымақтастығының əлеуеті туралы сұхбат берді, сондай-ақ 

солтүстік Болгарияның инвестициялық орталығы Враца қаласында 

еңбек министрінің, Еуропарламент пен БР Парламентіндегі БЕДҚА 

партиясы депутаттарының, облыс губернаторы мен қала мэрінің 

қатысуымен бірлескен баспасөз конференциясын өткізді.  
Болгариялық əріптестер қазақстандық бизнестің инвестициялық 

мүмкіндіктеріне, жаһандық қаржы дағдарысының əсерін еңсеру 

бойынша біздің еліміздің тəжірибесіне, Кедендік одақтың əлеуеті мен 

ахуалына, ұлттық салық жəне инвестициялық заңнаманың 

ерекшеліктеріне жəне т.б. қызығушылық білдірді.  
Сапарлар мен келіссөздер барысында «Ақ жол» партиясының 

өкілдері Еуроодақ пен Болгария Республикасындағы жергілікті 

өндірушілерге көрсетілетін инвестициялық, өнеркəсіптік, салықтық 

жəне тарифтік жеңілдіктер туралы көлемді ақпарат алды.  
Атап айтқанда, мұнда кəсіпорынның жабдықтар мен 

өндірісті жаңғыртуға салған инвестициясын кері қайтару 

құралы кең түрде қолданылады. Ол еуропалық қорлардан 

бөлінетін тікелей субсидия-лар арқылы, сондай-ақ тиісті 

сомаға салықтан босату жолымен іске асырылады. 
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Қазақстандық делегация тарапынан қызығушылық тудырған, 

ДСҰ аясында болгар өндірушілерін қолдаудың тағы бір механизмі 

– бұл экономиканың басым салаларындағы кəсіпорындардың 

еңбекақы қорының 20 %-ын субсидиялау жағдайы, бұл əрекет 

сондай-ақ шығынның азаюы мен жергілікті өнімнің бəсекеге 

қабілеттілігінің артуына, т.б. мүмкіндік туғызады.  
Қазіргі парламент сессиясының ашылуында, ДСҰ-на мүше 

елдердің тəжірибесі негізінде отандық өндіріс кəсіпорындарын 

қолдау шараларын əзірлеу туралы Мемлекеттік басшысының берген 

тапсырмасын орындай отырып, «Ақ жол» партиясының парламенттік 

фракциясы жиналған ақпарат негізінде отандық кəсіпкерлікті қорғау 

бойынша үкіметке ұсыныстар дайындайтын болады. 

Екі партия депутаттарының өзара іс-əрекеті мен 

ынтымақтастықты жалғастыру мақсатында, Азат Перуашев, 

Еуропарламенттегі өкілдерін қоса алғанда, БЕДҚА 

партиясының депутаттарын Астанаға шақырды. 
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«Ақ жол»: Энергокомпаниялардың заңға қарсы салғырт іс 

əрекеттері Қазақстан экономикасына нұқсан келтіреді  
2012 жылғы 16 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Энергокомпаниялардың заңға қарсы салғырт іс 

əрекеттерінің алдын алу керек - «Ақ жол» фракциясының 

жетекшісі А.Перуашев «Орманкомплекс-2030» ЖШС директоры 

А.Андреевтің хаты бойын-ша прокурорлық шара көруді 

сұрайды. Тиісті хат ҚР Бас Прокурату-расына жіберілді.  
А.Андреев өзінің А. Преуашевқа жазған хатында: «Бес 

жылдан астам уақыт «СолтүстікҚазэнерго» АБ монополист 

жағдайын асыра сілтеп, техникалық негіздерінің жоқтығына, 

пайдаланушының қарыз еместігіне қарамастан ұзақ 

мерзімдерге электр қуатын өшіріп таста-ды» - деп жазады.  
Кəсіпкер, СҚО-ның энергожабдықтаушы компаниясының 

көптеген заң бұзушылықтарын көрсетеді. Электрқуатын беруді 

себепсіз өшіруді дағдыға айналдырған компания, қайтадан қосу 

кезінде пайдаланушылардан əр киловатт үшін 25 000 теңгеден 

алып отырған. Алайда, төлемді бірнеше аффилирленген заңды 

тұлғалардың есеп шоты арқылы жүргізген.  
Хатта көрсетілгендей, егер пайдаланушылар келісімде 

көрсетілген соманы беруден бас тартқан жағдайда, барлық 

нормаларға сəйкес сертификатталған есеп приборларын 

ауыстыруға, кіші станция жəне КТП салуға, техникалық шарттарды 

себепсізден-себепсіз өзгертуге, тіреулерді ауыстыруға , қосу 

нүктелерін ауыстыруға, қосымша жоғарывольтті электр беру 

желілерін өз есебінен салуға мəжбүрлеген. Сондай-ақ, егер тиісті 

құжаттарды дайындау керек болған жағдайда энергожабдықтаушы 

компаниямен бұл процесс əдейі созып жүріп алған.  
Мысалға, қуаты 800 кВа жабдықталған кіші станцияға ЖШС 

«Орманкомплекс-2030» ағаш шеберхана цехын қайтадан 

желіге қосу үшін, одан 20 000 000 теңге мөлшеріндегі соманы 

төлеуді та-лап етіп отыр. Ал, тоғыз ай бойы тұрып қалған 

«Даму» қолдау қоры арқылы заем қаражатына алынған қымбат 

құрал-жабдықтар электр қуатының жиі-жиі өшіп қалу себебінен 

жарамсыз болып қалуы мүмкін. 
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Аймақтағы элекртқуатын пайдаланушы ірі компаниялардың 

көбінде осындай жағдайлардың қалыптасқанын кəсіпкер мақұлдап 

отыр. Жаңа техникалық жағдайларға жəне жаңа келсім шарттарға 

отыру қажеттігін сылтауратып «СолҚазЭнерго» АБ-нің басшылары 

пайдаланушыларды қосу туралы сот актілерін елемейді.  
«Ақ жол» депутаттық фракциясының энергокомпаниялардың 

қызметтеріне байланысты мəселелерді бұдан бұрында бірнеше 

рет көтергенін естеріңізге саламыз.  
«Ақ жолдың» кезекті сауалына үкіметтің жауабында энергия 

өндіруші компаниялардың қолданыстағы заңнамаларды бұзғандары, 

əрине олардың ішінде «СолҚазЭнерго» АБ-і туралы ақпарат болады.  
«Кез-келген энергокомпанияның қызметі тек нақты бір 

пайдаланушың мүддесіне ғана емес, əрі ұлттық қауіпсіздік пен 

мемлкеттің энергетикалық стратегиясы мəселесіне де 

қатысты. Стратегиялық объектілердің операторларының кез-

келген заңға қарсы салғырт іс-əрекеттері барлық заң 

құралдарымен жазалануға тиіс» деп көрсетіледі Бас 

прокуратураға жіберілген, А.Перуашевтің қолы қойылған хатта.  
«Ақ жол» фракциясы сайлаушылардың мүдделерін 

қорғауды жалғастырады. 
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«Ақ жол»: Көршілес елдермен трансшекаралас Орал өзенін 

жəне басқа өзендерді пайдалануды реттеуді талап етеді 

2012 жылғы 21 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
«Ақ жол» фракциясы траншекаралас өзендерді қолданудағы 

ұлттық мүддені қорғау жөнінде нақты шаралар қабылдауды та-лап 

етеді. Бүгін Мəжілістің пленарлық отырысында Мəжіліс депу-таты 

Талғат Ерғалиев «Ақ жол» фракциясының атынан Орал өзені 

мəселелері бойынша депутаттық сауалмен шықты жəне Орал өзенін 

ерекше –қорғалатын табиғи аумаққа ауыстыруды ұсынды.  
«Орал өзені бассейні ұлттық табиғи байлықтың, кең байтақ 

географиялық аймақ тұрғындарының өмірінің негізін құрайды, Ба-

тыс Қазақстанда ауыз суының қайнар көзі, сумен қамтасыз етудің 

жəне табиғи жүйе қалыптастырушы объект болатын табылады. 

Ең үлкен балық шаруашылығындағы тұщы суат жəне бекіре 

тұқымдас балықтардың бірегей табиғи жағдайларда көбею 

орындары болып та-былады», -деді Т. Ергалиев.  
Сауалда көрсетілгендей, Орал өзенінің орташа жылдық 

ағынының күрт азаюы, табиғи экожүйесін сақтау 

мүмкіншіліктерін қауіпті жағдайға əкелді.  
Əр түрлі бағалаулар бойынша бекіре тұқымдас 

балықтардың жалпы көлемі 90-шы жылдардың басымен 

салыстырғанда шамамен 350 есеге қысқарды. Бекірелердің 

бағалы түрлерінің бірі – тікенек – жоғалып кетудің алдында тұр.  
Алайда, Орал өзенінің ағыны – Қазақстанның ішкі 

проблемасы емес, 2428 шақырым өзен бойының 1400 

шақырымынан астамы Ре-сей федерациясының аумағында 

жатыр, олар төрт ірі су қоймасымен реттеліп келеді.  
Сонымен қатар, Оралдың бастауында, РФ аумақтарында 80 ги-

дроторабтар жəне өз бетімен сан жетпейтін жер бөгеттер салынған.  
Орал өзенінің орташа жылдық ағынының күрт азаюы, 

өзеннің арнасы мен жайылма бөліктерінің табиғи экожүйесін 

сақтау мүмкіншіліктерін қауіпті жағдайға əкелді.  
«Ақ жол» депутаттары егер, Ресей жəне Қазақстан өзенді 

жергілікті мүдделерін есепке ала отырып қана қолданатын болса, 

онда 1939 жылдан бері Эмба өзені Каспийге ағып құйылмайтын 
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сияқты, Орал да Каспий теңізіне ағып құйылуын тоқтатады 

деген қауіптерін білдірді.  
Осыған байланысты, Премьер-Министр С.Ахметовтың 

атына РФ Иркилинск су қоймасынан Орал өзеніне су жіберуге 

байланысты про-блемаларды мемлекетаралық деңгейде 

шешу мəселесін қарастыру ту-ралы өтініш білдірді.  
Бұдан бұрын да, «Ақ жол» осыған ұқсас Іле жəне Ертіс өзендерін 

пайдаланудағы мəселелерді кешенді түрде шешу туралы сауалында 

Сыртқы істе министрлігін Қазақстанның ұлттық мүддесін қорғауға 

шақырған. Естеріңізге сала кетейік, 1997 жылдан бастап Қытай су 

ағысының бөлігін құрғақ аумақтарын суландыру үшін өзеннен су тар-

туын ұлғайтып келеді. Қытайдың өзендерден су тарту 5 есеге жуық – 

жылына 1 ден 5 текше.км-ге дейін көбейіп отыр. «Ақжолдықтармен» 

300 километрлік Ертіс-Қарағанды каналының таяздауы, Қапшағай су 

қоймасының су деңгейі жыл сайын 1 метрден астам төмендеп бара 

жатқандығы, бұл электр қуатын өндіруге, сондай-ақ жағалауындағы 

Алматы облысы аудандарын жəне Балқаш көлін сумен қамтамасыз 

етуге кері əсерін тигізетіндігі жайлы дерек көздері келтірілген.  
Бұл сауалға министр Е.Ыдырысовтың қолымен жауап 

алынған, онда «қоршаған ортаны жəне су ресурстарын тиімді 

пайдалануды қорғау аясында Қазақстан Республикасының 

мүддесін қамтамасыз ету...» олардың негізгі функцияларының 

бірі болып табылатындығын ведомство растады.  
«Бұл қиын мəселе, ІІМ бастамасымен, қытай жағымен екі та-

рапты кездесулерде мемлекет, үкімет басшыларының, Парла-

мент палаталарының төрағалары жəне министрліктер 

деңгейіндегі кеңестердің тезистеріне əрдайым қосылады» деп 

көрсетілген. Хат-та, 2001 жылғы екі жақты қол қойылған құжаттар, 

жұмыс топтары отырыстарының саны туралы мағлұматтар, тағы 

бір Келісімнің жо-басын дайындауға жəне тағы бір отырыс 

өткізудің мерзімдері туралы келіскендігі көрсетіледі. Сондай-ақ, 

ағымдағы жылдың 5 наурызында Қазақстан тарапынан ШЫҰ-ның 

мемлекет-мүшелеріне ШЫҰ аясын-да Су комитетін құру туралы 

Тұжырымдаманың жобасы жіберілген, Ұйым мемлекет-мүшелері 

тарапынан əзірше тиісті деңгейде қолдау тапқан жоқ.  
«Ақ жол» фракция депутаттары бұндай жауапқа қанағаттан-

байтындықтарын білдіреді жəне ұлттық мүддені қорғауды жəне 

трансшекаралық өзендерді тиімді пайдаланбағандықтан Қазақстан 
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экономикасына келетін салдарларды жəне тұрғындарға 

келтірілген шығын мəселелерін тепе-теңдікте түсінік бойынша 

нақты шаралар қабылдауды талап етеді. 

«Ақ жол» фракциясы сайлауалды платформасын жүзеге 

асы-ру бойынша жəне сайлаушылардың талаптарын 

орындауда өз жұмыстарын жалғастыра береді. 
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ҚР Парламенті Мəжілісіндегі «Нұр Отан» ХДП 

фракциясының басшылығы шылымға қарсы 

белсенділерді «Ақ жол» партиясының депутаттарына 

қарсы бағытталған əдепсіз іс-əрекеттері үшін айыптады  
2012 жылғы 23 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
ҚР Парламенті Мəжілісіндегі «Нұр Отан» ХДП 

фракциясының басшылығы «Ақ жол» партиясының лидері 

Азат Перуашевқа күлсалғыш түріндегі «сыйлықты» табыстауға 

талпыныс жасау арқылы өз ойларын білдірген шылымға қарсы 

белсенділерді «Ақ жол» партиясының депутаттарына қарсы 

бағытталған əдепсіз іс-əрекеттері үшін айыптады.  
Азат Перуашевтың бұл тартуды қабылдамағандығы жəне 

шылымға қарсы белсенділерге күлсалғышты өздеріне 

қалдыруды ұсынғандығы белгілі, себебі ол өзі шылым 

шекпейді жəне мұндай затты қажет етпейді.  
Осы жылдың 23 қарашасы күні осыған орай Закон.кз интер-

нет-сайтына берген сұхбатында «Нұр Отан» ХДП фракциясы 

төрағасының орынбасары Ерген Дошаев: «Коалициянікі бұл 

жерде дұрыс емес деп санаймын. ... күлсалғыш пайдаланылған 

пиар-акция бұл жерде əдепсіз болып табылады», - деп атап өтті.  
Одан бір күн бұрын Азат Перуашев: «Менің Интерфаксқа 

бер-ген кешегі сұхбатым (21 қарашада, шылымға қарсы 

белсенділердің орынсыз шабуылдарына себеп болған – ҚДП 

БҚ) акциздің күрт өсуінің жақтастары үшін өте жағымсыз 

болған сыңайлы... Онда келтірілген дəлелдердің олардың 

ұсыныстарының сауатсыздығын жəне экономикалық тұрғыда 

қауқарсыздығын айқын көрсеткендігі сондай, бұл олардың 

дəрменсіз ашуын келтірді», - деп атап өткен бо-латын.  
«Ақ жол» ҚДП фракциясы депутаттарының а.ж. 22 қараша күнгі 

қосымша түсіндірмесінде, «Шылымға қарсы белсенділердің» орын-

сыз əрекеттері бірсыпыра заңдарды бұзып отыр. Атап айтқанда, 

«Парламент жəне оның депутаттарының мəртебесі туралы» 

конституциялық заңының 31-бабы депутаттық өкілеттігін орындауға 

кедергі келтіру мақсатында депутатқа кез келген формада ықпал 

жасауға тікелей тыйым салады. Жоғарыда атап өтілген сұхбатты 
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А.Перуашев салық заңнамасына ұсынылған түзетулерді 

талқылау ая-сында берген болатын, яғни өзінің депутаттық 

өкілеттігін орындау үшін» деп көрсетілген.  
ҚР Қылмыстық кодексінің 319-бабы Парламент 

депутатының, оның депутаттық өкілеттігін орындауы кезінде, 

көпшілік алдында ар-намысын аяққа таптағандығы үшін 

қылмыстық жауапкершілікті қарастырады.  
Азат Перуашев «Нұр Отан» ХДП фракциясы басшылығының 

осы жағдайға қатысты ұстанымын, бірін бірі құрметтеу жəне өз 

позиция-сын қорғау құқығын мойындау негізінде, біздің елдегі 

парламенттік партиялардың арасындағы өркениетті диалог 

мəдениетінің біртіндеп қалыптасуының дəлелі деп санайды. 
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Азат Перуашев Польша парламентіндегі билеуші фракция 

төрағасының орынбасары Томаш Лэнзды қабылдады 

2012 жылғы 24 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
2012 жылғы 24 қараша күні Қазақстанның «Ақ жол» Демократиялық 

партиясының орталық кеңсесінде Азат Перуашев Польша 

Республикасының Парламентіндегі «Гражданская платфор-ма» 

фракциясы төрағасының орынбасары Томаш Лэнзды қабылдады. 

«Гражданская платформа» өз еліндегі парламенттік көпшілік парти-ясы 

болып табылады, оның құрамына Польша парламентіндегі қос 

палатаның 270 депутаты кіреді. Сондай-ақ Еуропарламенттегі 40-тан 

астам поляк депутаттарының 25-і осы партияның мүшелері.  
Кездесу барысында «Ақ жол» партиясы мен «Гражданская плат-

форма» партиясының жəне олардың парламенттік фракцияларының 

парламентаризм жəне демократияның эволюциялық дамуы 

салаларындағы өзара ынтымақтастық мəселелері талқыланды.  
Сондай-ақ екі ел кəсіпкерлерінің іскерлік ынтымақтастығының 

мəселелері, экономикалық саясат, жергілікті өндірушілерге 

Польша Республикасында берілетін өнеркəсіптік жəне салықтық 

жеңілдіктер мəселелері талқыланды.  
Томаш Лэнз осыдан 10 жыл бұрын ЕҚЫҰ-ның сарапшысы 

болып жүрген кезінде «Ақ жол» партиясының басшылығымен 

кездескендігін айтты. Ол осы уақыт аралығында «Ақ жол» 

партиясына қоғамның қолдауына ие болуға жəне парламенттік 

мəртебе алуға мүмкіндік берген оның жүріп өткен үлкен жолы 

мен алға ілгерілеушілігін қуанышпен атап өтті.  
Экономикалық саясат мəселелерін талқылау барысында 

То-маш Лэнз Польшада ауыл шаруашылығы, машина жасау, 

бала-лар тағамы жəне т.б. салаларда 5 % көлемінде ҚҚС-ның 

салалық мөлшерлемелерінің (23 %-дық нтернете мөлшерлеме 

кезінде) қолданылатындығын растады.  
Еске сала кетейік, Салық кодексіне ұсынылған түзетулерді 

талқылау барысында партия төрағасы Азат Перуашев Еуроодақ 

елдерінің мысалы негізінде Қазақстанда ҚҚС-ның салалық 

мөлшерлемелерін енгізуді талап еткен болатын. Бұл ретте ол 

отандық тауар өндірушілерді қорғау бойынша ДСҰ-ға мүше елдердің 
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тəжірибесін зерттеу туралы Мемлекет басшысының биылғы Парла-

мент сессиясын ашуы кезінде берген тапсырмасына сілтеме жасады.  
Сол кезде «Ақ жол» партиясының депутаттары экономиканың ба-

сым секторлары – ауыл шаруашылығы, тамақ жəне жеңіл өнеркəсіп, 

машина жасау салалары үшін 0-ден 6%-ға дейінгі көлемде ҚҚС-ның 

салалық мөлшерлемесін енгізу туралы ұсынысты дайындап, енгізген 

болатын, алайда бұл үкімет тарапынан қолдау тапқан жоқ. 

Кең көлемді ынтымақтастықты ұйымдастыру үшін Азат 

Перуа-шев əріптестеріне партиялық делегациялармен, 

Еуропарламенттегі поляк өкілдерін қоса алғанда, алмасу 

арқылы жұмысты бастауды ұсынды.  
Сондай-ақ кездесуге «Ақ жол» партиясының парламенттік 

фракциясының депутаттары, партияның Орталық кеңесінің 

хатшыла-ры қатысты. 
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«Ақ жолдың» депутаттары сайлаушылармен кездесулер 

өткізуде: Нұрлан Жазылбеков Алматы облысында ҮИИД 

жəне «Бизнестің жол картасы-2020» мемлекеттік 

бағдарламаларын жүзеге асыру барысымен танысты  
2012 жылғы 26 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Қазір Алматы облысында жүрген Қазақстан Республикасы Пар-

ламент Мəжілісінің депутаты, «Ақ жол» ҚДП фракциясының мүшесі 

Нұрлан Əбдіжаппарұлы Жазылбеков еліміздің үдемелі индустриял-ды- 

иновациялық дамыту мемлекеттік бағдарламасы жəне «Бизнестің жол 

картасы-2020» бағдарламасы аясында аймақтық индустриялан-дыру 

картасына қосылған құрылыс объектілеріне барды. 

1. «Трапеза Трейд» ЖШС-нің нан зауыты құрылысы «Трапеза 

Трейд» ЖШС-нің нан жəне тоқаш өнімдерін өндіретін  
зауытының құрылыс жобасы 2012 жылы «Бизнестің жол карта-

сы-2020» бағдарламасына қосылған болатын. Бұл жобаны 

жүзеге асыру 2011 жылы басталған болатын, 2013 жылдың 3 

тоқсанында аяқталады деп күтілуде. Жобаның жалпы құны 271 

млн. Теңгені құрайды, қаржы «Қазақстан Халық банкі» АҚ-мен 

қарыз ретінде беріледі. Жоба қуаты жылына 9 855 тонна нанды 

құрайды. Бұл за-уыт облыстың Қарасай ауданын жəне басқа 

да аудандарды қамтитын мүмкіншілігі бар, 250 тұрақты, 

құрылыс кезінде 40 жұмыс орында-рын құру жоспарлануда.  
2. «Медеу Коммерц» ЖШС сүт-тауар фермасының құрылысы 

«Медеу Коммерц» ЖШС-нің 750 басқа (шикі сүт, оралған сүт) 

арналған сүт-тауар фермасының құрылыс жобасы 2012 жылғы 

аймақтық индустрияландыру картасына қосылған. Жобаның 

аяқталуы 2014 жылға жоспарлануда. Жобаның жалпы құны 2,3 

млрд. Теңге, қаржыландыру «ҚазАгроФинанс» АҚ-ның 

қаржысымен жүргізілетін болады. Жобаның қуаттылығы жылына 

4,5 млн. Тонна өнімді құрайды. 53 тұрақты жұмыс орны, құрылыс 

кезінде 20 жұмыс орындарын құру жоспарлануда.  
Айта кету керек, «ҚазАгроФинанс» АҚ-нің тарапынан 

уақытысында қаржыландырмаудың себебінен құрылыс 

объектісі басталған жоқ.  
3. «Terra nova» ЖШС-нің зауыт құрылысы 
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«Terra nova» ЖШС-нің тұщы су өндіру жəне құю бойынша 

жəне алкогольсіз шырын өндіру зауытының құрылыс жобасы. Бұл 

жоба да аймақтық индустрияландыру картасына қосылған. 

Жобаны жүзеге асыру 2011 жылдың 3 тоқсанында басталған, 2013 

жылдың 2 тоқсанында аяқталады деп жоспарланған. Жобаның 

жалпы құны 4,0 млрд. Теңгені құрады, оның ішінде 475,7 теңге 

өтінішкердің өз қаражаты, ал 3,6 млрд. Теңге «Альянс Банк» АҚ 

арқылы банктік заем негізінде берілетін болады. Жоба жүзеге 

асырылған соң 80 тұрақты жұмыс орындары құрылатын болады. 
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«Ақ жол» депутаттары сайлаушылармен кездесулер өткізуде: 

Алмас Тұртаев ақпараттық технологиялар, физика жəне энерге-тика 

саласындағы өнер тапқыштар – жас ғалымдармен кездесті  
2012 жылғы 26 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық Партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» фракциясының депутаты Алмас Тұртаевтың 

ақпараттық технологиялар, физика жəне энергетика 

саласындағы өнер тапқыш – жас ғалымдар Омарбек Əмірмен, 

Қуат Жеңісқановпен, Ербол Нұрғалиевмен, Максим 

Зенченкомен кездесуі өтті. Бұл жас мамандардың барлығы «Ақ 

жол» ҚДП- ның Астана қаласы бой-ынша филиалы жанындағы 

бірінші «Алтын жол» партиялық жа-стар ұйымының 

ұйымдастырушылары жəне белсенділері болып табылады.  
Кездесуде Қазақстандағы ғылымның дамуы туралы мəселері 

талқыланды. Жас ғалымдардың өзіндік қоғамдық бастамасымен 

əзірленген физика жəне энергетика саласындағы теориялық 

жоба-ны депутатқа ұсынды. Ғалымдардың пайымдауынша ноу- 

хау ірі қалаларды экологияға зиян келтірмейтін энергия жəне 

жылумен қамтамасыз ете алуы мүмкін.  
Алмас Тұртаев жас ғалымдардың жүргізіп отырған жұмысының 

маңыздылығын, елдің ғылым мен экономикасын дамуытуда осы жо-

баны жүзеге асырудағы маңыздылығын атап көрсетті.  
Кездесу барысында жас ғалымдар тарапынан ғылымды дамытуда 

заңшығарушылық деңгейде қолдау шаралары туралы, жас ғалымдар 

мен өнер тапқыштардың жобаларын жүзеге асырудағы мемлекеттік 

жəне қоғамдық ұйымдардың рөлі туралы мəселелерін көтерді.  
Өз тарапынан «Ақ жол» ҚДП фракциясының депутаты 

А.Тұртаев аталып өткен мəселелерді тиісті мемлекеттік 

ұйымдарға сұратуында көтеруді уəде етті. 
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«Ақ жолдың» депутаттары сайлаушылармен 

кездесулер өткізуде: Нұрлан Жазылбеков «Глоривей» 

шаруа қожалығының еңбек ұжымымен кездесті  
2012 жылғы 26 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
Бүгін, ағымдағы жылдың 26 қарашасында Қазақстан 

Республика-сы Парламент Мəжілісінің депутаты, «Ақ жол» ҚДП 

фракциясының мүшесі Нұрлан Жазылбеков сайлаушылармен 

кездесу үшін аймақтарға шығу аясында Алматы облысындағы 

ірі гүл өндіруші «Глоривей» шаруа қожалығында болды.  
Шаруашылық қожалығының басшысы В.В. Бурыкинмен кезде-су 

барысында ауыл шаруашылығын дамыту, шағын бизнесті қолдау 

жəне дамыту мəселелері талқыланды, баламалы энергия көздерін 

қайта өндіру жайындағы мəселелер де қозғалды. Сондай-ақ, «Даму» 

кəсіпкерлікті дамыту қоры» АҚ арқылы «Бизнестің жол карта-сы-2020» 

мемлекеттік бағдарламасын іске асыру аясында шағын жəне орта 

бизнесті (ШОБ) екінші деңгейлі банктермен несиелендіру мəселелері 

де қаралды.  
Еңбек ұжымымен кездесу барысында шаруа 

қожалығының жұмыскерлерінің депутатқа жеке өз мəселелері 

бойынша өтініштерін білдіруге мүмкіндіктері болды. 
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«Ақ жол» - балаларға: Кəмелетке толмаған балалардың 

Бейімделу орталығында қамқорлық жасау күні  
2012 жылғы 26 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық Партиясының баспасөз қызметі  
«Ақ жол» ҚДП – ның Астана қаласы бойынша филиалы 

жəне партия филиалының жанындағы «Алтын жол» жастар 

ұйымы (КТБ БО) Кəмелетке толмаған балалардан Бейімделу 

орталығындағы Қамқорлық күнін сыйға тартты.  
20 қараша күні Кəмелетке толмаған балалардың Бейімделу 

орталығында «Балаларға қамқорлық сыйла» қайырымдылық 

акциясы өтті.  
Акция аясында «ақжолдықтар» тұрмысы төмен отбасы 

балала-рына арналған көңіл көтеру шараларын: 

психологиялық жағдайын жақсартуға бағытталған сайыстар, 

ойындар, екі жақты тілдесулер ұйымдастырды.  
Анықтама үшін: Кəмелетке толмаған балалардың Бейімделу 

орталығы өз жұмысын өткен жылдың 9 наурызынан бастап жүзеге 

асыруда. Орталықтың басты бағыттары əлеуметтік бейімделу 

жəне өмірлік қиын жағдайларға тап болған кəмелетке 

толмағандарды оңалту болып табылады. Көп жағдайларда КТБ 

БО-на балалар отбасындағы келеңсіз жағдайлардан түседі. 
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«Ақ жолдың» депутаттары сайлаушылармен кездесу-

лер өткізуде: Нұрлан Жазылбеков Алматы облысында 

темекі өнімдерін шығаратын кəсіпорынға барды  
2012 жылғы 27 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз-қызметі  
2012 жылдың 27 қарашасында аймақтарға шығу аясында, 

Қазақстан Республикасы Парламент Мəжілісінің депутаты, «Ақ жол» 

ҚДП фракциясының мүшесі Нұрлан Əбдіжаппарұлы Жазылбековтің 

«Филип Моррис Қазақстан» ЖШС не іс сапармен барды, ол Алма-ты 

облысы, Іле ауданы Өтеген батыр ауылында орналасқан ФМК 

ұжымымен кездесті. Кездесу кезінде ҚР Еңбек жəне əлеуметтік 

қорғау министрлігінің Алматы облысы бойынша қадағалау жəне 

əлеуметтік қорғау жөніндегі Департаментінің бөлім бастығы 

Мұратбек Мұхамедьянұлы Ищанов жəне «Ақ жол» ҚДП Төрағасының 

кеңесшісі Қаңтарбаев Құдайберген Сəрсенбайұлы қатысты.  
Сондай-ақ Нұрлан Жазылбеков Еңбекшіқазақ ауданына барды, 

онда шаруа қожалықтары қызметтерімен танысып, Шелек ауылындағы 

дайындау базасында болды. Кездесу барысында жергілікті темекі 

өсіруші фермерлермен олардың бизнестерінің ерекшеліктері мен 

проблемалары талқыланды. Кейбір фермерлер өмір бойы темекі 

өсірумен айналысып келеді. Фермерлердің көпшілігінің темекі өсіру 

негізгі жəне жалғыз табыс көзі болып есептеледі. Статистика бойын-ша 

150-ге жуық отбасы темекі өндірумен айналысады.  
Депутат Нұрлан Жазылбеков «ФМК» ЖШС ұжымын жəне 

ша-руа қожалықтарын Қазақстан Республикасы Парламенті 

Мəжілісінің қызметі туралы жəне «Ақ жол» ҚДП парламенті 

фракциясының жұмысының нəтижелері туралы хабардар етті, 

мемлекеттік бағдарламаларға қатысты түсініктемелер берілді, 

соның ішінде «Қолжетімді тұрғын үй-2020» бағдарламасы да 

бар, денсаулық сақтау, білім, зейнетақымен қамтамасыз ету 

бойынша мəселелер талқыланды.  
Сайлаушылар депутат Н.Жазылбековпен жеке 

мəселелері тура-лы сөйлесуге мүмкіншіліктері болды. 
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«Ақ жол» фракциясының депутаттары сайлаушылармен 

кездеседі: Е.Никитинская, Т.Ерғалиев жəне А. Тұртаев 

«Локомо-тив құрастыру зауыты» АҚ – на барды  
2012 жылғы 27 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
«Ақ жол» фракциясының депутаттары Е.Никитинская, 

Т.Ерғалиев, А. Тұртаев пен «Локомотив құрастыру зауыты» АҚ 

басшылығы мен қызметкерлері арасында кездесуі өтті.  
Кездесу барысында депутаттар Мəжілістің қызметі, «Ақ 

жол» ҚДП парламенттік фракциясының жұмыс нəтижесі 

туралы айтып өтті.  
«Локомотив құрастыру зауыты» АҚ «Қазақстан темір жолы» 

Ұлттық компаниясы» АҚ құрылымдық кəсіпорны болып табыла-

ды. Қазіргі уақытта зауыттың жобалық қуаттылығы жылына 100 

магистральді жүк локомотивтерін құрайды, 2014 жылға қарай 

за-уыт барлық қуатын іске қосуды, өндіріс көлемін ұлғайтуды 

жоспар-лауда. Сəйкесінше, ол уақытқа қарай, шамамен мың 

адамнан астам қызметкерлердің саны өседі.  
Осыған сəйкес, «Ақ жол» депутаттары өндіріс қызметкерлерінің 

əлеуметтік қолдау туралы мəселелері талқыланды.  
Зауыт басшылығының сөзінен, «кадрлар – əр компанияның ба-

сты құндылығы. «Локомотив құрастыру зауыты» АҚ HR саясатының 

негізгі принциптерінің бірі – қызметкерлерге қамқорлық жасау, 

олардың балалары мен жанұяларына қолдау көрсету.  
Сол себепті, кəсіпорын басшылығы депуттардан кəсіпорын 

қызметкерлеріне тұрғын үй кешенін салу үшін жер телімін бөлу 

мəселесінде жəрдемдесу өтініштерін білдірді.  
«Ақ жол» фрациясының депутаттары зауыт басшылығына 

өз тараптарынан ықпалды көмек көрсету үшін тиісті 

мемлекеттік органдарға сауал жіберуге уəде етті.  
Анықтама үшін: Зауыт 2009 жылдың 3 шілдесінен бастап жұмыс 

жасайды, «Қазақстанның Тез арада Индустриалды-Инновациялық 

Даму» Мемлекеттік бағдарламасы аясында жасалған елдің ауыр 

маши-налар құрастыруды дамыту тарихындағы алғашқы 

кəсіпорындардың бірі болды. Бүгінгі күнде кəсіпорын конвейірінен 150 

бірліктен астам ТЭ33А локомотиві шығарылды. 
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«Ақ жол» фракциясы араласқаннан кейін төрт жыл бойы 

емделуге қол жеткізе алмай келе жатқан Оңтүстік Қазақстан 

облысының тұрғынына күрделі ота жасау үшін квота бөлінді  
2012 жылғы 27 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» фракциясы араласқаннан кейін Оңтүстік 

Қазақстан облысының тұрғынына бүйректі трансплантациялау 

бойынша күрделі ота жасау үшін квота бөлінді.  
Ағымдағы жылдың қазанында «Ақ жол» партиясына Н.К. Бек-

бауов баласына тез арада бүйрегін трансплантациялау қажеттігін 

айтып, оны емдетуге көмек көрсетуді сұрап өтініш білдірген. Н.К. 

Бекбауовтың баласы сонау 2008 жылы ота жасатуға квотаға кезекке 

тұрған, бірақ осы уақытқа дейін кезектері жылжымаған, айта кететін 

жайт Оңтүстік Қазақстан облысы бойынша бірде-бір емделуші 

бүйректі трансплантациялау бойынша квота алмаған. Бекбауовтар 

от-басы баласының өмірін сақтап қаламыз деген үмітпен пəтерін 

сатқан, бірақ түскен қаражат ақылы ота жасау үшін жеткіліксіз болған.  
«Ақ жол» партиясының төрағасы Азат Перуашев осыған 

байла-нысты Қазақстан Республикасының Денсаулық сақтау 

министрлігіне жəне Оңтүстік Қазақстан облысының əкіміне 

науқасқа көмек көрсету туралы хат жолдады.  
Жақында ҚР Денсаулық сақтау министрлігінен түскен жа-

уапта емделуші Д.Бекбауовтың құжаттары Денсаулық сақтау 

министрлігінің комиссия отырысында қаралып жəне оған 

шетелдік емханалардың бірінде емделуге жолдама беру 

туралы оң шешім қабылданғанын хабарлады.  
«Қазіргі уақытта емделушіні қабылдауға екі емхана дай-ын: 

Минскідегі N 9 қалалық клиникалық ауруханасы жəне Омскідегі 

А.Н.Кабанов атындағы N 1 қалалық клиникалық ауру-ханасы. 

Донорлық бүйрек іріктелген соң Д.Бекбауов жоғарыда 

көрсетілген клиникалардың біріне жіберіледі»,- делінген 

министр С.Қайырбекованың қолы қойылған Денсаулық сақтау 

министрлігінің жауабында.  
«Ақ жол» фракциясы сайлаушылардың өтініштері бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол»: «Ақ жол» фракциясының депутаты Н.А. 

Жазылбе-ков бірінші халықаралық «Жетісу Инвест-2012» 

инвестициялық форумына қатысты  
2012 жылғы 29 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз-қызметі.  
Қазақстан Республикасының Парламент Мəжілісінің депута-

ты, «Ақ жол» ҚДП фракциясының мүшесі Нұрлан Жазылбеков 29 

қарашада Талдықорғанда өткен бірінші халықаралық «Жетісу Ин-

вест-2012» инвестициялық форумына қатысты.  
Форум жұмысына Алматы облысының əкімі А.Т. Мұсаханов, 

ҚР Индустрия жəне жаңа технологиялар министрінің бірінші 

орынбасары А.П. Рау, кəсіпкерлікті дамыту «Даму» Қорының АБ 

басқармасының төрағасы Л.Е. Ибрагимов, ҚР сауда өндіріс 

палатасының, ұлттық холдингтер жəне компаниялардың өкілдері, 

сондай-ақ бизнес салаларының өкілдері қатысты.  
Форум аясында Алматы облысында жүзеге асырылатын 

инвестицияланған жобалардың тұсаукесері болды. 

Индустриялық даму, энергетика, агроөнеркəсіп кешен, көлік, 

логистика, туризм мəселелері талқыланды.  
Форум аяқталған соң, «Ақ жол» фракциясының депутаты 

Н.Жазылбеков аймақтың кəсіпкерлерімен кездесті. 
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«Ақ жол» - депутаттардың сайлаушылармен кездесулері: Ал-

мас Тұртаев астаналықтармен тұрғын-үй мəселесін талқылады 

2012 жылғы 30 қараша, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Қолжетімді тұрғын-үй – 2020» бағдарламасы аясында «Ақ 

жол» Парламенттік фракциясының депутаты Алмас 

Тұртаевтың астана тұрғындарымен, «Тұрғын үй құқығы» 

қоғамдық бірлестік мүшелерімен кездесуі болды.  
«Ипотекалық қарыз, алданған үлескерлер мəселелері – 

қоғамда кең талқыланып жүрген өткір мəселелердің бірі, 

алайда көңіл аударарлық басқа да мəселелер бар», - деді «Ақ 

жол» партиясының депутатымен кездесу барысында «Тұрғын 

үй құқығы» қоғамдық бірлестігінің төрағасы Ғалия Бөлегенова.  
Ғалия Бөлегенова қала картасында белгіленген бұзуға кететін 

250 үйдің тұрғындарын; кадастрлық нөмірлерімен құжаттары бар 

саяжай-ларда тұратын адамдарды; «Махаббат» тұрғын-үй кешенінің 

2009-2010 жылдары кіріп, бірақ қайта қоныс аударуға душар болған 62 

пəтер иелерін мысалға келтірді. Жоғарыда көрсетілген тұрғын-үй ке-

шен тұрғындары пəтерлерінде жөндеу жүргізген жəне коммуналдық 

қызметке уақытылы төлеп тұрған.  
Талқыланған мəселелердің маңыздылығын ескеріп, «Ақ жол» 

ҚДП фракциясының депутаты А.Тұртаев кездесуге қатысушыларға 

тиісті мемлекеттік органдардың атына сауалдар жіберуге уəде берді.  
«Ақ жол» фракциясы сайлаушылардың мүдделерін 

қорғауды жалғастыра береді. 
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Азат Перуашев: Еуразиялық экономикалық комис-сия 

жоспарлаған Ресеймен ҚҚС ставкаларын «үйлестіру» 

Қазақстанның экономикалық мүддесіне қайшы келеді  
2012 жылғы 5 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ресейлік серіктестеріміздің салық ставкаларын үйлестіру 

жөніндегі ұсыныстары өз өндірушілерін қолдау жəне 

қазақстандық салық жүйесінің басымдылығын жою мақсатын 

көздеп отыр – деп мəлімдеді Азат Перуашев бүгін Мəжілістің 

пленарлық отырысында ҚР Премьер-Министрі С.Ахметовтің 

атына жолданған депутаттық сауалында. Бізге де өз еліміздің 

ұлттық экономикасының мүддесінен шығуымыз керек.  
«Кедендік одақ құрылған сəттен бастап, үйлесімділік 

процестері ең əуелі кедендік тарифтер жəне техникалық 

реттеулер салалары-на қатысты екені, ал либералдық салық 

жүйесі Кедендік одақ жəне Бірыңғай экономикалық кеңістікте 

Қазақстандық кəсіпкерлердің бəсекелестік басымдылығы 

болатыны айтылып келеді» - деді А.Перуашев.  
Алайда, сауалда көрсетілгендей, Еуразиялық экономикалық ко-

миссиясымен ұлттық салық жүйесіне ықпал жасау жөнінде, оның 

ішінде – акцизделуге тəуелді тауарлардың акциздік ставкаларын 

көтеруге белсенді жұмыс жүргізіліп жатыр. Оның үстіне, басқа салық 

түрлері бойынша да жəне қазақстандық салық жүйесінің 

басымдылығын жоққа шығару əрекеттері жалғастырыла береді де-

ген сигналдар түсуде. Ресейлік БАҚ-да акциздер бойынша ғана емес, 

ҚҚС ставкасына да үйлесімділіктің қажет екендігі қазірден 

талқылануда. Бұл шешімін тапқан мəселе ретінде беріліп отыр, 

соның аясында БЭК-тің ұлттықтардан жоғары тұрған органда-ры 

олар ұлттық заңнамаларда болуына «рұқсат еткен» ұйғарынды 

ауытқуларды ғана талқылауға жиналады. Депутат мысал ретінде 

Бірыңғай экономикалық комиссияның ресми сайтындағы «Кедендік 

одаққа мүше-мемлекеттерде ҚҚС ставкаларының ауытқуының 

ұйғарынды деңгейлерін белгілеу жəне оларды жақындастыру бойын-

ша ұсыныстар жасап шығару» деген тақырыпта зерттеулер жүргізу 

туралы хабарламаны келтірді. 
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Депутаттың ойынша, қазіргі теңгерімді жоғалтып алған 

жағдайда қазақстандық өнімдердің бəсекеге қабілеттілігі 

Қазақстанның өз аумағында да күрт төмендейді.  
Сонымен қатар, ресейлік салық жүйесінің тек қатайту 

факторла-ры (салық салу ставкаларын күрт көтеру түрінде) 

алынып пайдаланы-луы да қауіп тудырады, ал Қазақстандағыдан 

əлде қайда либералды салықтық əкімшілендіру тəжірибесінің 

үлгілері жайдан-жай еленбей қалуда.  
Мəселен, Ресейде «Жалған кəсіпкерлік» бабы əлдеқашан алы-

нып тасталған; салық даулары бойынша талап мерзімі 3 жылға дейін 

қысқартылған (Қазақстанда – 5 жыл); салық кодексі нормаларына 

ресми түсініктеме беру құқығына ие мемлекеттік орган белгіленген 

(бізде кез-келген түсініктеме беру, тіпті Республиканың салық 

комитетінің төрағасының қолы қойылған болса да, ресми болып та-

былмайды, бұл алдында тексерілген мерзім бойынша қосымша есеп-

теулер мен айыппұлдар төлеуге əкеледі) жəне т.б.  
«Үлкен өкінішке қарай, «Ақ жол» партиясы депутаттары-мен 

ұсынылған осыған ұқсас бірнеше түзетулері салық кодексіне 

өзгертулерді талқылау кезінде заң жобасын жасаушы Қаржы 

министрлігімен қабыл алынбаған. Сонымен, келтірілген 

мысалдарға сəйкес Ресейден айырмашылығымыз, бізде бұрынғы 

деңгейде сақталынған артық мөлшердегі салықтық əкімшілендіру 

қосымша салық салудың жасырын түрі болып отыр», - деп атап 

өтті парламенттік оппозициясының басшысы.  
«Ақжолдықтар» Ресейлік серіктестеріміздің салық ставка-сын 

үйлестіру жөніндегі ұсыныстары өз мақсаттарын көздеп отыр деп 

есептейді, атап айтқанда: өз өндірушілерін қолдау жəне Ресей 

бизнесінің Қазақстаннан кетуін тыю. ҚҚС-тың неғұрлым жоғары 

ставкасы (18%), кезінде Ресей федералдық бюджетінің кірісінің 

құрылымында ҚҚС үлесі 2010 жылдан 2011 жылдар ішінде 30,1 

пай-ыздан 28,7 пайызға дейін төмендеген, дəл осы уақытта 

Қазақстанның мемлекеттік бюджеті түсімінің құрылымында 12 

пайыздық төмен ставка кезінде ҚҚС үлесі керісінше елеулі өскен.  
Осыған байланысты, «Ақ жол» фракциясының депутаттары 

үкіметке келесі ақпараттарды беруді сұрайды:  
- Еуразиялық экономикалық комиссияның салықтарды 

үйлестіру жөнінде зерттеу жүргізулеріне жəне ҚҚС 

ставкаларының ауытқуының ұйғарынды деңгейлерін 

белгілеуіне ҚР Үкіметі немесе оның өкілдері келісім берді ме? 
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- Үкіметпен Кедендік одақтағы басқа елдермен үйлестіру 

аясын-да ҚҚС-ты көтерудің қандай кезеңдері жəне ставкалары 

жоспарлану-да? (егер ондай жоспарлар бар болса);   
- Ресей Федерациясының бір қатар оң тəжірибесі бойынша 

біздің елімізде салықтық əкімшілендіруді жақсарту жөніндегі 

шаралар жо-спарлануда ма?(егер ондай жоспарлар бар болса).   
«Ақ жол» депутаттары интеграция процесі тек іскерлік ахуал-

ды жақсартатын нормаларды ғана үйлестіруі қажет екеніне 

сенімді жəне үкіметті Қазақстанның ұлттық экономикасының 

мүддесінен шығатын салық саясатын құруға шақырады.   
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

платфор-масын жəне отандық өндірушілерді қолдау бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді.  
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«Ақ жол»: Заңды тұлғаларды электр қуатын есептейтін 

үшзоналық құралдарына мəжбүрлеп көшіру отандық 

кəсіпкерлердің заңды құқықтарын бұзады  
2012 жылғы 5 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Заңды тұлғаларды электр қуатын есептейтің үшзоналық 

құралдарына мəжбүрлеп көшіру отандық кəсіпкерлердің заңды 
құқықтарын бұзады – деп мəлімдеді Нұрлан Жазылбеков, «Ақ 

жол» фракциясының ҚР Премьер-Министрі Серік Ахметовтің 

атына жолдаған депутаттық сауалында.  
Сауалға «Тəулік зоналары бойынша жəне (немесе) оны жеке 

тұлғалардың тұтыну көлеміне қарай электр энергиясына арналған 

тарифтерді энергиямен жабдықтаушы ұйымдардың саралау 

Ережесін бекіту туралы» 2009 жылғы 20 ақпандағы Қазақстан 

Республика-сы Табиғи монополияларды реттеу агенттігі 

төрағасының N 57-НҚ бұйрығымен электр қуатын тұтынушы заңды 

тұлғаларды үшзоналық құралдарға көшуге міндеттегені туралы 

жазған кəсіпкерлердің көптеген өтініш-хаттары негіз болып отыр.  
Ереженің талаптарына сəйкес, энергиямен жабдықтаушы 

ұйымдар тұтынушы заңды тұлғаларды үшзоналық құралдарға 
көшуге міндеттеп қана қойған жоқ, тіпті ондай жағдай 

болмағанның өзінде 2011 жылдың 25 маусымынан бастап 

алынған электр қуаты үшін та-риф негізінде, яғни маусымдық 

жүктеме графигін есепке алғандағы өткен кезең үшін электр 
қуатының орта айлық шығысы бойынша төлеуді жүктеп отыр. 

Алайда, ҚР «Электр энергетикасы туралы» Заңының 19-бабының 

1-тармағының 4) тармақшасында тұтынылған электр энергия-сы үшiн 

сараланған тарифтiк есепке алу жүйелерi бойынша ақы төлеудi 

заңнамада белгiленген тəртiппен жүргiзуге құқығы бар екені 

қарастырылған. Электр қуатын тұтынушыларға қатысты Заңның 19-

бабының 3-тармағында заңды тұлғалар болып табыла-тын электр 

энергиясын тұтынушыларға тұтынған электр энергиясы үшін 

төлемақыны тəулік зоналары бойынша сараланған тарифтер-мен 

төлеу міндеті анықталған. Сонымен қатар, осы Заң тəртіптерімен 

электр қуатының тарифтік мəселелерін реттегенде тұтынушы заңды 

тұлғаларға қатысты үшзоналық немесе екізоналық тəуліктік уақыт 

бойынша сараланған тарифтік төлеу анықталмаған. 
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Сауалды Заңның 7-бабында табиғи монополиялар салаларындағы 

жəне реттелетін нарықтардағы (бұдан əрі қарай – ТМРА) басшылықты 

жүзеге асыратын мемлекеттік органның құзыретіне энергиямен 

жабдықтаушы ұйымдардың электр энергиясына арналған тарифтерді 

тəулік зоналары бойынша жəне (немесе) оны тек жеке тұлғалардың 

тұтынатын көлеміне қарай саралау тəртібін бекіту ғана кіретіндігі нақты 

анықталғаны атап көрсетілген. Тұтынушы заңды тұлғаларға қатысты 

сараланған тарифтермен төлеу тəртібін анықтаушы ретінде заңнамалық 

деңгейде ТМРА-не нормативтік-құқықтық актілерді қабылдау өкілеттігі 

жүктелмеген.Оның үстіне ол заңды тұлғаларды үшзоналық есеп 

құралдарын баламасыз орнатуға міндеттей алмайды. Энергиямен 

жабдықтаушы кəсіпорынның жəне ТМРА-нің бұндай ұстанымының 

кəсіпкерлерді ашындыратын жөні бар, оларға Ережені алдамшы 

сақтамағанына электр қуаты үшін мыңдаған есепшоттар қойылады. 

Кəсіпорынның есеп құралдарының түрлерін таңдауға құқығының 

болмауы, энергиямен жабдықтаушы ұйымдарға өз қызметтерінің құнын 

ең жоғарғы есептен монополиялы санауға мүмкіндік береді. 

Нəтижесінде, тұтынушылар электр қуаты бойынша шығындарын 

тауардың өзіндік құнына қосуға мəжбүр, бұл олардың бəсекелестік 

кабілетін негізсіз төмендетуге əкеледі» деп атап өтті де-путат. 
 

«Ақ жол» депутаттары энергокомпаниялардың отандық 

кəсіпорындарға қойған жоғарыда көрсетілген талаптарын 

негізсіз деп есептейді.  
«Ақ жол» Парламенттік фракциясы өзінің сайлауалды 

платфор-масын жəне отандық өндірушілерді қолдауды іске 

асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» ҮИИДМБ бойынша əрбір жобаға қатысты 

жауапкершілікті күшейтуді талап етеді  
2012 жылғы 5 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» фракциясының депутаттары Қазақстан Республика-

сы Индустрия жəне жаңа технологиялар министрлігінен Қазақстан 

Республикасын үдемелі индустриялық-инновациялық дамыту 

(ҮИИДМБ) жөніндегі 2010 – 2014 жылдарға арналған мемлекеттік 

бағдарламасын іске асыру барысы бойынша мəліметтер сұрады. 

Бүгін Мəжілістің пленарлық отырысы барысында фракция мүшесі 

Алмас Тұртаев министр Əсет Исекешевтің атына депутаттық 

сауал-мен шықты.  
«ҮИИДМБ-ны іске асырудың белгілі оң нəтижелері бар. Мысалға: 

кеше ғана Мемлекет Басшысының қатысуымен ашылған электровоз 

шығаратын зауытты мақтан тұта аламыз» деді депутат.  
«Сонымен қатар, мемлекеттік бағдарлама аясында тіпті 

өнімдері ішкі нарықта бəсекеге қабілетсіз жобалар бар», - деп 

атап өтті А.Тұртаев.  
Ол Қызылорда облысындағы екі сəтсіз жобаны мысалға 

келтірді. Жобалық құны 44 млн. Теңгені құрайтын сұйық май 

шығаратын цех қаланың 56 пайызға сұранысын қамтамасыз етуі 

керек болатын. Жергілікті бюджеттен цехты ұйымдастыруға 30 

млн. Теңге бөлінген. Алайда, БАҚ-ның хабарлауынша, 

кəсіпорынның жұмысы тоқтатылған жəне жұмыскерлері ақысыз 

еңбек демалысына жіберілген. Кəсіпорынның тоқтау себебі 

шикізаттың жетіспеушілігінен деп түсіндіріледі.  
Индустриаландыру картасына кірген жəне елімізде 

баламасы жоқ 450 млн. Теңге сомасына қамыс жоңқаларынан 

тақта шығару бойынша «Алтын бала-08» ЖШС жобасы (Шиелі 

ауданы) жергілікті биліктің қаржылай қолдауының арқасында 

іске қосылған. Алайда, оның да іске асырылуы техникалық-

сипаттамасының сəйкес келмеуі, шикізаттың жəне қосымша 

қаржының жетіспеуі себептеріне байла-нысты тоқтатылған.  
«Ақжолдықтар» осыған ұқсас мысалдардың басқа 

аумақтарда да бар екеніне сенімді.  
Фракция депутаттары Мемлекет басшысының төрағалығымен 

болған кеңейтілген отырыстың барысында мемлекеттік бағдар- 
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ламаларға қосылған жобалардың сапасын Президенттің қатал 

сынға алғаны туралы министрліктің есіне салды. Сонда 

Индустриалан-дыру картасына қосылған барлық жобалардың 

ішінде 60 пайызға жуығы аграрлық кешен мен құрылыс 

индустриясының үлесінде, ал 31 ірі жобалардың тек бесеуі 

дайын өнімдерді шығаруға байланысты, 11 жоба төмен 

деңгейдегі өнімдерді шығаруға бағытталғаны айтылды.  
Сауалда, «Индустрия жəне жаңа технологиялар министрлігімен 

таратылған ақпаратқа сəйкес, индустриаландыру картасына 707 

жоба кірген», деп көрсетілген. «Ақ жол» депутаттары ҮИИДМБ бойын-

ша əрбір жобаға қатысты жауапкершілікті күшейтуді қажет деп 

есептейді, жəне осыған байланысты Индустрия жəне жаңа техноло-

гиялар министрлігінен осы жобалардың пайдалануға беріліп, толық 

қуатында қызмет істеп тұруы жəне осыған бөлінген қаржының көлемі 

туралы мəліметтер сұрайды.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

платфор-масын жəне отандық өндірушілерді қолдау бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» партиясының араласуынан кейін Алматы қалалық 

сотының Кассациялық алқасының қаулысы күшін жойды  
2012 жылғы 6 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» партиясының араласуынан кейін Алматы қалалық 

сотының Кассациялық алқасының қаулысы күшін жойды. Бас про-

куратура «Ақ жол» ҚДП-ның «Мебель-Сервис Плюс» ЖШС-нің 

шартын, шешімі мен қайта тіркеуін жарамсыз деп тану туралы сот 

актілеріне наразылық білдіруін сұраған өтінішін қанағаттандырды.  
«Ақ жол» ҚДП-ның атына «Мебель-Сервис Плюс» ЖШС-нің жалғыз 

қатысушысы, Алматы қаласының тұрғыны Э.Б.Сургумбаевтан өтініш 

түсті. Өтінішке сəйкес, аталған ЖШС-нің бұрынғы иегері 

Д.Рахымжановамен «Мебель-Сервис Плюс» ЖШС-іне заңсыз қайта 

тіркеу жүргізілген, одан кейін кəсіпорын үшінші тұлғаларға сатылған.  
Атап өту керек, əдепкі де №2 Алматы аудандық соты кəсіпкер 

Э.Сургумбаевтың атына сатып алу шартын, шешім жəне қайта 

тіркеуді жарамсыз деп тану туралы Д.К. Рахымжанованың талап 

арызын қанағаттандырмаған. Алайда одан кейін Алматы қалалық 

сотының Кассациялық алқасының Қаулысымен бұл шешімнің күші 

жойылған, ал Жоғары соттың азаматтық жəне əкімшілік істері бой-

ынша алқасымен бұл қаулыны қайта қараудан бас тартылған.  
Заңды түрде алынған мүлкінен айырылу қауіпі төніп, аса 

қиын жағдайға тап болған Э.Сургимбаев кəсіпкерлік құқығын 

қорғауды сұрап, «Ақ жол» ҚДП-сына шықты.  
Бас прокуратура шағым хатта баяндалған деректерді тексеру 

ту-ралы «Ақ жол» ҚДП –ның өтінішін қарады жəне 

қанағаттандырды. Кеше Партия төрағасы А.Перуашевтың атына 

түскен Бас прокуратураның жауабында «Бас прокурормен 

Жоғары соттың азаматтық жəне əкімшілік істері жөніндегі соттың 

бақылау алқасына наразылық білдірілді»,- делінген.  
Сондай-ақ, хатта «осы істі қарау кезінде сотпен материалдық 

жəне процессуалдық құқықтардың нормалары дөрекі бұзылған; іс 

үшін маңызы бар жағдайлар аясы дұрыс анықталып, 

айқындалмаған; сот актыларында баяндалған тұжырымдар істің 

нақты жағдайларымен сəйкес келмейді» деп көрсетілген.  
«Ақ жол» фракциясы сайлаушылардың өтініштері бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» партиясының араласуымен Алматы облысы, 

Өтенай ауылдық округінің Еңбек тұрғындарының шағымы 

қанағаттандырылды  
2012 жылғы 10 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» ҚДП-ның атына Алматы облысы, Өтенай ауылдық 

округінің Еңбек ауылы тұрғындарынан ауылға мектеп, балабақша, 

фельшерлік пункт салу жəне ауыл көшелеріне асфальт төсеу шағым 

хат түскен еді. «Ақ жол» партиясының төрағасы, Мəжіліс депутаты, 

Партияның Парламенттік фракциясының жетекшісі Азат Перуашев 

осы хатта көтерілген мəселелер бойынша тиісті шаралар 

қабылдауды Алматы облысы əкімінен сұраған болатын. Облыс 

əкімдігі аппараты осы мəселені қарап, төмендегіні хабарлады.  
Көшелерге асфальт төсеу туралы. Қала жəне қала 

маңындағы ауылдық мекендердің көшелеріне жөндеу жұмыстары 

бөлінген қаражат көлеміне қарай жүргізіледі. Өтенай ауылдық 

округінің Еңбек ауылының көшелеріне, қолданыстағы асфальтты 

бетон төсеміне ағымды жөндеу жұмыстары жыл сайын жасалуда. 

Аталған ауылдың Тұрлымбет жəне Гагарин көшелерінде 

асфальтты бетон қабаты төселінген Сонымен қатар өткен 

жылдардың жұмыс жоспарымен Панфилов, Сейфулин, Бухаров, 

Дүйсенов, Талапкер, Момышұлы көшелерінде қиыршықтас төсемі 

орындалған. Келесі жылдардың жоба жоспарымен Еңбек 

ауылының көшелеріне қиыршықтас жəне асфальтты бетон 

төсемдерін жүргізу қарастырылатын болады.  
Ауыз су мəселесі бойынша. Еңбек ауылының ауыз суымен 

қамтамасыз ету туралы қалалық құрылыс бөлімі 2013 жылдың жұмыс 

жоба жоспарына инвест бағдарламасы бойынша енгізді. Бүгінгі күні 

қалалық тұрғын үй коммуналдық шаруашылық , жолаушылар көлігі 

жəне автомобиль жолдары бөлімі ММ-сі Еңбек ауылының ауыз су-

мен қамтамасыз етуі бойынша жалпы ұзындығы 6,3 шақырым су 

құбыры жүйесіне қайта жаңғыртып жөндеу жəне құрылыс жұмысына 

қала əкімдігінің экономика жəне бюджеттік жоспарлау бөліміне 8 – 

көшеге; Гагарин, Сейфуллин, Тұрлымбет, Панфилов, Талапкер, Бу-

харов, Б.Момышұлы, Тұрғын көшелеріне смета жобалық құжаттарын 

(СЖҚ) өндеуге бюджеттік тапсырыс берілді. 
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Мектеп, балабақша жəне фельшерлік пункт салу бойынша. 

Еңбек ауылына 360 орынды орта мектеп пен 80 орынды шағын 

орталық ( мектеп ғимараты құрылысы ішінде) салу 2013 жылға 

жоспарланған. Жоба сметалық құжаттары əзірленіп, мемлекеттік 

сараптамадан өткізілген. Еңбек елді мекеніндегі 2000-дай тұрғыны 

бар ауылға дəрігерлік амбулаториялық пункт (ДАП-ВАП) салу 

қарастырылып, 2014 жылдың жұмыс жоспары жобасына енгізілді. 

Бюджеттен осы салаға қаржы бөлінген жағдайда дəрігерлік 

амбулаториялық пункт құрылысы жүргізіледі.  
Сондай-ақ, шағым хатта бейіттің ауылы тұрғындарына қолайсыз 

жерде орналасқаны жайлы да жазылған. Облыс əкімінің бірінші орын-

басары А.Баталов қол қойған жауапта бұл мəселе де қарастырылған. 

Талдықорған қаласы мен іргелес елді мекен тұрғындарына 

жер-леу бойынша жаңадан жер бөлінген кезде арнайы 

төмендегідей ко-миссия құрамында: қалалық жер қатынастары 

бөлімі, сəулет жəне қала құрылысы, экология басқармасы 

өкілі, ауылдық округі əкімдері мен  
Талдықорған өңірі діни басқармасынан өкіл қатысып, осы 

жер аумағына тоқталған. Бейіт аумағы орнын қарастырғанда 

назарға іліккен жерлердің кейбірінде жер бетіне табиғи судың 

жақындығы жəне кейбір қарастырылған жерлеу орындарында 

кесек тастардың көп болу байқалды.  
Қарастырылған бірнеше аумақтан комиссия қазіргі орынды 

таңдаған. Ал, ауыл тұрғындарының бейіттің ауылға жақын маңда 

орналасқаны туралы бұрында жазған өтініштері бойынша, 

қосымша хабарлаймыз, жаңа жерлеу аумағы өткен ғасырдың 70-

жылдардағы қолданыста бар зиратқа қосылған, солтүстік-

шығысқа бағытталған. Демек, Еңбек ауылының шекарасының 

қарама-қарсы беткейінде. Қазіргі уақытта зираттың аумағының 

шекарасы іргелес елді мекеннен ережеге сəйкес орналасқан.  
«Ақ жол» партиясы сайлаушылардың өтініштері бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді. 
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Қазақстанның «Ақ жол» Демократиялық партиясының төрағасы 

Азат Перуашев партияның орталық кеңсесінде АҚШ-тың Төтенше 

жəне өкiлеттi елшiсi Кеннет Фэйрфаксті қабылдады  
2012 жылғы 12 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ағымдағы жылдың 11 желтоқсанында Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының төрағасы Азат Перуашев партияның 

орталық кеңсесінде АҚШ-тың Төтенше жəне өкiлеттi елшiсi Кеннет 

Фэйрфаксті қабылдады. Кездесуге парламенттік фракция депутатта-

ры, «Ақ жол» партиясының Орталық кеңесінің хатшылары, сондай-ақ 

АҚШ-ның Елшілігінің саяси-экономикалық бөлімнің бастығы Майкл 

Диксон жəне Елшіліктің екінші хатшысы – Мэтью Голден қатысты.  
Кездесу партия қызметімен жəне оның басшылығымен 

танысуға арналды. Американдық елшілерді «Ақ жол» ҚДП-ның 

əлеуметтік-экономикалық, көп партиялылықтың даму 

перспекти-валары, кəсіпкерлікті қолдау мəселелері жөніндегі 

ұсыныстары мен көзқарастары қызықтырды.  
Осыған орай, Азат Перуашев Парламентте ұлттық 

кəсіпкерліктің позициясын білдіре отырып, «Ақ жол» ҚДП бизнес-

ахуалды жақсартуға, қазақстандық өнеркəсіптің бəсекелестікке 

қабілеттілігін күшейтуде тəжірибеде қалыптасқан жəне 

тексеруден өткен ұсыныстарын енгізетінін, ЕО елдерінің жəне 

ДСҰ тəжірибесін белсенді қолданатынын атап өтті.  
Фракция басшысының орынбасары Екатерина Никитинская 

айтқандай, заң шығару жұмысы барысында фракция депутаттары 

Қазақстанның «Атамекен» ұлттық экономикалық палатасымен, 

қаржы жəне салық кеңесшілерінің палатасымен белсенді 

ынтымақтастықпен қызмет істеп келеді. Аймақтық партия 

жұмысының орны ерекше аталды: қазіргі уақытта ірі 

кəсіпкерлердің басшылығымен 16 филиал жұмыс істейді. Апта 

сайынғы фракция отырысы онлайн-режімінде өтеді.  
Партия төрағасымен əңгіме барысында, сондай-ақ отандық 

өндірушілерді қолдау бойынша, бизнеске салық салмағын төмендету 

жөніндегі «Ақ жолдың» ұсыныстары жайлы айтылды. Азат Перуашев 

парламенттік азшылық фракцияның алғашқы табыстары туралы да 

мəлімдеді. Мысалға, «Ақ жолдың» теріске шығарған қорытындысынан 
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кейін заңды тұлғаларды қылмыстық жауапкершілікке тартуды 

енгізу туралы заң жобасы кері қайтарылды. Салық кодексіне 60 

пайызға жуық түзетулер қолдау тапты, фракциямен 

дайындалған шағын жəне орта бизнес туралы заң жобасын 

Мəжіліске енгізу бастамасы профильді комитетпен қолданды.  
Депутаттар фракцияның жақын арадағы жоспарлары тура-лы 

да айтты. А.Перуашев хабарлағандай «Ақ жол» ҚДП-мен бірқатар 

заң жобалары дайындалды, олардың ішінде: парламенттік 

фракциялардың БАҚ-ына тең дəрежедегі қол жетімділігі туралы, 

жеке меншікті қорғау туралы, мемлекеттік сатып алу туралы, 

шағын жəне орта бизнесті қолдау туралы, т.б.  
Американдықтарды сондай-ақ партиялар арасындағы 

ынтымақтастық мəселелері қызықтырды. «Ақжолдықтар» атап 

өткендей, ҚДП-сы идеялық мазмұны бойынша Батыс жəне Шығыс 

Еуропадағы демократиялық жəне либералдық партияларға жақын, 

осыған байланысты соңғы жылдары Латвиялық «Виенотибо», 

болгарлық «ГЕРБ», поляктардың «Гражданская платформа», тағы 

басқаларымен партияаралық қарым-қатынас жақсарып келеді.  
Азат Перуашев ағымдағы жылдың қыркүйегіндегі президенттік 

сайлауда Б.Обаманың кандидатурасын ұсынған АҚШ-ның 

Демократиялық партиясының Ұлттық Конгресінің шақыруына 

жəрдемдескені үшін АҚШ Елшілігіне ерекше ризашылығын білдірді. 
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* * * 
 

«Ақ жол» фракциясы Салық кодексіне қазақстандық 

кəсіпкерлердің мүдделерін қорғайтын түзетулер бойынша 

өз жұмысын қорытындылады  
2012 жылғы 14 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» ҚДП парламенттік фракциясының отырысын-да 

партия депутаттарының салық заңнамасына қазақстандық 

кəсіпкерлердің мүдделерін қорғайтын түзетулер бойынша 

жұмыстары қорытындыланды. ҚР парламентінде заң жобасын 

талқылау өткен ап-тада аяқталғаны белгілі.  
Фракция басшысының орынбасары Екатерина 

Никитинская хабарлағандай, заң жобасын талқылау 

барысында ҚДП фракциясы-мен жалпы көлемі 160 парақтан 

аса, үш кестеден тұратын 95 ұсыныс енгізілген болатын.  
Талқылау барысында «Ақ жолдың» ұсыныстарының бір бөлігі 

қабылданды, бір бөлігі заң дайындаушы Қаржы министрлігінің теріске 

шығарған қорытындысынан кейін кері қайтарылды. Өкінішке орай, 

кері қайтарылғандардың ішінде «Ақ жолдың» ҚР ҚК-не жалған 

кəсіпкерлік туралы 192-бабы алып тастау туралы бастамасы, 

ауылшаруашылығы үшін ҚҚС-ның нөлдік ставкасын енгізу туралы 

жəне өңдеуші (тамақ, жеңіл, машина жасау) салалары үшін ҚҚС-тың 

6 пайыздық ставкаларын енгізу; салық бойынша талап мерзімін 5 тен 

3 жылға дейін қысқарту, салық тексерулерінің мерзімін екі айға дейін 

қысқарту; кəсіпорынға заңсыз келтірілген шығын үшін салық 

органдарының лауазымды тұлғаларын дербес жауапкершілікке тарту 

туралы жəне т.б. ұсыныстары бар.  
Сонымен бірге, Салық кодексіне «Ақ жол» депутаттары 

қазақстандық кəсіпкерлердің мүдделерін қорғайтын 52 түзетулерді 

енгізуді қорғап қалды. Яғни, Əкімшілік құқық бұзушылық туралы кодекстің 

қолданыстағы 68-бабын алып тастаумен, құқық бұзушылық елеусiз 

болған жағдайда əкімшілік жауапкершіліктен босатылуға жата-тын 

тұлғалар аясын кеңейтті. Əртүрлі категориядағы субъектілермен 

жасалған (ƏҚБК, 205; 206-1-бап) əрекеттері үшін əкімшілік 

жауапкершілікке тарту мəселесінде сəйкес көзқарасты белгілейтін 

түзетулер; жалған кəсіпкерліктің алдын алуда (СК, 269-бап) сыбай-лас 

жемқорлықты құрайтын (ƏҚБК, 208-1- бап) жағдайларды бол- 
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дырмау мақсатында заңның тура қолданылуын қамтамасыз 

етуге бағытталған түзетулер мақұлданды жəне қабылданды. 

Одан басқа, «Ақ жол» депутаттары вагон операторларының 

қызметін (СҚ, 248-бап) ҚҚС-ын төлеуден босатуға; сондай-ақ 

ҚҚС қайтаруды жүзеге асырмау себептерін қысқарту, мəселен 

– құқық қорғау органдары-мен жеткізушінің есеп құжаттарын 

алып тастауды болдырмауға қол жеткізді.  
Соңғы жылдары «Ақ жол» жəне «Атамекен»ҰЭП табандылықпен қол 

жеткізуге тырысқан кəсіпорын есеп шоттарына тыйым са-луды (шығыс 

операцияларын тоқтату) жою туралы түзетулердің қабылдануы 

принципті маңызды болып табылады. Қаржы министрлігімен келісім 

бойынша, кəсіпорын есеп шотының тек салық берешегі (бұрын 

болғандай барлық есеп шотына тыйым салынбайды) сомасы бойынша 

шығыс операцияларын жүргізуімен шектелетіні шешілді. Бұл түзету, 

бизнес-қауымдастықпен тиянақталған, фракция депутаттарының 

қолдауымен заң дайындаушылармен енгізілді.  
«Ақ жол» ҚДП бастамасымен қабылданған бірқатар түзетулер 

салық прцедураларының бір мағыналы түсіндірмелерге, ықшамдауға 

жəне айқындығын қамтамасыз етуге бағытталған. Сондай-ақ 

қабылдаған ұсыныстардың ішінде бухгалтерлік (салықтық) есепті са-

палы жүргізуге ықпал жасайтын түзетулер бар.  
«Ақ жол» партиясының фракциясы нəтижесінде 

кəсіпорындардың мүддесіне салықты əкімшілендіруді едəуір 

жақсартатын заң жоба-сы бойынша бірлесіп жұмыс істеген 

Бюджет жəне қаржы жөніндегі комитетіне, басқа 

фракциялардағы əріптестеріне ризашылығын білдіреді.  
Партия төрағасы Азат Перуашев депутаттардың жұмысына оң 

баға берді, сондай-ақ жұмыс тобының жетекшісі «Ақ жол» ҚДП 

мүшесі Екатерина Никитинскаяға заң жобасын талқылау барысында 

көрсеткен біліктілігі, төзімділігі мен жауапкершілігі үшін алғысын 

білдірді. «Бұл қазақстандық бизнес үшін қиын, бірақ өте маңызды 

жəне жемісті талқылау болды. Салықтың либералды жүйесі  
қазақстандық кəсіпкерлердің Кедендік одақта жəне БЭК-те 

бəсекелестікте артықшылығы болуы мүмкін», - деді осыған бай-  
ланысты қазақстандық демократтардың көш- басшысы.  

Сонымен бірге, ол Еуразиялық экономикалық комиссиясынан 

түсіп жатқан Қазақстанның салық саясатын қалыптастыруға сырттан 

əсер ету əрекеттері туралы айғақтайтын дабылдарға əріптестерінің 
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назарын аударды. «Бұл мəселелерде біз Қазақстан экономикасының 

жəне қазақстандық өндірістің ұлттық мүдделерін батыл қорғауымыз 

керек, пайда болатын тəуекелдерге уақытында көңіл бөлуге 

əріптестердің назарын аудару қажет», деп атап көрсетті А.Перуашев. 

«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлаушылардың 

жəне қазақстандық кəсіпкерлердің мүддесі үшін өзінің 

сайлауалды тұғырнамасын жəне заңнамаларды жетілдіруді 

іске асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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* * * 
 

Қазақстанның «Ақ жол» Демократиялық партиясының 

төрағасы Азат Перуашев партияның орталық кеңсесінде 

еуропалық БАҚ өкілдерін қабылдады  
2012 жылғы 14 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Кеше Қазақстанның «Ақ жол» Демократиялық партиясының 

төрағасы Азат Перуашев партияның орталық кеңсесінде еуропалық 

БАҚ өкілдерін қабылдады. Кездесуде еуропаның жетекші 

басылымдарының журналистері: испандық «La Vanguardia» газетінен 

Феликс Флорес Гонзало, австралиялық «Wiener Zeitung» газетінен 

Инес Шольз, немістің «Neues Deutschland» газетінен Кристин Ме-лани 

Одож, француздың «Midi Libre» күнделікті басылымынан Рене 

Феррандо, итальяндық «AGI» хабар агенттігінен Марта Аллевато, 

сондай-ақ Франциядан Грег Делэйн фрилансер қатысты.  
Еуропалық БАҚ журналистерін еліміздегі əлеуметтік-

экономикалық, қоғамдық-саяси өзгерістер, демократиялық 

оппози-ция ретіндегі «Ақ жол» партиясының қызметі, оның 

еліміздің саяси жəне экономикалық өміріне қатысуы қызықтырды.  
Азат Перуашев, «Ақ жолдың» мемлекетке емес, мемлекеттік 

органдардағы сыбайлас жемқорлық жəне əділетсіздік көріністеріне 

оппозиция екендігіне, яғни парламенттік жəне өркениетті оппозиция 

болып саналатынына журналистердің назарын аударды.  
Қазақстандық демократтармен бизнес-қоғамдастығының өзара 

қатынасы туралы сұраққа жауап бере отырып, Перуашев елімізде 

жүргізілген нарықтық реформаның арқасында, жеке кəсіпкерлік тек 

экономикада ғана емес, əлеуметтік мəселелерді шешуде де 

маңызды жəне белсенді роль атқарады деп атап өтті. Ол ұлттық 

кəсіпкерліктің мүддесін қорғау, бизнес-ахуалды жақсарту бойынша 

ұсыныстар дай-ындау, қазақстандық өндірістің бəсекелестік қабілетін 

күшейту, ЕО елдерінің жəне ДСҰ тəжірибелерін белсенді қолдану – 

«Ақ жол» партиясының парламенттік қызметінде маңызды 

бағыттарының бірі екенін атады.  
Сонымен бірге, Азат Перуашев ұлттық интеллигенция мен 

қоғамның либералдық топтарына сүйенген, кең əлеуметтік 

базасы жəне тəжірибесі бар «Ақ жолдың» қиындықтар мен 

күрделі кезеңдерге толы 10-жылдық партия тарихы туралы 

батыс тілшілерінің естеріне салды. 
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ҚДП жетекшісі парламенттік азшылық фракциясының алғашқы 

табыстары туралы айтты. «Ақ жолдың» теріске шығарған 

қорытындысынан кейін заңды тұлғаларды қылмыстық 

жауапкершілікке тартуды енгізу туралы заң жобасының кері 

шақырылғанын, Салық кодексіне түзетулер жəне тағы басқаларды 

мысал ретінде келтірді. Сонымен қатар, Ақ жол» ҚДП-мен өздерінің 

бірқатар заң жобалары дайындалды: халықты жұмыспен қамту 

туралы, шағын жəне орта бизнесті қолдау туралы, парламенттік 

фракциялардың БАҚ-ына тең дəрежедегі қол жетімділігі туралы, жеке 

меншікті қорғау туралы, мемлекеттік сатып алу туралы.  
БАҚ өкілдерін сондай-ақ біздің еліміздегі дін мəселесі де 

қызықтырды. Партия лидері басқа дінге төзімділік жəне 

шыдамдылық, ашықтық жəне сенім бостандығы қазақстандықтарға 

тəн деп атап өтті. Сонымен бірге, «Ақ жол» əлеуметтік 

мəселелелерді шешу, жұмыссыздықты жою, жастарды тұрғын үймен 

жəне өмірлік пер-спективталарымен қамтамасыз ету арқылы діни 

экстремизм жəне терроризмнің əлеуметтік алғы шарттарын жою үшін 

қызмет етеді. Жалпы шыдамсыздық жəне қатігездік қазақтарға жəне 

еліміздегі басқа халықтарға тəн емес жəне ол көбіне сырттан кіреді. 

Осыған байланысты азаматтардың қауіпсіздігін қамтамасыз ету жəне 

біздің рухани дəстүрлерімізді қорғау жөніндегі шаралар қажет.  
Еуропалық тілшілерді Кедендік одақты құрылғаннан кейінгі 

Қазақстанның экономикалық ахуалының дамуы жағдайы өте 

қызықтырды. Азат Перуашев КО жалпы нарықтағы 

артықшылықтарын реттеумен жəне бəсекелестіктің ұлғаюына 

байланысты еліміздегі проблемалар, осы тақырыптаға партияның 

мемлекеттік органдармен болған даулары жайлы толық айтып берді. 

Қандай жағдай болса да, «Ақ жол» партиясы кез-келген 

интеграциялық процестерде біздің ұлттық мүдделеріміздің 

басымдылығын қорғайтын болады. Интегра-ция оған 

қатысушылардың барлығына пайдалы болуы керек, оның ішінде 

біреуіне ғана емес, мысалға Ресейге», деп атап көрсетті Перу-ашев.  
Журналистермен Жаңаөзендегі оқиғалар бойынша, мəселен, 

партия төрағасы сот шешімдеріне «қанағаттана ма» деген секілді, 

бірқатар сұрақтар қойылды. Азат Перуашев, есі дұрыс бірде-бір адам 

жалпы осындай қайғылы оқиғаның болғанына қанағаттануы мүмкін 

емес деп қарсылығын білдірді. «Ақ жол» партиясы оқиға болған күні-

ақ мəлімдеме қабылдап, өлтіру жəне қыйратуларды айыптаған, 
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мемлекеттік органдарды азаматтардың қауіпсіздігін қамтамасыз 

етуге жəне қоғамдық тəртіпті қалпына келтіруге шақырған, 

тəртіпсіздікті ұйымдастырушылар мен құқық қорғау органдарының 

іс-əрекеттерін қоса алғанда, болған оқиғаға объективті жəне жан-

жақты тергеу жүргізуді талап еткен. Қайғылы оқиғадан кейін 

Жаңаөзенде ол өзі болып қайтты, сотқа қатысты; «Ақ жол» ҚДП-

ның жергілікті филиалдардың өкілдері барлық процестерді 

тікелей бақылады жəне партияның орталық кеңесіне есеп беріп 

отырды. Сот-пен еңбек дауларын мақсатты түрде қан төгіске 

апарған бастамашы тұлғалардың рөлі анықталды, мемлекеттік 

органдардың, полиция бөлімшелерінің, мұнай компанияларының 

басшылары ұзақ жылдарға бас бостандықтарынан айырылды. 

Көңіл-күй ахуалы, жан ауыруы жəне ар-ожданның күйзелісі 

барлығы құқықтық шешімдерге жол беруі керек. Əрине бұл өте 

қиын, əрі біз бұл қайғыдан жақын арада оңала алмаймыз.  
Бірақ, тек қазақстандықтар ғана Жаңаөзеннің ауыр 

синдромынан шыға алады, сырттан бақылаушыларға 

қарағанда, бұған біз көбірек мүдделіміз – деді Перуашев.  
«Ақ жол» партиясының төрағасы кездесуді аяқтай келе, еліміздің 

өмірінің жəне экономикасының жақсаруына Қазақстан азаматтары-

нан артық ешкім мүдделі емес деп мəлімдеді. Сондықтан, «Ақ жол» 

партиясы қатардағы қазақстандықтардың мүдделері үшін 

сайлауалды бағдарламасын іске асыру бойынша жұмыстарын 

жалғастыра береді. Ол сонымен бірге, еуропалық журналистерге 

біздің елімізге жəне «Ақ жол» партиясының қызметіне көрсеткен 

қызығушылықтары үшін ризашылығын білдірді. 
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«Ақ жол»: Ойланбай көшірілген базарлардың кесірінен 

əрекеттегі кəсіпкерлер балаларымен бірге далада қалады 

деген қауіп бар  
2012 жылғы 19 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ойланбай көшірілген базарлардың кесірінен əрекеттегі 

кəсіпкерлер балаларымен бірге далада қалады деген қауіп бар 
– деп мəлімдеді Меруерт Қазыбекова, «Ақ жол» фракциясының 

ҚР Премьер-Министрі Серік Ахметовтің атына жолдаған 

депутаттық са-уалында.  
Сауалға Қазақстан Республикасының сауда кəсіпорындары 

Ассо-циациясынан жəне кəсіпкерлерден бірқатар аймақтардағы 

базарлар-ды көшіруге байланысты шешімге жəрдем көрсетуге 

өтініш білдірген хаттары негіз болып отыр.  
М.Қазыбекова базарды көшіруге басым көпшілігі əйелдерден 

құралатын кəсіпкерлердің біржақты қарсылықтарын тудырған Алма-

ты облысы Есік қаласындағы көтерме-бөлшек сауда базары, Ақмола 

облысы Атбасар қаласындағы «Шырақ» базары, Тараз қаласындағы 

қалалық базарындағы жағдайларды мысалға келтіреді. Ассоциация 

мəліметтері бойынша, кəсіпкерлерге сатушылар үшін ғана емес, 

сондай-ақ сатып алушылар үшін де қарапайым жағдайлары жоқ, ор-

наластырылуы əлі аяқталмаған, көлік бағыттары салынбаған, қажетті 

инфрақұрылымының болмауына қарамастан жаңа орындарға жедел 

жəне еріксіз түрде көшуге бұйырып отыр.  
«Ақ жол» депутаттары бұрынғы базарлардың жабылуы жəне жаңа 

орындарда сатып алушылардың жоқтығы нəтижесінде жүздеген 

кəсіпкерлерде ипотекалық қарызды қосқанда, несие бойынша кезекті 

төлемдерді төлей алмауға алып келген қаржы айналымындағы 

алшақтық пайда болуда – бұл əрекеттегі кəсіпкерлер балаларымен бірге 

далада қалады деген қауіптің бар екенін атап көрсетеді.  
«Ерекше ызаландыратыны, бұл шаралардың Тараз қаласы 

басшылығымен кəсіпкерлер өз табыстарының едəуір бөлігін 
базар-дан алатын Жаңа жылды қоса алғанда, басты 

мерекелердің алдында басталуы.  
Іс жүзінде, экономикалық есептелінетін категория болып 

табыла-тын кəсіпкерлердің жоғалтқан пайдасы туралы сөз 

болып отыр», деп көрсетіледі сауалда. 
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Кəсіпкерлердің ойынша, базардың ұйымдастырылған түрде 

көшірілуіне екінші деңгейлі банк өкілдері, көлік, қаланың 

коммуналдық шаруашылығының басшылығы, жаңа базарлар 

иелерінің қатысуымен келісім комиссиясын құру қажет болатын.  
Бұл жағдайды кəсіпкерлердің жаңа орында айналымдарын 

қалпына келтірулері үшін жарты жыл мерзімге несиелік төлемдер 

бойынша кейінге қалдыруды ұсыну бойынша ЕДБ-мен келісімге келуі 

қажет, деп есептейді фракция депутаттары. Қала тұрғындарын 

жеткізу бойынша көлік бағыттары бойынша мəселені шешу ке-рек. 

Сауда орындарын жалға алу үшін тұрақты бағалар жөнінде 

иелерімен келісімге келу, себебі жалға алу бағалары уəде етілгеннен 

4 есе жоғары көтерілгені туралы хабарлар бар. Бұдан басқа, жаңа 

базарлар қалыпты арнаға көшкенге дейін қалалық қызметтердің 

кəсіпкерлермен тұрақты өзара іс-əрекеттері қажет.  
Депутаттар атап көрсеткендей, «кəсіпкерлермен, өз 

азаматта-ры жəне салық төлеушілермен санаспай, оларға 

ешбір түсіндіру жұмыстарын жүргізбестен, түсініксіз жəне 

нашар жұмыс жағдайына көшуге итермелейді».  
Бұның барлығы, ҮИИМДЖБ іске асыру аясында Үкіметпен 

2010-2014 жылдарға Республикадағы сауданы дамытуға 

арналған Бағдарламаның бекітілгеніне, бағдарламада сауда 

бүкіл мемлекет аумағында тауарлар мен қызметтердің 

қозғалысын қамтамасыз етуші экономика секторы болып 

табылатындығы белгіленгеніне қарамастан болып жатыр.  
«Ақ жол» фракциясының депутаттары, кəсіпкерлердің 

құқықтарының бұзылуын болдымау керек деп есептейді, 

сондықтан көрсетілген мəселелерді шешу кезінде шоғырланған 

тəсілдеме құру мақсатында ҚР Сауда жəне экономикалық даму 

жөніндегі министрлігімен, Қазақстанның сауда кəсіпорындары 

Ассоциациясының, сауда жəне қызмет саласы кəсіпорындары 

Кəсіподағының, аймақтық əкімдердің қатысуымен өзара іс-

əрекеттестік бойынша жұмыс тобын құруды ұсынады.  
«Ақ жол» Парламенттік фракциясы өзінің сайлауалды 

платфор-масын жəне отандық кəсіпкерлерді қолдауды іске 

асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» партиясы интеллигенцияның əлеуметтік 

мəртебесін жəне қоғамдық рөлін көтеру жөніндегі бастамаларға 

белсенді бастамашылық жасайды жəне қолдайды 

2012 жылғы 24 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі 
«Ақ жол» партиясы интеллигенцияның əлеуметтік 

мəртебесін жəне қоғамдық рөлін көтеру жөніндегі бастамаларға 

белсенді бастамашылық жасайды жəне қолдайды – бұл туралы 

партия төрағасы, Қазақстан Республикасы Парламент Мəжілісінің 

депутаты Азат Перуашев өткен жұмада партия Орталық Кеңесінің 

Президиу-мында сөйлегенде мəлімдеді.  
«Жалпы елімізді жəне экономиканы дамытуға, бай мен ке-  

дей өмірінің арасындағы алшақтық деңгейін қысқартуды 

қоса алғанда, көп адамдардың өмірін жақсартуға бағытталған 

жағдайда ғана бизнестің мағынасы жəне айқын келешегі болады.  
Қазақстандық демократтардың көшбасшысы Президенттің 

«Қазақстан-2050» стратегиясы – қалыптасқан мемлекеттің жаңа 

саяси бағыты» Жолдауынан туындайтын партияның міндеттерін 

талқылай келе өз сөзінде, Президент Жолдауында рөлін ерекше 

атап көрсеткен ұлттық интеллигенция бұл бағыттағы жетекші 

күш болып алға шығуы керек» - деп атап көрсетті.  
Ұлттың тарихи дамуының рухани арқауымен біріктіріп бай-

ланыстыратын интеллигенцияның өнегелі дəстүрі, əрі дəл осы ин-

теллигенция қоғамның ілгерішіл көзқарастарын қалыптастырады, 

əділеттіліктің адамгершілік өлшемі болып алға шығады, біздің 

заманымыздың жаңа қаһармандарын жасайды.  
Сондықтан, «Ақ жол» партиясы қоғамдағы интеллигенция 

рөлін жəне əлеуметтік дəрежесін көтеру жөніндегі бастамаларын 

белсенді қолдайды жəне бастамашылықта болады.  
«Ақжолдықтардың» пікірінше бұл бағыттағы іс жүзіндегі 

қадамдардың бірі ретінде Еуроодақтың тəжірибесін енгізген жөн, бұл 

Одақтың көптеген елдерінде (Швеция, Нидерланды, Словакияда жəне 

т.б.) шығармашылық əдебиет жəне кітап шығаруға жалпы ҚҚС-тың  
(6 % жəне одан төмен ) мөлшерінен 3-4 есе төмен салық салынады.  

Бұндай тəсілдемені, ең болмағанда жазушылар Одағы, журна-

листер Одағының жəне өзге шығармашылық одақтардың тапсырысы 

бойынша жарияланатын басылымдар үшін қолдануға əбден болады 
– деп есептейді «Ақ жол» партиясында. 
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«Ақ жол» партиясы Мемлекет Басшысының ұлттық 

мүдделерді ілгерілетудің құралы ретінде Қазақстан 

Республикасының сыртқы саясатын жаңғырту жөніндегі 

тап-сырмасын қолдайды  
2012 жылғы 24 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
«Ақ жол» партиясы Мемлекет Басшысының ұлттық мүдделерді 

ілгерілетудің құралы ретінде Қазақстан Республикасының сыртқы 

саясатын жаңғырту жөніндегі тапсырмасын қолдайды – бұл тура-лы 

өткен жұмада партия төрағасы, Қазақстан Республикасы Парла-мент 

Мəжілісінің депутаты Азат Перуашев Президенттің «Қазақстан  
– 2050» Стратегиясы Жолдауын талқылаған Партиялық 

Орталық Кеңесінің Президиумында мəлімдеді.0  
«Тəуелсіздіктің екі он жылдығында Қазақстан дүние жүзілік 

қоғамдастықтың құрметті жəне танымал мүшесі болды. Біздің 

экономикалық потенциалымыз инвестициялық халықаралық 

нарықтың ірі қатысушыларының барлығына белгілі.  
Сондықтан, бізге өзіміздің бар екенімізді айтып қана қою 

жеткіліксіз. Сыртқы саясатты Қазақстанның ұлттық мүддесін 

ілгерілету құралы ретінде сезіну жəне тікелей белгілеу үшін уақыт 

келді» - деп атап көрсетті қазақстандық демократтар көшбасшысы.  
Азат Перуашев, сонымен қатар Мемлекет Басшысының 

интеграциялық процестерге ерекше көңіл қойғанына əріптестерінің 

назарын аударды. «Бұл бағыттағы таяудағы мақсатымыз – Еуразиялық 

экономикалық одақ құру екенін Мемлекет басшысы белгілеп берді. 

Менімше, Президент бұл «экономикалық» сөзімен атауды бірінші рет 

қолданды, бұл бұрынғы Еуразиялық одақ жобасынан айырмашылығы 

оның рөлі мен мазмұнын қайта жан-жақты ойлануда екенін білдіреді.  
Н.Назарбаевтың интеграциялық процесте Қазақстанның 

сая-си егемендігіне қысым көрсетілмеуге тиіс деп атап 

көрсетуі де кездейсоқтық емес» - деп қосып айтты ол.  
«Ақ жол» партиясы үшін бұл – принципті сəт, себебі біз Кедендік 

одақ жəне ЕЭК бойынша серіктестеріміздің тарапынан біздің ұлттық 

заңнамаларымызға ықпал етуге ұмтылыстардың бар екені ту-  
ралы мəселелерді соңғы айлар бойы өткір жəне бірнеше рет қойып 

келеміз», - деді Азат Перуашев. ҚДП төрағасы еске салғандай, 
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бұндай даулар фракциямен, мəселен, ҚҚС жəне акциздік ставка-

ларды Ресей Федерациясымен теңдестіру жөніндегі басқа фрак-ция 

депутаттарының бірқатар ұсыныстарын талқылауда көтерілген 

болатын. Бұл «ақжолдықтармен» Қазақстан экономикасының 

мүдделеріне нұқсан келтіретін Ресейдің қысымымен Ресей 

мүдделері үшін жасалған əрекет ретінде бағаланған болатын.  
Бұдан басқа, А.Перуашев соңғы кезде Ресейлік БАҚ-да жəне 

Ин-тернетте талқыланып жатқан«ұлттықтардан жоғары тұрған» 

Парла-мент жəне Кеден Одағының Министрлер Кеңесін құру 

туралы иде-ясына əріптестерінің назарын аударды. «Біз бұнымен 

үзіл-кесілді келіспейміз жəне мұны біздің егеменді саясатымызға 

ықпал етуге талпыныс ретінде бағалаймыз» - деп атап өтті ол.  
Сондықтан,    Н.Назарбаевтың  «Қазақстан-    2050    –  

Стратегиясындағы ұлттық мүдденің басымдылығы сыртқы 

са-ясатта белгіленуі керек қағидасын, - «Ақ жол» партиясы 

барынша қолдайтын болады – деп қорытындылады А.Перуашев. 
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«Ақ жол» партиясы шикізат шығарушы компанияларға 

ҚҚС-ты қайтарудан бастартуды ұсынады  
2012 жылғы 24 желтоқсан, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
«Ақ жол» өндіруші өнеркəсіптерге өте қолайлы болатын 

ҚҚС-ғын сатудан алынатын салыққа ауыстыру туралы 

ұсынысты мұқият қарап шығу қажет деп пайымдайды – бұл 

туралы Азат Перуашев өткен бейсенбіде болған Жалпы 

ұлттық демократиялық коалиция отырысында мəлімдеді.  
Қазақстандық  демократтар,   аталған  ұсыныс  отандық  

өндірушілердің жəне шағын жəне орта бизнестің салықтарының 

есебінен өндірілетін біздің шикізаттарымызды шетелдік 

компанияларға жəне олардың иелеріне экспорттау үшін ҚҚС-ты 

қайтарудың қажеттілігін болдырмаушы еді деп есептейді. 

Партия төрағасы Азат Перуашев атап өткендей, байыпты 

салық саясаты – Қазақстанның 2050 жылға дейінгі 

Стратегиясында белгіленген басты бағыттарының бірі – 

экономикалық прагматизмнің негізі.  
«Егер мен қателеспесем, бүгінгі таңда ҚҚС-н өңдеуші 

өнеркəсіптерден жинағаннан, шикізат шығарушыларға көп 

қайтаруға тиіспіз.  
Сондықтан, егер ҚҚС-ын қайтаруды қалдыратын болсақ, біздің 

табиғи байлықтарымызды қайта сату үшін жай алып кетіп жатқандар 

үшін емес, ауылшарушылық жəне өндіруші өнеркəсіп өнімдерін экс-

порттау үшін ғана қалдыру керек» -деді А.Перуашев.  
Парламенттік оппозиция көшбасшысының ойынша, бұл ұсыныс 

Президенттің Қазақстан-2050 жолдауының 3.2. тармағына сəйкес 

келеді, онда: «өндіріс жəне жаңа технологиялар саласындағы  
салық салу объектілері үшін қолайлы салық режімін енгізу қажет...  
Барлық қолданыстағы салық жеңілдіктеріне ревизия жүргізіп, 

оларды мейлінше тиімді ету керек» - деп айтылған. 
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«Алаш» қозғалысы ұлттық кəсіпкерліктің жаршысы 

болған, «Алаш» партиясы бағдарламасындағы 

экономикалық ойлардың интеллектуалдық деңгейі бүгінгі 

күнннің биігінен қарағанда да құрметке лайық – 

Халықаралық бизнес академиясының дөңгелек үстелі  
2012 жылдың 24 желтоқсаны, «Ақ жол» ҚДП баспасөз қызметі.  
Алаш» қозғалысы идеялары ұлттық кəсіпкерліктің 

қалыптасуының жаршысы болған – «Ақ жол» партиясының 

қолдауымен Халықаралық бизнес академиясында өткен жұмада 

«Алаш» қозғалысының 95 жылдығының құрметіне өткізілген 

«дөңгелек үстелдің» қатысушылары осындай тұжырымға келді. 

Халықаралық бизнес академиясының ректоры Асылбек 

Қожахметов қатысушыларға құттықтау сөзін арнады. Ол шараны 

ұйымдастырушылар Алаштың жетекші қайраткерлерінің 

əлеуметтік-экономикалық мəселелерге көзқарастарының қазіргі 

таңда да қажеттілігін зерттеу міндетін қойғанын атап өтті.  
«Алаш» партиясы жəне Алашорда үкіметінің бағдарламасындағы 

экономикалық мəселелерді қараудың интеллектуалдық деңгейі 

бүгінгі күннің биігінен қарағанда да құрметке лайық»,- деп мəлімдеді 

өз сөзінде «Ақ жол» партиясының төрғасы Азат Перуашев. Ол кез 

келген мемлекеттің тұрақты жəне табысты өмір сүруін қамтамасыз 

ету үшін тиімді экономикаға қол жеткізудің маңызы аса зор екенін 

Алаш қайраткерлерінің анық сезінгенін жəне оны ұлттық дамудың 

негізгі əлеуетті ресурсы ретінде қарастырғанын атап өтті. 

Алашордалықтар терең саяси жəне əлеуметтік-экономикалық рефор-

маларды тыңғылықтап əзірлеуге жақын келген еді.  
«Бүгінде «Алаш» қайраткерлерінің тек саяси көзқарастары ту-

ралы ғана білу жеткіліксіз, олардың өздері мамандары болған нақты 

орталар мен салалардағы көзқарастарын зерттеу қажет. Себебі, 

Ала-шорда қайраткерлерінің көбісі ұлттық буржуазияның өкілдері 

болған, олар экономикалық өсімнің негізі жерді пайдалану, 

кəсіпкерлік жəне жеке меншік мəселелері болуы тиіс екенін 

түсінген»,- деп атап өтті өзінің баяндамасында белгілі практик-

экономист, ҚР Парламент Мəжілісінің Қаржы жəне бюджет жөніндегі 

комитетінің хатшысы, э.ғ.д. Екатерина Никитинская. 

 
130 



Іс-шарада «Алаш» мұрасының белгілі зерттеушісі, ҚР 

тарихшы-лар қауымдастығының төрағасы Мəмбет Қойгелдиев, 

«Ақ жол» ҚДП Орталық кеңесінің идеологиялық жұмыс 

бойынша хатшысы Сəбит Байдалы, профессор Айгүл 

Төлембаева жəне басқалар баяндамалар жасады.  
«Дөңгелек үстел» қатысушылары «Алаштың» жазаланған 

қайраткерлерінің мұрағаттағы істерінің құпиялылығын толық ашу 

қажеттілігі туралы Қарар қабылдады. Халықаралық Бизнес 

Академиясының Президенті Асылбек Қожахметов Академия ба- 

засында «Алаш»  қозғалысының экономикалық мұрасын зерт- 

теу жөніндегі орталық құрылатынын жариялады. Қазақстанның 
«Ақ жол» Демократиялық партиясы 1 млн. теңге жүлделік 

қормен «Алаш» тақырыбындағы БАҚ жарияланымдарына жыл 

сайын бəйге ұйымдастыратын болып шешті. 
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Азат Перуашев кеден бекеттерінен Интернет бойынша 

тікелей бейнебақылау бойынша ашық трансляция 

орнатуды ұсынды  
25 желтоқсан 2012 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі  
Азат Перуашев кедендердің өту бекеттерінде бақылау 

камерасын жəне жеке тұлғалар үшін он-лайн режіміндегі 

Интернет бойынша ашық трансляция орнатуды ұсынды. 
Ұсыныс, кеше Қазақстан Республикасы Кеден комитетінің 

төрағасы Мəжит Есенбаевтың кəсіпкерлермен болған кездесуінде 

айтылған болатын. Кездесу барысында сыртқы экономикалық 

қызметтердің қатысушыларына жүк жəне қаржы қозғалыстары 

бойынша қажетті ақпараттарды алуға рұқсаттама жүйесі арқылы 

мүмкіндіктер беретін Қазақстан Республикасы Кеден комитетінің 

Мониторингтік орталығының жұмысының тұсакесері болды.  
Бұған байланысты, «Ақ жол» ҚДП төрағасы кəсіпкерлермен 

кеден органдарының өзара іс-əрекеттерінде болып жатқан оң 

қадамдарды атап көрсетті. Сонымен қатар, ол бірқатар өту 

жолдарын-да жеке тұлғаларды кедендік бақылау жəне тексеруді 

ұйымдастыруда кеденшілер тарапынан олардың құқығын 

бұзушылық жəне дөрекілік қатар жүргені туралы қатардағы 

азаматтардың таяуда қойған кінарат-талаптарын еске салды.  
Сыннан кейін жағдайдың едəуір жақсарғаны туралы бізге 

хабар-лады – деді депутат. Мəселен, Қордай бекетінде 

Қазақстан жəне Ке-ден одағы азаматтары үшін қолайлы дəліз 

енгізілген, бопсалау жəне дөрекілік фактілері төмендеген.  
«Алайда бейнемониторинг қызметін дамытумен пайда болған 

осындай техникалық мүмкіндіктерді еске ала отырып, мен 

қызметкерлердің адалдығына сүйенбей, өтпе пункттерінде бақылау ка-

мерасынан он-лайн режімінде тікелей трансляция енгізуді ұсынамын. 

Онда не болып жатқанын кез-келген тілек білдіруші Интернет арқылы 

кіріп жəне қарай алатын болу керек. Сонда ғана, өзін сырттан: оның 

адамдармен қалай сөйлескенін, тексеруді қалай жүргізетінін, өзінің 

отандастарына қаншалықты заңды жəне сыйластықпен қарайтынын 

бақылап отырғанын сезінген шенеунік адамдарға дөрекілік көрсету 

немесе оларға заңсыз кедергілер келтірулер алдында қатты ойлана-тын 

болады – деп толықтырды Азат Перуашев. 
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Бұдан басқа, оларға нарықта кең айналымда жүрген 

тауарларды(«экономикалық контрабанда» деп аталатын) 

əкелгендегі бұзушылық үшін қылмыстық жауапкершілікті алып 

тастауды тағы да ұсынды. Бұл жағдайда кəсіпкерлердің 

қылмысы тауардың құнын төмендету, салық жəне кеден 

төлемдерін толық төлеуден бұлтару мақсатында кодының дəл 

еместігі жəне құжаттарын дұрыс рəсімдемеуге келіп саяды.  
«Ресейді қоса алғанда, көптеген елдерде мұндай 

бұзушылықтарға əкімшілік жауапкершілік, айып салу, əрі кеткенде - 

тəркілеу қолданылады. Бірақ бұл үшін түрмеге отырғызбайды, тек 5-

10 есе қымбат төлеуге мəжбүрлейді. Бұл мемлекетке де пайдалы, əрі 

кəсіпкер бостандықта жүріп, отбасының асыраушыларын жəне 

жұмыс орнын сақтап, өз қателіктерін түзетеді.  
Бізде қылмыстық істер қозғалады ғой, бірақ осындай негізде 

қозғалған істердің сотқа дейін жететіні қателеспесем 2-5 % аспайды. 

Қалғандары сот процесіне жетпей «реттеледі» жəне жабылады  
Кəсіпкерлердің түгін қалдырмай талап алады, мүмкін - бар бизнесін 

алады, тек мемлекет пайдасына емес, ал біреудің қалтасына. 

Шын мəнінде, мұнда қылмыстық жауапкершілік – 

мемлекеттің мүддесін немесе нарықты қорғау емес, бопсалау 

үшін құрал», - деп түсіндірді өзінің көзқарасын қазақстандық 

демократтардың көшбасшысы.  
Ол, сондай-ақ кеден органдарының оңтүстік шекарадағы 

анашаның рекордтық тобын ұстаған фактілерін 

қанағаттанарлықпен атап өтті.  
«Есірткі, құрамында есірткісі бар дəрі-дəрмектер, қару-жарақ, 

жарылғыш т.б. секілді еркін айналымдағы заттар ретінде тыйым 

салынған контрабанда үшін қылмыстық жауапкершілікті қатайтуға 

тиіспіз жəне солай жасау керек. Бұл мəселе бойынша біздің 

қолдауымызға сенулеріңізге болады» - деді Азат Перуашев Кеден 

комитетінің төрағасы Мəжит Есенбаевқа.  
Өз кезегінде, Мəжит Есенбаев көрсетілген бастамаларды 

қолдайтынын айтты, əрі оларды іске асыруды бірлесіп 

тыңғылықтауға дайын екенін білдірді. 
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Геология саласындағы мəселелер бойынша Қазақстан 

Республикасының Премьер-Министрiмен кездесуге «Ақ 

жол» фракциясының депутаты қатысты  
09 января 2013 года, пресс-служба Демократической 

партии Ка-захстана «Ак жол».  
Ағымдағы жылдың 9 қаңтарында Үкімет үйінде Қазақстан 

Республикасының Парламент Мəжiлiсінің депутаттары 

Н.Жазылбековтің, Г.Баймаханованың жəне А.Қожахметовтің 

елдің Премьер-Министрi С.Ахметовпен геология саласындағы 

проблемалық мəселелер бойынша кездесуі өтті.  
Мəселенiң өзектi болатындығы бiздiң елдің экономикасының 

көмiрсутектерiн жəне басқа пайдалы қазбаларды iске асыруына 

тiкелей тəуелдiлігінде. Пайдалы қазбалар қорлары бойынша 

əлемдегі бай ел бола тұра, өкiнiшке орай, геологиялық сала 

терең дағдарыста екенін айтуға тура келеді.  
Кездесу барысында қолданыстағы заңнаманы жетiлдiру 

мəселелері, пайдалы қазбаларды зерттеу, iздестiру жəне барлау 

бағдарламаларын дайындау жəне iске асыру мəселелері, кəсiби кад-

рларды əзiрлеу, сондай-ақ гидрогеология мəселелерi де талқыланды. 

Сондай-ақ кездесуге Қазақстан Республикасының Индустрия жəне жаңа 

технологиялар министрлiгiнiң өкiлдерi де қатысты. 
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Жеке автокөліктердің техникалық байқауын алып 

тастау туралы «Ақ жол» депутаттарының ұсыныстары 

Қазақстан Республикасының Көлік жəне коммуникациялар 

министрлігінің басшылығының қатысуымен фракцияның 

кеңейтілген отыры-сында талқыланды  
9 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Көлік мəселелері жөніндегі заң жобасына «Ақ жол» депутаттарының 

ұсыныстары Қазақстан Республикасының Көлік жəне коммуникациялар 

министрлігінің вице министрі К.Əбсаттаровтың жəне министрліктің басқа 

да өкілдерінің қатысуымен фракцияның кеңейтілген отырысында 

талқыланды. Мəселен, автокөлік қызметтерінің мүгедектер үшін 

қолжетімділігі; ауданаралық автобу-старды тахографтармен міндетті 

түрде жарақтандыру бойынша та-лаптарды енгізудің орындылығы 

туралы жəне т.б. сөз болды.  
«Ақ жол» депутаттары осы заңнама шеңберінде жеке 

пайдаланудағы жеңiл автокөлiктер үшiн техникалық байқаудан 

өтуді алып тастау туралы мəселенi қарауды табанды түрде тағы 

да ұсынады. Осы мəселенi алдыңғы қарағанда Көлік жəне 

коммуника-ция министрлігі рұқсат беретiн жүйенiң жетiлдiрулерi 

шеңберінде техникалық байқауды сақтаудың қандай да болмасын 

салмақты дəлелдерiн ұсынбады. Сонымен бірге, «Ақ жол» 

партиясына келіп түсіп жатқан мəліметтерге сəйкес осы салада 

сыбайлас жемқорлық көріністер өршіп бара жатыр.  
«Техникалық байқауды жекеменшікке беру, бұл рəсімнің 

тек күрт қымбаттауына алып келді, ал техникалық 

жаңалықтардан тек суретке түсіру ғана пайда болды» - деп 

атап өтті бұған байланысты Азат Перуашев.  
Өткізілетін техникалық байқау көлік құралдарының жарам-ды 

екендігіне кепілдік бермейді деп санайды «Ақ жолдықтар». 

«Техникалық байқау орталығы қақпасынан шығып шұқырға түсіп 

кетудің өзі-ақ жеткілікті, басқару тұтқасы үзіледі немесе бұру 

шамы сынады - міне автокөлік пайдалануға жарамсыз, бірақ 

сіздердің құжаттарыңыз бойынша ол əлі бір жылға жарамды 

болып есептеледі» - деп мысал келтірді ҚДП төрағасы.  
Көлік жəне коммуникациялар министрлігінің өкілдері өз кезегінде, 

депутаттарға техбайқаудан өтудің рəсімдерін жеңілдетуге 
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жəне сыбайлас жемқорлықтың тізбегін жоюға себепші болатын 

барлық жаңа енгізулерді есепке ала отырып техникалық 

байқаудан өтудің рəсімінің тұсаукесерін өткізді. Олардың 

ойынша, қазіргі уақытта жеңіл автокөліктерді міндетті 

техникалық байқаудан өтуді алып тастауға болмайды.  
Алайда, «Ақ жол» депутаттары, жол көлік оқиғаларының 

себептері адам факторы, ауа райы жағдайы жəне жол сапасы 

болып табылатынын көрсеткен ІІМ-нің мəліметтерін келтірді. 

Техникалық жарамсыздық жол көлік оқиғаларының 0,6 % 

жағдайларында ғана се-беп ретiнде көрсетiледi.  
Сондай-ақ «Ақ жол» қаралатын заң жобасы шеңберiнде 

автокөлiктi басқаруға сенiмхаттарының міндетті түрде нотари-ус 

арқылы куəлəндiруiн алып тастауды ұсынады. Ұсынылатын 

нормаларға сəйкес, иесiнің автокөлiктi басқа тұлғаға басқаруға 

бергені туралы жол полициясының органдарына ескертуі жеткiлiктi 

болып табылады. Сонымен бірге, қалағандар үшін мұндай 

сенімхатты нотариалдық куəлəндыру құқығы сақталынады.  
Басқа ұсынылатын жаңа енгізулердің арасында - автокөлікті сатып 

алу-сату шарттарын нотариус арқылы міндетті куəлəндiруiн алып та-

стау. Қазіргі кезде мұндай рəсімдерді жол полициясы органдары іске 

асыруда. Осы жағдайда осы мəселені заңнамалық деңгейде реттеу 

ұсынылады. Шартты нотариус арқылы куəлəндiрудi қаламаған азамат-

тар, тікелей жол полициясы органдарына баруға жəне үлгілік шарттық 

тармақтарын толтырып автокөлікке өзінің құқығын тіркетуіне болады. 

Бұл рəсімді ақысыз негізде жүзеге асыру ұсынылады.  
Осылайша, «Ақ жолдықтармен» ұсынылатын түзетулер қазіргі 

əкімшілік кедергілерді жояды, сондай-ақ азаматтарға ең төменгі 

шығындармен жəне жеңілдетілген тəртіппен өздерінің мүліктеріне 

толықтай билік етуіне мүмкіндік береді. Соңғы нормаларды 

Қазақстан Республикасының Ішкі істер министрлігі қолдады.  
Сонымен қатар, көлік саласындағы əкімшілік кедергілерді жоя-

тын басқа түзетулер, оның ішінде – техникалық байқау үшін құжаттар 

тізбесінен көлік құралдарына салынатын салықты төлеуді раста-уды 

алып тастау ұсынылады. Бұл төлемдердің толық төленуі жəне 

уақытылы аударылуын бақылау заңнамаға сəйкес тек қана салық 

қызметі органдарына жүктелгеніне байланысты болып отыр.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы өзінің сайлауалды 

тұғырнамасын жəне сайлаушылардың мүддесіне заңнамаларды 

жетілдіруді іске асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» фракциясы араласқаннан кейін Ақмола 

облысының балабақшаларын қаржыландыру туралы 

мəселе оң шешiмін тапты  
11 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» фракциясы араласқаннан кейін Ақмола облысының 

балабақшаларын қаржыландыру туралы мəселе оң шешiмін тапты.  
Естеріңізде болар, бюджеттен бөлінген қаражаттардың 

балабақша есеп шоттарына уақтысында аударылмауы 

«Балапан» бағдарламасының іске асырылуына кедергі болуы 

мүмкін екені ту-ралы «Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы 

Қазақстан Республи-касы Премьер-Министрінің атына депутаттық 

сауал жолдаған бола-тын. Қаржыларды бірнеше айға оқтын-

оқтын кешіктіріп аударудың фактілері көрсетілген болатын.  
Үкіметтен келіп түскен жауапта Ақмола облысы Целиноград 

ауданында мектепке дейінгі білім беру мекемелерін 

қаржыландыру мəселелері бойынша мағлұматтар көрсетілмеген. 
«Ақ жол» фракциясының депутаты Нұрлан Жазылбеков Ақмола 

облысы əкімінің, сондай-ақ ҚР Білім министрлігінің атына бюджет-тен 

бөлінген қаражаттардың көрсетілген аймақ бойынша уақтысында 

аударылмау себептері туралы қайтадан жазбаша сауал жіберген.  
Əкiмдiктiң ресми жауабында көрсетілгендей, бюджет-тен 

бөлінген қаражаттың тапшылығына байланысты Қазақстан 

Республикасының Білім Министрлігіне қосымша бюджеттiк тап-

сырыс жіберілген болатын, жəне бүгінгі таңда Целиноград ауда-

ны бойынша қосымша қажеттілік 114 млн. теңгеден астам сома 

республикалық бюджеттiк комиссиямен мақұлданды. «Осылайша, 

балабақшаларды қаржыландыру туралы мəселе оң шешiмін 

тапты. Қазіргі уақытта қаражат толық көлемде бағдарлама 

əкімшілігіне (білім басқармасына) жіберілген» - деп көрсетеді 

хатта Ақмола об-лысы əкімінің орынбасары А.Қайнарбекова.  
«Ақ жол» фракциясы депутаттары сайлауалды тұғырнамасын, 

өз сайлаушыларының заңды құқықтары мен мүдделерiн қорғауды 

іске асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол» партиясы банктермен кəсiпкерлердің жəне 

қатардағы азаматтардың құқықтарын бұзушылықтарына 

қарсы əрекет жасау үшiн банктiк заемның үлгілік шартын 

заңнамалық негізде бекiтуді ұсынады 
11 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» партиясы банктермен кəсiпкерлердің жəне қатардағы 

азаматтардың құқықтарын бұзушылықтарына қарсы əрекет жасау 

үшiн, банктiк заемның үлгілік шартын заңнамалық негізде бекiтуді 

ұсынады - бұл туралы Қазақстанның «Ақ жол» Демократиялық 

партиясының төрағасы Азат Перуашев партияның орталық 

кеңсесінде Қаржыгерлер қауымдастығының басшылығының, екiншi 

деңгейдегi банктердiң өкiлдерi жəне кəсiпкерлердің қатысуымен 

болған дөңгелек үстелде мəлiмдедi. Екiншi деңгейдегi банктердің 

жұмыстарын жақсарту жөнінде жоспарланып жатқан қадамдар тура-

лы Қазақстан Республикасы Ұлттық Банкiнің атынан төраға орынба-

сары Данияр Ақышев таныстырды.  
«Бүгінгі таңда заем алушы несие алу кезiнде банк шарттарына 

ықпал етуге мүлдем мүмкiндiгі жоқ, сондықтан банктің шарттарын 

қабылдауға мəжбүр. Бiрақ одан əрі даулы жағдайлар пайда болған 

кезде, барлық нормативтiк база жəне шарттар кез келген жағдайда 

қай жағынан алсаңызда банкті дұрыс етіп шығарады. Бiздің ойымыз-

ша, мемлекеттiк банк тараптардың тең құқықтылығын қамтамасыз 

етуден оқшау қалып отыр жəне кəсiпкерлер мен азаматтарды банк-

пен бетпе-бет қалдырып отыр» - деп ойындағысын айтты «Ақ жол» 

көшбасшысы.  
Бұл көзқарасты бизнес қауымдастығының басқа өкiлдердi 

де қолдады, заемшыларға кейбір екінші деңгейдегі банктердің 

«тонаушылық» қатынасы жəне ЕДБ-нің мұндай қадамдарын 

шектеу бойынша Ұлттық банктің «шарасыздығы» атап өтілді.  
Кездесуге қатысқан кəсiпкерлер заемшылардың даулы 

жағдайларда банктермен келiссөздері көбіне кепілдіктерді 

алып қоюға жəне коллекторлық компаниялардың 

бопсалаушылығына апа-ратынын айтты.  
Азат Перуашев кəсiпкерлер құқығын бұзушылықтар жəне 

банктердегі сыбайлас жемқорлық («Сандж» агенттiгiнiң зерттеулері 
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жəне «Панорама» газетінің мəліметтері бойынша) тақырыбына 

өзінің жолдаған депутаттық сауалы туралы еске салды жəне 

Ұлттық банктiң жауабын оқып берді, онда бұл мемлекеттiк 

органның жағдайға тиімді ықпал етуге кабілетсіз екені 

байқалып тұр. «Сонда Ұлттық Банк қадағалау органы болып 

табылмайды ма жəне екiншi деңгейдегi банкттердің іс-əрекетін 

реттеуге мiндеттi емес пе?» - деп сұрақ қойды депутат.  
Осыған байланысты, Азат Перуашев банктiк шарт тараптарының 

тең құқықтығын қамтамасыз ету бойынша алдын алу шарала-рын 

əзірлеу туралы Данияр Ақышевтың ұсынысын қолдады. ҚДП 

төрағасы қазіргі құқықтық теңсіздік жағдайларын болдырмайтын 

банктiк заемның үлгілік шартын заңнамалық бекітуді ұсынды.  
Бұдан басқа, А.Перуашевтiң пiкiрiнше, бұл құжатта кредиттің 

мерзімінен бұрын өтелуін талап ете алатын негіздердің əбден 

айқындалған тізімін көрсету қажет, өйткені бұндай талаптардың терiс 

пайдаланылуы өндiрiс кəсіпорындарын күйретуге ұшыратады.  
Соңында қазақстандық демократтардың жетекшiсі үлгілік 

шарт-та банктермен есептептелген айыппұлдарды жəне негiзгi 

қарыздың сомасына өсімпұлды шектеуге шақырды.  
«Мынадай мысалдар бар, заемшылар негiзгi қарызын жəне 

оған есептелген пайыздарды өндiруге қабілетті, алайда ЕДБ 

айыппұлдар жəне өсімпұлдар бойынша «есептеуiштерін» қосып 

қояды, содан кейін барлық түсетiн қаржылар жай ғана шығысқа 

шығарыла са-лады, қарыз көлемі азаймайды, ал кəсiпкер немесе 

азамат жасанды түрде төлеуге шамасы келмейтін жағдайға дейін 

жеткізіледі» - деп түсiндiрді Азат Перуашев.  
«Қарыздарды төлеу керек, бұл несиелендірудiң бiрiншi ережесi – 

деп есептейді «Ақ жолда», - бірақ бұл ережеден қарызды шексiз жəне 

бақылаусыз «өсіре беретін» құрал жасауға болмайды».  
«Бұл кəсiпкерлерге ғана емес, сондай-ақ ипотекалық кредиттер 

алған адамдарға да қатысты, оларды тiптi жұмысы жəне тұрақты та-

бысы болған жағдайдың өзінде банктер көшеге лақтырып тастай оты-

рып, жасанды түрде мүсəпір күйге түсіреді», - деп ескертті депутат. 
Осыған байланысты Азат Перуашев Ұлттық Банктің төрағасының 

орынбасары Данияр Ақышевтан, үмiтсiз несиелер бойынша қаншасын 

қарыздардың негiзгi сомаларының үлесі, қаншасын есептелген 

айыппұлдар мен өсімпұлдар құрайтынын білгісі келді. Оның үстіне 

«бүгiнгі таңда қоса есептелген сомалар қарыздың өзінен де көп бола- 

 
139 



тыны жиі кездеседі, бұл əрі жасанды өсірілген сомалар. Шын мəнінде 

мұндай қарыздардың болуы мүмкін емес» деп шегелей түсті.  
Ақышев мырза бұл сұраққа жауап беруге дайын болмай 

шықты, бiрақ Ұлттық Банк тиiстi мəлiметтерді банктердiң 

өздерiнен сұрай алатынын хабарлады. Алайда, оның бұл ниеті 

қатысушылардың сенімсіздігін туғызды, себебі ЕДБ заемды 

күмəнді жəне үмітсіз сана-тына ауыстыру кезінде көбіне барлық 

есептелген соманы займдар мен пайыздарға «айырбастайды», 

тіпті айыппұлдар мен өсімпұлдарды - «негізгі қарызға» жатқызады, 

осылайша оны бірнеше есеге қисынсыз көбейтеді.  
«Ақ жол» лидері дағдарыс кезеңінде Мемлекет Басшысының 

тапсырмалары бойынша, еліміздің банктерді қолдаудың теңдессіз 

шараларына барғандығын, үмітсіз кредиттер бойынша 

провизиямен салықтан босатылғандығын, субсидиялар мен 

тікелей қаржылық құйылымдар жасалғанын еске салды.  
«Атамекен» басқармасының төрағасы болып тұрғанда, сондай-ақ 

Парламент депутаты ретінде де қаржы жүйесiнің мүдделерi үшін 

осындай ұсыныстарды мен де енгіздім. Алайда, банктер өз кезегiнде 

заемшыларға көмектескілері келмейді; шамасы олар, кезінде оларға 

өздерi үшiн көмектестi деп санайтын болар. Бiрақ, бұл қолдаудың 

мағынасы банктерге жұмыс iстеу жəне олардың менеджерлерiн бай-

ыту да емес, өндiрiсті жəне экономиканы тұтастай дамытуда деп ой-

лаймын, - деп ерекше атап көрсетті Азат Перуашев.  
Сонымен бiрге ол: «Үлгілік шарт керек, егер өндiрiстік 

кəсіпорындарға жəне азаматтар үшiн болмашы мерзiм өткiзулер 

бойынша айыппұлдар жəне өсімпұлдарды есептемеуге банктер-

ге қосымша рұқсаттар керек болса – келіңіздер заңнамаға 

осындай түзетулерді дайындайық, жəне оларды Ұлттық Банкпен 

бірге енгізетін боламыз» - деп ұсыныс жасады.  
Сонымен қатар, егер Ұлттық Банк өзi үшiн мұндай түзетулердi 

қолдауды қажет деп есептемесе – «Ақ жол» ҚДП депутаттары 

оларды дайындап жəне өздігінен енгiзуге дайын екендерін білдірді.  
«Ақ жол» Парламенттік фракциясы өзінің сайлауалды 

тұғырнамасын жəне қатардағы қазақстандықтардың мүдделерін 

қорғауды іске асыру бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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Ағымдағы жылдың 14 қантарда Екатерина НИКИТИН-

СКАЯ пəтер иелерiнiң кооперативтерiнiң 

қауымдастығымен кездесті  
14 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» ҚДП Фракция Депутаты Екатерина Никитинская 

«Қоғамдық қорғаушы» кəсіпкерлер мен тұтынушылар одағы» 

АҚҚ, «Республикалық қоғамдық монополяға қарсы комитет» 

АҚҚ жəне Астана қаласының пəтер иелерi кооперативтерiнiң 

қауымдастығының мүшелерімен кездесті. Кездесу партияның 

Астана қалалық филиалы-мен ұйымдастырылды.  
Депутат жиналғандарға Президент Жолдауының негізгі 

бағыттарын түсіндіріп, Парламент Мəжілісіндегі «Ақ жол» ҚДП 

Фракциясының жəне депутаттардың қызметі туралы айтып берді. 

Кездесу барысында Тұрғын үй-коммуналдық шаруашылықты 

жаңғыртудың 2020 жылға дейінгі бағдарламасын жүзеге 

асырудағы проблемалық сұрақтар талқыланды.  
Кездесуге қатысушлар – үкіметтік емес ұйымдардың өкілдері 

Бағдарламаның тиімді жүргізілуі үшін кондоминимумдарды 

тіркеуді оңтайландыру ұсынысын берді. Олардың айтуынша, 

тіркеусіз жоғарыда аталған Бағдарлама бойынша үйлерге 

капиталдық ремонт жəне термомодернизациялау жүргізу мүмкін 

емес, мұндай ПИК-тер – заңсыз, ал кондоминимумнің жалпы 

мүліктеріне қызмет көрсету бой-ынша тұрғындармен жасалған 

келісімдердің заңдық күші болмай жа-тыр. Осындай жағдай 

кондоминимум құрамындағы техникалық жəне арнайы мəндегі əр 

жайға құқық беретін құжаттарды алу бойынша да болып отыр.  
Коммуналдық қызметтерге тарифтердің аса жоғарлап бара 

жатқанын да көтерді. Қызмет сапасына ешкім жауап бермейді, ал 

ортадағы делдалдық фирмалардың көптігінен тарифтер өсіп жатыр.  
ПИК өкілдерінің ойынша, соңғы тұтынушыларға коммуналдық 

қызметтердің сапалы жеткізілуі монополисттер мен кондоминимум-дар 

арасында ынтымақтастық келісім-шарттар жасалынбай мүмкін еместігін 

алға тартты. Бүгінгі күні құрылыс салушылар өздері тұрғызған үйге 

өздері қызмет көрсетеді, бұған тұрғындар қарсы, сондықтан заңнамалық 

деңгейде өздігінен басқарылуына тыйым салуын сұрады. 

 
141 



ПИК өкілдері, пəтерлер иелерінің мүдделерін қорғаумен 

қатар, тұрғын-үй кешендерінде жайларды жалға алып жүрген 

жеке кəсіпкерлерге коммуналдық жəне өзге де қызметтер үшін 

қойылатын тарифтік үстемелерге қарсылығын білдірді.  
Кездесуге қатысушылар дайын тұрғын-үйді тапсыру проблема-

ларына да тоқталды: пəтерлердің жағдайы келісім шарттарына жау-

ап бермей жатады, жосықсыз құрылыс ұйымдары туралы мысалдар 

да келтірілді. Көптеп кездесетін жайттардың бірі, жаңа тұрғын-үй 

иелері өз қауіпсіздіктері үшін күнделікті қорқынышта өмір сүруде. 

Сайлаушылар Е. Никитинскаяны тұрғын –үйді экслуатациялауға беру 

бойынша мемлекеттік қабылдау комиссиясының құрамын қайта 

қарастыруды жəне қоғамдық бақылау туралы сұрақтарды көтеруді 

сұрады.  
Екатерина Никитинская, өз кезегінде қолданыстағы заңнамаға 

өзгерістер мен толықтыруларды əзірлеу бойынша бастамашыл 

жұмыс тобы ретінде əрі қарай ынтымақтасуға шақырды.  
Кездесуге қатысушылар депутатқа басқа да сұрақтар 

бойынша өтініштерін айтуға мүмкіндік алды. К.Закарьянов оқу 

орындары үшін мемлекеттік тапсырысты алып тастауды ұсынды, 

өйткені, оның ой-ынша, осы процедура арқылы бағасының 

төмендігіне байланысты сапасыз өнімдермен қамтамасыз етіледі. 

Сонымен бірге, мемлекеттік органдар мен жергілікті билік 

органдарының əрекетсіздігіне қатысты шағымдар тындалды.  
Депутат Е.Никитинская атына түскен ауызша жəне жазбаша 

сұраулардың қаралатындығын, қажет жағдайда уəкілетті 

мемлекеттік органға сəйкесінше сұрау да дайындалатын жеткізді. 
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«Ақ жол» фракциясының депутаты Талғат Ерғалиев 

Елбасының Қазақстан халқына Жолдауын түсіндіру мақсатында 

Шығыс - Қазақстан облысында бірқатар кездесулер өткізді  
14 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз-қызметі. 
Парламент депутаттарының аймақтарға шығу іс-

шараларының аясында сайлаушылармен кездесулер өткізу 
үшiн «Ақ жол» ҚДП фракциясының мүшесі Талғат Ерғалиев 
Шығыс Қазақстан облысын-да болды. 

Депутаттың бірінші көрген нысаны «УК Техногрупп» ЖШС 
құрылыс компаниясы. Мұнда ЖШС жұмысшыларымен кездесу 
ба-рысында сметалық есептердің құрылыс кезіндегі шын 
мəнісіндегі деректерге сəйкес келуі, сапалы жобалық 
жұмыстардың болмауы ту-ралы мəселелері талқыланды. 

Құрылыстың қымбаттауына жəне тапсырыс берушімен 

өтелмеуіне əкелетін құрылыс тораптарына жəне материалдары жо-

басында жəне сметасында ескерілмеген мəселелер көтерілді. Бұл 

шағын жəне орта бизнестің мемлекеттік тендерлерге қатысуының 

тиімсіздігіне əкеліп соқтырды. Сондай-ақ ЖШС-нің өндірімділігіне 

білікті кадрлардың жетіспеуі де əсер ететіні туралы айтылды.  
Келесі кіріп шығу нысаны облыстық балалар медициналық 

орталығы жəне «Азия Авто» ЖШС-сы болды. Кездесу барысында 

еңбекақы, еңбек шарттары, қызметкерлерді тұрғын үймен 

қамтамасыз ету, зейнетақыға шығу мəселелері талқыланды. 

Осымен бірге, депу-татты «Азия Авто» - да «Škoda», «Kia» жəне 

«Нива» көліктерін жинау технологиясымен таныстырды.  
Осы күні Талғат Ерғалиев қалалық мəслихат депутаттары 

жəне кəсіпкерлерімен кездесті. Аймақтық кəсіпкерлердің 
мəселелері «2050 Стратегиясының» аясындағы олардың даму 
жолдары тұрғысынан ай-тылды.  

«Ақ жол» фракциясының депутатының Белоусов байыту 

фабрикасының жұмысшыларымен жəне Ертіс кеніші шахтерлары-

мен кездесулері жемісті өтті. Депутат кездесіп отырған проблема-

лармен танысты, мəселен, еңбек жағдайлары, еңбекақы, 

зейнетақыға шығу жасы мəселелері талқыланды, Ергалиев 

қатысушылармен Президенттің Жолдауын түсіндіру жөнінде 

жұмыс жүргізді. Депу-тат фабрика жұмысшылары мен шахтерлар 

тарапынан Жолдауды қолдайтындықтарын естіді. 
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Сол күні, 15 қаңтарда өзінің 60 жасында көпсалалы 

кəсіпорын ұйымдастырған «Козлов» ЖК жетекшісімен кездесті. 

«Козлов» ЖК темір жəне басқа түрлі-түсті металдарды алу 

мақсатында күлдің жəне металлургиялық қалдықтардың 

өңдеуіне қатысты инновациялық ұсыныстармен шықты.  
«Ақ жол» фракциясының депутаты Талғат Ерғалиев 

Үдемелі индустриялық-инновациялық даму бағдарламасы 

(ҮИИД) шеңберінде құрылған күн батареялары үшін кремнийлі 

тілімшелер шығаратын жаңа инновациялық зауытқа барды. 

Мəлімет үшін, зауыт жобасының құны 27 млрд теңгені құрайды.  
«Ақ жол» фракциясының депутаты ШҚО-дағы жұмыс сапарының 

үшінші күнінде «Титан» компаниясы тобының басшылығымен жəне 

жұмысшыларымен кездесулер өткізді. Депутат «Титан» КТ құрылысы 

қарқынымен жəне өндірістік жұмыстар кестесімен танысты.  
Осымен бірге, Ақ жол» фракциясының депутаты БЦС-мен 

ауы-ратын балаларды жəне басқа неврологиялық ауруға 

шалдыққандарды емдеу үшін құрылған аттық емдік манежіне 
барып шықты. Ат фер-масын көру кезінде депутатқа 

фермамен таза қанды жүйрік аттарды өсіру туралы айтты.  
Т.Ерғалиев ҚР-ның ШҚО-ның табиғи монополияларды реттеу 

жөніндегі агентігінің департамент директорымен бірге тарифтерді құру 

мəселелерімен танысты, оған құқықтық нормалардың бұзушылықтары, 

мəселен, монополиялық мекемелердің тарапынан жеке жəне заңды 

тұлғалардың құқықтарына қысым жасалуы туралы айтылды.  
17 қаңтарда депутат ШҚО бойынша өзінің сапарын аяқталуы 

кезінде “Үлбі металлургия зауыты” АҚ жəне “Қазцинк” ЖШС еңбек 

ұжымдарымен кездесті. Кездесу барысында депутат Қазақстан 

Халқына Жолдауынан туындайтын Мемлекет басшысының тапсыр-

маларын іске асыру бойынша міндеттерді белгіледі, өз кезегінде, 

кəсіпорын жұмысшылары депутатпен əйелдердің зейнетақы жасы, 

жас мамандарды тұрғын үймен қамтамасыз ету, кəсіподақтардың 

орталықсыздандыру жəне оларға қосымша өкілеттіктер беру, 

кəсіпорындарды білікті мамандармен, мəселен, инженерлермен 

қамтамасыз ету мəселелерін талқылады.  
Талғат Ерғалиев облыс бойынша жұмыс сапарының соңғы 

күнінде аймақтың кəсіпкерлерімен кездесті, кездесуде қатты-

тұрмыстық қалдықтарды қайта өңдеу жəне 3 мВт дейінгі 

ауқымда арзан электроэнергия қуатын алу бөлігіндегі 

авторлық өнертабысын ендіру мəселелері айтылды. 
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* * * 
 

2013 жылғы 14 қаңтарда Қазақстан Республикасы Парламенті 

Мəжілісінің депутаттары, «Ақ жол» Қазақстан демократиялық 

партиясының Парламенттегі фракция мүшелері Меруерт 

Қазбекова мен Нұрлан Жазылбеков «Ақ жол» партиясының 

Павлодар облыстық өкілдігінде азаматтарды қабылдады  
14 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз-қызметі.  
2013 жылғы 14 қаңтарда Қазақстан Республикасы Парламенті 

Мəжілісінің депутаттары, «Ақ жол» Қазақстан демократиялық 

партиясының Парламенттегі фракция мүшелері Меруерт Қазбекова 

мен Нұрлан Жазылбеков «Ақ жол» партиясының Павлодар облыстық 

өкілдігінде азаматтарды қабылдады. Қабылдауда 19 адам болды.  
Қазақстан Республикасының «Чернобыль одағы» Заңды 

тұлғалар қауымдастығының төрағасы В. Г. Деймунд Чернобыль 

АЭС апа-ты зардаптарын жоюға атсалысқан азаматтарды 

əлеуметтік қорғау мəселелері бойынша қолданыстағы 

заңнамалық актілерді саралап, оларға тиісті өзгертулер мен 

толықтырулар енгізу туралы жазбаша түрде ұсыныс берді.  
«Мүгедектер, Чернобыльдықтар жəне Ауған соғысы 

ардагерлерінің Халықаралық одағы» Үйлестіру кеңесінің төрағасы В. 

Е. Чухломин барлық сауда орындары мен қызмет көрсету 

объектілерінде төлем карточкалары арқылы төлемдерді жүзеге асы-

ратын қондырғыларды орнату мəселесін қарастыруды сұрады.  
Локаль əскері ардагерлері Үйлестіру кеңесінің төрағасы М. 

Б. Жұмаділов 1961 – 1980 жылдарда аса қауіпті 1980 – 1983 ай-

мақтарда тұрған азаматтардың зейнет жасын қарастыру 

мүмкіндіктері туралы мəселені көтерді.  
Азамат А.С.Макишев Еңбек батырлары М. Омаров пен Ш. 

Арғынбаевтың құрметіне Ақсу қаласында бокс турнирін өткізу 

туралы өтінішін білдірді.  
Ю. Гусаревич панасыз қалған жануарларға приют құру 

жөнінде өтінішін айтты.  
Ю. Литвинова мен Г. Топанова мектеп жасына дейінгі балаларға 

арналған шағын орталықтар ашуға ықпал етулерін сұрады.  
Павлодар қаласы Володар көшесінің тұрғындары Елбасының 

Қазақстан халқына Жолдауындағы кəсіпкерліктің əлеуметтік 
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жауапкершілігі туралы көтерген мəселені толығымен 

қолдайтындарын жазбаша түрде білдірді. Сондай–ақ, олар 

«Павлодар желілері» ЖШС– нің екі жылдан бері өздеріне 

жүктелген міндеттерді орындамай келе жатқанын, «Бизнес жол 

картасы –2020» бағдарламасына сəйкес он жеті үйдің орталық 

жылу жүейсіне қосылмағандығы жөніндегі мəселені алға тартты.  
Қабылдауда тұрғын үй жəне коммуналдық шаруашылық 

пен қоғамдық көлік мəселелері бойынша сұрақтар қойылды.  
Депутаттар барлық көтерілген мəселелер бойынша 

көмектесуге уəде берді. 
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* * * 
 

«Ақ жол» партиясының төрағасы Азат Перуашев 

Шымкент қаласының сайлаушыларымен кездесті  
15 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ағымдағы жылдың 15 қаңтарында ҚР Парламент Мəжілісінің 

депутаты, «Ақ жол» ҚДП фракциясының төрағасы Азат Перуа-шев 

Шымкентке келді. Алғашқы кездесуін партияның облыстық 

филиалының кеңсесінде өткізген ол жиналған партия активіне Ел-

басымыз Н. Назарбаевтың Жолдауы жөнінде жан-жақты айтып берді. 

«Қазақстан-2050» стратегиясы еліміздің қуатты мемлекет-ке айналып 

келе жатқанын айқындайтын құжат. Əлеуметтік даму жолындағы 

маңызды құжатты қолдаудағы біздің үлесіміз қандай? Осы ретте 

А.Перуашев Елбасымыздың Жолдауымен біздің бірқатар 

көзқарастарымыздың үйлесетіндігін атап көрсетті. Мəселен, салық 

жүйесіндегі біздің айтып жүрген ойларымыз Жолдауда да көрініс 

тапқан. Еліміздің мүддесіне жұмыс істеуіміз керек. Бай мен кедей 

арасындағы алшақтықты жою жолдарын ұлт зиялылары да ойласты-

рулары қажет. Демография мəселесі күрделі күйінде қалып отыр. 

Сондай-ақ, партия жетекшісі шығармашылық интелигенцияның 

жұмысына тоқталды. «Шығармашылық еңбекпен айналысатын-

дарды салықтан мүлдем босату керек. Өйткені олар ұлт келбетін 

қалыптастырады. Еліміздің стратегиялық бағдарламасы біздерді 

жақсы ойларға жетелейді. Келіңіздер, бəріміз пікірлерімізді ортаға 

салайық»,- деді халық қалаулысы.  
Күн тəртібіндегі мəселені талқылауға «Ақ жол» ҚДП Оңтүстік 

Қазақстан облыстық филиалының (ОҚОФ) төрағасы А. Орман, ОҚОФ 

төрағасының орынбасары А.Қаражанов, ОҚОФ комиссия төрағасы О. 

Омаров, облыстық мəслихаттың депутаты Қ. Тұрлыбек, 

«ҚазБілімЖабдықтау» ЖШС директоры Ə. Сыздықов, «Су ресурста-

ры маркетинг» ЖШС жауапты қызметкерлері Б. Құлбек, Б. Жолда-ров 

қатысты. Олар Елбасының «Қазақстан - 2050» стратегиясын қызу 

қолдайтындықтарын, алда тұрған үлкен міндет дамыған 30 елдің 

қатарына қосылу үшін атсалысып, жұртты жұмылдыратындарын 

білдірді. Жарыссөзге шыққандар сонымен қатар көптеген 

проблемалардың да бетін ашып, өз ұсыныстарын да айтып жат-ты. 

Ол ұсыныстардың негізгілері мынаған саяды. Əлем энергети- 
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ка қуатының тапшылығын сезе бастады. Сондықтан, су, күн, жел 

энергиясының алудың көздерін табуымыз керек. Жапонияда, басқа 

да дамыған мемлекеттерде қосымша қуат көздерін тапқандарға суб-

сидия беріледі. Бізде де осындай тəжірибе қолданылса. Екіншіден, 

азық-түлік сапасын арттыруымыз керек. Егіншілер өнім шығаруға 

ғана бас ауыртқаны жөн. Ал кəсіпкерлер сапалы дайын өнімді алып 

кетіп, одан əрі өндеуі керек. Үшіншіден, алдағы уақытта салықты 

несие ретінде пайдалану жолдарын қарастырған жөн. Төртіншіден, 

су ресурстарын үнемді пайдаланғанымыз жөн. Тамшылатып жəне 

жаңбырлатып суару тəсілдерін кеңінен қолданған дұрыс. Бесіншіден, 

жеке сектор мемлекетпен əріптес болуы керек. Сонда тендер соңы 

дауға айналмайды. Алтыншыдан, денсаулық, білім саласына инве-

стиция салғандарға жеңілдіктер қарастырылғаны абзал. Жетіншіден, 

кəсіпкерлер өз бизнесін дамыту үшін несие керек. Осыны реттейтін 

кез келді. Банктер несие көлемін жыл сайын жеңілдіктермен беретін 

жолдарды қарастырса тауарларымыз шет елдерге көбірек 

шығарылар еді. Сондай-ақ елдегі демографиялық ахуалды түзеудің, 

жаңа босанған аналарға жəрдемақы көлемін ұлғайтудың, көші-қон 

жөніндегі заңды қайта қараудың қажеттілігі туралы ұсыныстар 

айтылды. Қолжетімді баспана салу үшін кəсіпкерлер арасындағы 

бəсекелестікті күшейткен жөн. Кедендік одаққа кіруден ұтылмау үшін 

отандық сапалы тау-арларды көптеп шығаруға ұмтылған абзал. 

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы күрес бір сəтте толастамауы тиіс.  
Азат Тұрлыбекұлы қойылған сұрақтарға жауап беріп, өзекті 

мəселелерге қатысты өз ой-пікірлерін білдіріп, оны шешудің 

жолда-рын айтты. Кездесуді қорытындылай келе, «Ақ жол» 

партиясының төрағасы осында көтерілген мəселелердің 

барлығын сараптап, тиісті шешімдер қабылдайтын боламыз деді. 

Партия жетекшісі қатысушылармен қуанышты жəйтті бөлісті. 2012 

жылдың қорытындысы бойынша Оңтүстік Қазақстан облыстық 

филиалы үздік филиал деп танылған. Партия төрағасы арнайы 

дипломды филиал төрағасы Анарбек Орманға салтанатты түрде 

табыс етті. Сонымен қатар партия белсендісі Мұса Пəтеевке 

«Ерен еңбегі үшін» медалі та-бысталды.  
Сондай-ақ, 15 қаңтарда ҚР Парламент Мəжілісінің депутаты, «Ақ 

жол» ҚДП фракциясының жетекшісі Азат Перуашев Оңтүстік 

Қазақстан облысына келген сапары аясында Шымкенттегі металл 

құрастыру құрылыс зауытында жұмысшылармен кездесті. Зауыттың 
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цехында өткен кездесуде халық қалаулысы Елбасының Қазақстан 

халқына арналған Жолдауын жан-жақты түсіндірді. Елімізде жүзеге 

асып жатқан сындарлы саясат аясына ұйыса білген қазақ қоғамы, 

біріншіден, орташа дамыған индустриялы елдер қатарына қосылды. 

Екіншіден, бəсекеге қабілетті нарықтық экономика негіздері 

қалыптасты. Үшіншіден, демократиялық принциптерге құрылған са-

яси жүйенің іргетасы қаланды. Төртіншіден, мемлекеттің қауіпсіздігі 

қамтамасыз етіліп, Қазақстан əлемдік қоғамдастықтың белсенді 

субьектісіне айналды. Бесіншіден, Қазақстан əлемдік қаржы-

экономикалық дағдарыстарға жауап беретін тұрақты, халқы өзара 

тату да бейбіт мемлекетке айналды.  
Əлемдік рейтингте алдыңғы қатарлы 50 мемлекеттің қатарына 

қосылу міндеті ойдағыдай шешілді. Сондықтан, Қазақстан үшін өзінің 

алдағы 40 жыл мерзім ішінде шешетін перспективалық міндеттерін 

айқындауға деген қажеттілік сезіліп отыр. Жаңа Жол-дауда 

Қазақстанның 2050 жылға дейін əлемдегі алдыңғы қатарлы 30 

мемлекет қатарына енуін ұлттық саяси даму стратегиясына негіз ете 

отырып, осы мерзім ішінде жүзеге асырылуға тиісті 7 басымдық 

белгіленген. Ұлт мүддесін ұғындырған, жасампаздыққа жұмылдырған 

жаңа Жолдау Қазақстан халқына үлкен серпін беріп отыр. Қазір 

мемлекетіміз кəсіпкерлікті дамытуға, адамдардың өзін-өзі жұмыспен 

қамтуына кеңінен жол ашып берді. Осы тұрғыда кəсіпкерліктің 

алдында түрлі кедергілер кездесетіні жасырын емес. Мəселен, 

салықтағы қолайсыздықтар кəсіпкерлерге үлкен қолбайлау болуда. 

«Ақ жол» партиясы осы мəселені жиі көтеріп келеді. Соны-мен бірге, 

банктердегі қанаушылық мəселесін жою жөнінде бастама-лар 

жасалынды. Қолжетімді тұрғын үй жайында да əңгіме көтеріліп жүр. 

 
Зауыт қызметкерлері Елбасымыздың жасап отырған шы-

найы қамқорлығы үшін риза екендіктерін жеткізді. 

Жасампаздық жолындағы Жолдауды ықыласпен, зейін қоя 

оқып шыққандарын айтты.  
Мұнда 800-ден астам адам еңбекпен қамтылған. 4 нысан бар. 

Негізінен, атом жəне мұнай саласына құрылыс бұйымдарын 

шығарады. Оның ішінде, мұнай айдау саласына үлкен көлемдегі 

құбырлар жа-сайды. Азат Тұрлыбекұлы еңбекшілердің қал-

ахуалдарымен жіті та-нысып, зауыт цехтарын аралап көрді. 
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Жұмыспен қамтудың қазіргi саясаты көпшiлiгiнде 

формал-ды көрсеткiштерге бағытталған, кəсiпорындардың 

мүдделерінен тыс өмір сүреді жəне нақты жұмыс орындарын 

құруға ынталан-дырылмайды - Азат Перуашев  
15 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жұмыспен қамтудың бүгiнгi саясаты көпшiлiгiнде формалды 

көрсеткiштерге бағытталған, кəсiпорындардың мүдделерінен тыс 

өмір сүреді жəне нақты жұмыс орындарын құруға ынталандырыл-

майды,– бұл туралы өткен жұмада Еңбек жəне халықты əлеуметтiк 

қорғау министрi Серік Əбденовпен кездесуде Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының төрағасы Азат Перуашев мəлімдеді.  
Осы кездесу барысында Қазақстан Республикасының Парла-

мент депутаттары Азат Перуашев жəне Екатерина Никитинская 

министрлік басшысына «Ақ жол» партиясымен əзірленген 

жұмыспен қамту мəселелерi жөнiндегi заң жобасын ұсынды. 

Қазақстандық демократтардың жетекшiсi атап көрсеткендей, заң 

жобасы қазiргi кемшiлiктерді жойып жəне кəсiпорындар үшiн 

жұмыс орындарын құруға ынталандырулар табуды көздейді.  
«Бүгінге дейiн жұмыспен қамту мəселелерінде мемлекеттiк 

ор-гандар үстем болып келеді, ал бұл процестен кəсiпкерлер 

қалай шығып қалған, оларға басқаның шешiмдерiн 

орындаушының екінші дəрежедегі рөлi берілген. Біз, керісінше, 

кім жұмыс береді, сол осы саясаттың негiзгi бағыттарын 

анықтауы керек екеніне сенімдіміз»,-деп ескертті Перуашев.  
Оның айтуынша, қалыптасқан қиғаштықтардың нəтижесінде 

«тiптi көкейкестi шаралардың өзі, тек қана қағаз жүзінде 

орындала-ды. БАҚ-да жаңа жұмыс орындарын құру үшін арналған 

қаражатты игеру, ал негізінде жай ғана – бөлісу үшін, 

аймақтардағы бизнесмен-дерге өз қызметкерлерiн жұмыстан 

шығарып жəне оларды бірден сол сəтте «жұмысқа 

орналастырылғандар» етіп көрсету үшін жұмысқа ресiмдеуге 

ұсынғандары туралы жариялынымдар болды», - деп ескертті ол.  
«Ақ жол» партиясының пікірінше жұмыспен қамту 

Орталықтарының көбінің жұмыстарының тиімділігі өте төмен, олар 

формалды есеп берумен жəне хат алысумен көбiрек айналысады, 
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мұндай орталықтар арқылы жұмысқа орналастыру, əдетте қысқа 

мерзiмдi жəне төмен еңбекақылы болып келеді. Беделді 

компаниялар онда кадрлар үшін хабарласпайды, ал сауатты 

мамандардың өздерi-ақ жұмысты бұл орталықтар арқылы iздеуге 

тырыспайды. Бюджеттік қаражат бөлінетін оқыту немесе жаңа 

мамандық беру бағдарламалары іс жүзінде көзалдауға əкелуі, 

мұндай оқытудан қызметкерлердің қандай «біліктілігі» туралы 

айтуға болады – деп есептейді ҚДП де-путаттары.  
Осы сала бойынша «Ақ жолдың» сарапшыларымен, ДСҰ-на 

жəне Еуроодаққа мүше-елдердің оң тəжірибесі зерттелген болатын 

онда мамандарға кəсіби талаптарды бекітуде, оларды дайындаудың 

жəне оқыту орындарын белгілейтін бағдарламаларын анықтауда, 

жұмыспен қамтуға мемлекетпен бөлінген қаражатты пайдалануда 

кəсіпорындардың жетекші рөлі ерекше өзгешелік болып табылады.  
«Ақ жол» ҚДП əзірлеген заң жобасы осыған ұқсас бірқатар 

шараларды қарастырады: мəселен жұмыс берушілердің салалық 

бірлестіктерімен кəсіби стандарттарын дайындау, кəсіпорындардың 

студенттердің жəне кəсiптiк-техникалық оқу орындарының 

оқушыларының өндірістік практикаларына шығындарын субси-

диялау, жас жұмысшылар мен мамандардың сынақ мерзіміндегі 

еңбекақысын субсидиялау, жаңа жұмыс бастаған қызметкердің сол 

кезеңде жеткіліксіз машықтануы себебінен кəсіпорын жабдықтарына 

келтіретін зияндары үшін жауапкершілігін сақтандыру.  
Сонымен қатар, мемлекеттік сатып алу шеңберінде тендерге 

қатысушы- кəсіпорындар қызметкерлерінің жалпы санындағы ҚР 

азаматтарының үлес салмағының немесе осы кəсіпорындағы 

шетел мамандарының еңбекақысымен салыстырғанда ҚР 

азаматтары ала-тын еңбекақысындағы үлес салмағының 

критерилерін енгізуді жəне тағы басқаларды ұсынады.  
Өткен талқылау бірқатар мəселелер жөнінде көзқарастардың 

жақындығын көрсетті. Сонымен қатар кейбір ережелер, оның ішінде 

экономика министрлігімен жəне қаржы министрлігімен қосымша 

кеңестерді талап ететіні анық – деп атап өтті А.Перуашев. 

«Біз ұсынып отырған жоба қайта қарау, түзету сатысында 

екенін жəне оған, меморгандардың өздерінің ескертулері жəне 

қосымшалары болатынын біз түсінеміз. Біздің міндетіміз – оның 

қабылдануын со-збас үшін, жобаны Парламентке енгізгенге дейін 

мүмкіндігінше дау-лы сəттерді алып тастау» - деп қосты ол. 
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Азат Перуашев еңбек министрі Серік Əбденовке мазмұнды 

кездесу үшін, сондай өткір жəне пісіп жетілген мəселелерді 

ашық талқылауға ғана емес, əрі оларды бірлесе шешуді 

іздестіруде көрсетілген дайындығына алғысын білдірді.  
«Біздің заң жобасының басты міндеті жұмыспен қамтудың 

тиімді жүйесін құру болып табылады, сонда жұмыссыздар уəде 

мен жауап хаттар емес, тұрақты жұмыс алады; ал 

кəсіпорындар кадрлар-ды толықтыратын сенімді орын жəне 

олардың қажетті біліктілік деңгейіне жетуіне дейін мемлекеттік 

қолдау алады», - деп атап көрсетті демократтар көшбасшысы. 
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ҚР Парламент Мəжілісінің депутаты А.Ұ.Тұртаевтың 

Аты-рау облысына іс-сапары  
17 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
ҚР Парламенті Мəжілісі депутаты, «Ақ жол» ҚДП-сы 

Фракциясының мүшесі Алмас Ұзақұлы облыстағы іс-сапарын 

қасиетті орын – Сарайшық селосынан бастады. Ол Хан 

ордалы Сарайшық мұражай қорығында болып, ондағы тарихи 

жəдігерлермен танысты.  
Бұдан кейін «1 Мамыр» АҚ-ының өндірістік базасында болып, 

оның тыныс-тіршілігіне қанықты. Мал тұқымын асылдандыру, 

ауыл шаруашылығына озық технологияны енгізу, құнарлы мал 

азығын өндіру жəне т.б. мəселелерді көріп, ризашылығын білдірді.  
Бейбарыс селосы тұрғындарымен кездесіп, Елбасы 

Жолдауынан туындайтын міндеттер туралы əңгіме өрбітті.  
Осындай кездесулер Атырау қаласында «Атырау-Жарық» 

АҚ-ында, Атырау мұнай жəне газ институтында болып, 

жұмысшы-қызметкерлер жəне оқытушы-студенттер алдында 

жолдауды наси-хаттады.  
Кездесулерде жолдауға қатысты ой-пікірлер айтылып, түрлі 

сау-алдар қойылды. Оған депутат тиянақты жауаптар қайтарды.  
Сондай-ақ ол Атырау облыстық филиалының офисінде болып, 

Саяси Кеңес отырысына да қатысты. Өзара кең пікір алмасылды.  
Депутаттың кездесулеріне 214 адам қатынасып, 20 сауал 

қойылды. 21 адам жарыссөзге қатысты. БАҚ-ына 4 мақала 

шығып, телеарнада 3 бейнекөрсетілім берілді. Ол «Əлеумет» 

бағдарламасы бойынша тікелей эфирге шықты. 
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«Ақ жол» партиясы қатардағы Қазақстан азаматтарының 

мүдделері үшін жұмысын жалғастырады. Коммуналдық сала 

кəсіпорындарының шексіз қалыптасып жатқан шығындарының 

орнына «Ақ жол» партиясы экономикалық тиімділік прин-

циптеріндегі мемлекеттік-жеке əріптестіктің жаңа моделін ұсынады  
23 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз-қызметі.  
Коммуналдық сала кəсіпорындарының шексіз қалыптасып 

жатқан шығындарының орнына «Ақ жол» партиясы экономикалық 

тиімділік принциптеріндегі мемлекеттік-жеке əріптестіктің жаңа 

моделін ұсынады – осы туралы Нұрлан Жазылбеков Мəжілістің 

пленарлық отырысында мəлімдеді. Премьер-министрдің атына 

жіберілген «Ақ жол» ҚДП фракциясының депутаттық сауалында 

2011-2020 жылдарға арналған «Ақ бұлақ» бағдарламасының 

жүзеге асуындағы қиындықтары туралы айтылған.  
Фракция депутаттарының пікірінше, аталмыш бағдарлама бойынша 

бөлінген қаражат, кейбір жағдайларда тиімсіз қолданылып жатыр,«оның 

негізі сумен жабдықтау жүйесіндегі мемлекеттік кəсіпорындардың 

басымдылығымен, олардың жеке экономикалық көрсеткіштеріне емес, 

мемлекеттік қаржыландыруға бағытталғандығымен байланысты». 

Жобаға милиондаған қаражат құйылса да, бюджеттік қаражат құю мен 

соңғы нəтиженің арасындағы тікелей өзара байланыстың жоқтығы 

салдарынан су құбырлары желісін жөндеу немесе оның құрылыс  
жұмыстары ойдағыдай қабылданып, бірақ ауылдардың 
ішіне су жетпеді деген жағдайлар орын алады.  

«Сумен жабдықтау элементтерінің барлығын (құрылыс жүргізу, 

пайдалану, кызмет көрсету жəне жөндеу) тек қаражатты толығымен 

игеруді ғана емес, сонымен бірге оның соңғы нəтижесіне,  
яғни халықты сумен шынайы қамтамасыз етуге бағытталған  
бірыңғай операторларға тапсыра отырып, қаржылық 

ресурстар мен тəжірибелік қайтарымы арасындағы пайда 
болған алшақтықты жоя алады» - деп сауалда көңіл бөлінген. 

Сонымен қатар, коммуналдық инфрақұрылымға инвестициялар 

əрдайым ұзақ мерзiмдi жəне МЖС шеңберіндегі тиiстi мемлекеттiк 

саясатсыз рентабельділікке шығуға қабiлетсiз. Үкіметпен мұндай 

нысандарды іздеу бойынша, мысалы, Қазақстан Республикасының 

тұрғын үй-коммуналдық шаруашылығын жаңғырту саласында 
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2011-2020 жылдарға жұмыстар жүргізілуде, оған сумен 

жабдықтау кəсiпорындарының жатқызылуы да ойға қонымды. 
Егер сумен жабдықтау кəсiпорындарына, шығындарын тегін 

қаржыландырудың орынына, тұрғын үй-коммуналдық 

шаруашылығын жаңғыртудың Бағдарламасына ұқсас шартта-

рымен (0,1 %-ға) ұзақ мерзiмдi несиелер берiлсе, онда бүгінгі 

таңдағы жұмыстарға жəне қызмет көрсетуге шығындарды 

жасанды көтермелеу олар үшін тиімсіз болар еді – дейді «Ак жол» 

депутат-тары. - Мемлекет сонысымен, экономиканың бұл секторы 

бойын-ша бюджет қаржыларын тиімсіз жəне мақсатқа сай емес 

пайдалану қауіпін болдырмайды жəне тұрғындарды ауыз сумен 

қамтамасыз ету үшін бара-барлық деңгейде жағдай жасайды.  
Сонымен қатар, көрсетілген Жолдауда Мемлекет Басшысы-мен 

Қазақстанда мемлекеттік-жекеменшік серіктестіктің (МЖС) жаңа үлгісін 

қалыптастыру туралы мəселесі тікелей қойылып отыр. Депутаттың 

ойынша, мұндай серіктестің қағидаты мемлекеттік қаржыландырудан 

нарықтық жағдайдағы жеке бастамашылықты қолдауға көшу болуы тиіс. 

Дəлел ретінде Н. Жазылбеков Президент Жолдауынан дəйексөз 

келтірді: «Бізге кең ауқымды жекешелендірудің екінші толқыны қажет.Бұл 

оңай қадам емес, өйткені, мемлекет пен нарық арасындағы 

жауапкершілікті қайта бөлісуді білдіреді. Бірақ біз экономикалық өсімнің 

жоғары қарқынын сақтау үшін соған ба-руымыз керек. Жеке бизнес 

əрқашан жəне барлық жерде мемлекет-тен гөрі тиімдірек əрекет етеді. 

Сондықтан біз стратегиялық емес сипаттағы кəсіпорындар мен 

қызметтерді жеке қолға беруге тиіспіз. Бұл отандық кəсіпкерлікті нығайту 

үшін аса маңызды қадам».  
Салаларды экономикалық тиімділік қағидаларындағы 

(шығындарды шексiз қалыптастыру орнына) жаңа үлгілік 

мемлекеттік-жекеменшік серіктестіктікке көшірудің ең маңызды 

нəтижелерінің бiрi кəсiпорындарды жаңа технологиялық базаға өтуге 

нақты ынта-ландыру болады. Бұл жағдайларда кəсіпорын-

заемшылар жалғыз - ұзақ мерзiмдегi шығындарды төмендету жəне 

жаңа технологиялар-ды енгiзу жолымен жүруге мəжбүр болады 

дегенге «Ак жолдықтар» сенімді. Сонымен бірге, мемлекетте кредит 

берудiң мерзiмдері жəне мөлшерлемелерін басқару есебiнен 

тарифтерді реттеудің əкiмшiлiк емес, нарықтық тетiгі пайда болады.  
«Ақ жол» партиясы сайлау алдындағы платформасын 

жəне сай-лаушылар тапсырыстарын орындауын іске асыру 

бойынша жұмысын жалғастырып жатыр. 
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«Ақ жол»: Алаш қозғалысының 100 жылдығын 

мемлекеттік жəне жалпыұлттық дəрежеде атап өту үшін 

Мемлекеттік комис-сия құру қажет  
23 қаңтар 2013 жыл, «Ақ жол» ҚДП-ның баспасөз қызметі.  
Бүгін Қазақстан Республикасының Премьер-Министрі С.Н. 

Ахметовтің атына жолданған «Ақ жол» партиясының Парламенттік 

фракциясының депутаттық сауалында осындай мəлімдеме жасалды. 

Фракция депутаттарының атынан сөз алған Мəжіліс депутаты Ал-мас 

Тұртаев «Ақ Жол» партиясының парламенттік фракциясы өткен 

жылы Алаш қозғалысының 95 жылдығының қарсаңында Алаш рухын 

ардақтауда əлі де атқарылмай жатқан істер көптігіне назар аударып, 

Үкімет басшысының атына сауал жолданғаны, оған Алашқа байланы-

сты Қазақстан Тəуелсіздігін алғаннан бері істелген жұмыстар туралы 

хабардар еткен Премьер-Министр қол қойған жауап алынғанын еске 

салды. Қараша айының 23-інде «Ақ жол» партиясы осы датаға орай 

Л.Н.Гумилев атындағы Еуразия ұлттық университетінің қолдауымен 

«ХХ1 ғасырда Қазақстан қоғамын жаңғыртудағы «Алаш» қозғалысы 

идеяларының өзектілігі» тақырыбында ғылыми-практикалық кон-

ференция өткізді. Осы конференцияның жəне Алматыда, бірқатар 

облыстарда жалғасын тапқан Алаш тақырыбына өткізілген əртүрлі 

жиындардың қатысушылары «Алаш» қозғалысының 100 жылдығын 

еліміздің өміріндегі аса маңызды тарихи оқиға ретінде бағалап, оның 

дайындығына Үкіметті, Парламентті, басқа да мемлекеттік органдар 

мен қоғамдық ұйымдарды қазірден кірісуге шақырды.  
Мəңгілікке ұмтылмайтын ұлт жоқ. Елбасымыздың Қазақстан-

2050» Стратегиясын Қазақстан халқы зор қуанышпен қабылдадады. Бұл - 

аса маңызды тарихи құжат. Ұрпаққа жауап-ты – талап. Ұлттық 

интелегенция, олардың шығармашылығын қалыптастыруда, тіліміздің 

мəртебесі, экономикамызды дамытып, Елдігіміздің тұғырын көтеруде 

Елбасымыздың игілікті мақсаттарымен Алаш азаматтарының ниеттері 

арасында үлкен сабақтастық жатыр. Мемлекет Басшысы өзінің 

Жолдауында «Бабаларымыз тірі болу үшін бір болса, біз əрдайым ірі 

болу үшін бір болуымыз керек» деп тəуелсіз елімізді «Мəңгілік Ел» етуді 

мұрат ететінімізді жариялады. Жəне оның ең басты шартын да атады: 

«Бабалардың ерлігі, бүгінгі буынның ерен істері жəне жас ұрпақтың 

жасампаздығы арасында сабақтастық болса 
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ғана, біз «Мəңгілік Ел» боламыз». Бұл ретте атқаруға тиіс 

міндетіміз - жасампаз жəне өміршең ұлт қалыптастыру жолында 

еңбек ету, осы мұратқа жеткізетін заңдық негізі қуатты, қоғамдық 

тетіктер (меха-низм) жасау. Соның бірі Алаш қайраткерлерін 

ардақтаудың деңгейін биікке көтеруді бұдан əрі кешіктірмеу. Алаш 

арыстарының рухын жас ұрпаққа сіңіру үшін, бұған үкімет кешенді 

түрде келіп, баса на-зар аударуы тиіс.  
Уақыт тез өте шығады. Алаш қозғалысының 100 жылдығы да алыс 

емес. «Ақ жол» фракциясы осы ретте Қазақстан Республикасының 

Үкіметіне мынадай шараларды белгілеуді ұсынады: 

1. Алаш қозғалысының 100 жылдығын мемлекеттік жəне 

жалпыұлттық дəрежеде атап өту үшін Мемлекеттік комиссия 

құру, сондай-ақ оған жалпымемлекеттік жəне аймақтық 

кешенді бағдарламалар даярлау ісін жүктеу.   
2. Жас ұрпақты Алаш идеясымен кең ауқымда жəне 

жүйелі түрде таныстырып, оны отаншылдық рухта тəрбиелеу 

мақсатында Алаш қозғалысына қатысты архив құжаттарын, 

бірінші кезекте 1928-1932 жылдарға тиесілі ғасыр құжаты 

аталған «Алаш ісі» сот процестері материалдарын көп томдық 

түрінде жариялау ісі қолға алынғаны жөн.   
3. Осы «Алаш ісі» сот процесімен тікелей байланысы бар келесі 

мəселе ол ХХ ғасырдың 20-50-ші жылдарында жүргізілген саяси 

репрессия материалдары. Қазақстан тарихында ұлттық сая-си 

басқарушы топқа (элита) жəне шығармашылықтағы зиялыларға 

байланысты жүргізілген жаппай репрессиялау шараларының себеп-

салдары іргелі зерттеу тұрғысынан əлі де болса жан-жақты толық 

ашылмаған күйінде қалып келеді. Қазақстандағы репрессия тарихы 

отандық тарихшы-ғалымдардың күшімен қорытылғаны дұрыс.   
«Ақ жол» фракциясы осы мəселелердің аса маңыздылығын 

еске-ре отырып, Үкімет басшысынан алдағы қабылданатын нақты 

да кешенді шаралар жөнінде хабардар етуді сұрады.   
«Ақ жол» фракциясы сайлауалды тұғырнамасын жəне сайлаушы-

лар аманаттарын орындау бойынша жұмысын жалғастыра береді.  
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ТЖМ дайындалған «Азаматтық қорғау туралы» заң жо-

басы өрттен құтқару мəселелерінде мемлекеттік 

органдардың мемлекеттік емес ұйымдардың алдындағы 

заңсыз басымдығын енгізеді, ал Президенттің кешегі 

сынынан кейін ТЖМ-нің өзінің бақылау өкілеттігін нығайтуға  
24 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз-қызметі.  
ТЖМ дайындалған «Азаматтық қорғау туралы» заң жобасы 

өрттен құтқару мəселелерінде мемлекеттік органдардың мемлекеттік 

емес ұйымдардың алдындағы заңсыз басымдығын енгізеді – бүгін ҚР 

Парламенті Мəжілісінде заң жобасының таныстырылымында «Ақ 

жол» фракциясының депутаттары осылай деп атап өтті.  
Партия төрағасы Азат Перуашев аталған заң жобасының 

65-ба-бынан дəйексөз келтірді, онда мемлекеттік өртке қарсы 

қызмет өрттерді тек «...қоныстанған аумақтарда, стратегиялық, 

ерекше маңызды мемлекеттік объектілерде жəне мемлекеттік 

меншіктегі тіршілікті қамтамасыз ету объектілерінде» ғана 

сөндіреді деп тікелей айтылған.  
65-бап сондай-ақ, барлық басқа жағдайларда (яғни, 

мемлекеттік емес объектілерде, жеке кəсіпорындарда жəне т.б.) 

өрт сөндіру «мемлекеттік емес өртке қарсы қызметтермен» 

жүргізілуін ұсынады. Мұнымен бірге осы Заң жобасының 58 бабы 

бұл жағдайда өрт қауіпсіздігі «шартқа отыру жолымен қамтамасыз 

етілуі мүмкіндігін» (коммерциялық екені белгілі) көрсетеді.  
Қазақстан демократтарының көшбасшысы мемлекеттік өртке 

қарсы қызметтің көрсететін қызметтеріне құқылы жəне мұндай 

құқығы жоқтықтан мемлекеттік емес өртке қарсы қызметпен 

коммерциялық шарттарға отыруға мəжбүр болатындай етіп 

объектілерді бөлу – азаматтардың құқығының теңдігі (ҚР 

Конституциясының 14-бабы), мемлекеттік меншік пен жеке меншіктің 

танылуы жəне бірдей қорғалуы (ҚР Конституциясының 6-бабы), 

азаматтардың өмір сүру құқығы (ҚР Конституциясының 15-бабы), 

денсаулығын сақтау (ҚР Конституциясының 29-бабы) жəне өмір 

сүруге жəне денсаулығына қолайлы айналадағы ортаны қорғау (ҚР 

Конституциясының 31-бабы) туралы ҚР Конституциясының 

нормаларына тікелей қайшы келетініне сенімді. 
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Тіпті егер мемлекеттік жəне жеке меншіктің Конституциямен 

кепілдендірілген теңдігі туралы «ұмытсақ», жеке кəсіпорындардың 

өзінің мемлекет тарапынан қауіпсіздігі мен қорғалуын салықтар 

арқылы төлеп қойғанын «ұмытсақ» та, бізге қандай норманы 

негізге алып, жеке кəсіпорындардың қызметкерлерінің осы заң 

жобасымен мемлекеттік өртке қарсы қызметпен тегін қорғауға 

кепілдік берілген мемлекеттік мекемелердің қызметкерлерімен 

салыстырғанда өрттен қорғау құқығын шектеу ұсынылып 

отырғаны бəрібір түсініксіз – деп атап көрсетеді «ақжолдықтар».  
Көрсетілген талаптардан «Ақ жол» ҚДП ТЖМ ведомстволық 

бағыныстылықтағы ұйымдарының: «Өрт сөндіруші» АҚ жəне 

бірқатар ЖШС-нің коммерциялық мүдделерін тікелей лоббила-

уын көріп отыр, олар шын мəнінде мемлекеттік бөлінбейтін функ-

ция болып табылатын өртке қарсы қызмет етуге кəсіпорындарды 

коммерциялық шарттарға отыруғызу арқылы мəжбүрлейді.  
«Кеше ғана мемлекеттік функциялар туралы жобаны 

талқылағанда, біз министр Досаевтың алдына мемлекеттік функ-

цияларды негізсіз коммерцияландыру жəне оған ревизия жасаудың 

қажеттігі жайында мəселе қойдық – деп еске салды «Ақ жол» ҚДП 

төрағасы, - Қол бұраумен конституциялық емес заң жобаларын 

енгізудің орнына ТЖМ барлық өркениетті елдердегідей қалыпты ын-

таландырушы шараларды неге əзірлемейді?».  
Заң жобасының басқа да толып жатқан талаптары сұрақтар 

туындатады. Мысалы, 1-баптың 24 тармақшасы «Баршаңыздың 

назарыңызға!» дабылы бойынша тұрғындар теледидарларын, 

радио жəне басқа ақпарат қабылдау құралдарын өшіріп тастауға, 

беріліп жатқан барлық ақпаратты мұқият тыңдауға міндетті жəне 

содан кейін ғана өзін жəне жақындарын құтқаруды бастауы 

тиістігін қарастырады. «Жалпы қауіпсіздіктің барлық нормалары 

бойынша, ТЖ-дың алғашқы дабылынан кейін-ақ, тұрғындар 

теледидар қарап отырмай, тез арада қауіпті аумақтарды тастап 

кетуі тиіс. Оның үстіне, қолданыстағы талаптардың бірі, мысалы, 

жер сілкінісі кезіндегі өрт қауіпсіздігі не-месе су тасқыны кезінде 

дереу барлық электр құралдарын жүйеден ажырату болып 

табылады» - деп ескерте кетті бұған байланысты Азат Перуашев.  
Заң жобасынан төтенше жағдайда туындайтын қаржы мəселелерін, 

жергілікті органдармен құзыреттілік пен жауапкершілікті бөлісуді 

шешудің тəртіптерін түсіну қиын. Мəселен, 5-баптың 6-тармағында 
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хабарлау жүйесін іске қосу туралы өкім шығару ТЖМ-нің жедел 

тəуліктік қызметінен жергілікті əкімдерге берілуі қарастырылған. 

Жауапкершілікті ауыстырудан басқа, бұл адамдарды бірден 

шұғыл құтқаруға кірісудің орнына құтқару операцияларының 

басталу-ын қосымша инстанциямен келісуге итермелейді, ал ол 

уақытты жоғалтуға жəне құрбандардың көбеюіне əкеліп 

соқтырады. Де-путат жиналғандардың есіне Қызылағаш 

селосындағы қайғылы оқиғаны салды, онда осыған ұқсас 

үйлестірілмеушілік көп адам құрбандықтарына əкелді.  
Енгізілген заң жобасын бағалай келіп, «Ақ жол» депутаттары 

тұтастай алғанда азаматтарды құтқару үшін жасалуы тиіс заңның 

ор-нына бұрынғы бірнеше құжаттарды біріктіріп, бірақ оларды 

уақыт талабына сай мазмұнға толтырмай ТЖМ «өздеріне 

қолайлылық үшін» заң əзірлеген. Мəселен, хабарлау жүйесін 

жаңғырту туралы сұраққа жауап бере келе министрлік 

басшылығы сөз қалалар мен се-лоларды дауыс 

зорайтқыштармен жабдықтау жайлы болып отыр деп түсіндірді.  
«Білмеймін, мүмкін жүз жыл бүрын, 1913 жылы дауыс 

зорайтқыштарды жаңғырту деп атауға болар – деді бұл жайында 

Азат Перуашев» - бірақ ТЖ-да көбіне электр желілері тоқтан ажырап 

қалады, сонда дауыс зорайтқыштардан қандай пайда бар? Ал біз 

ХХ1 ғасырда, ақпараттандыру дəуірінде өмір сүріп жатырмыз».  
Ұсынылған заң жобасындағы елеулі кемшіліктің бірі деп Азат 

Перуашев аталған мемлекеттік органға тəн емес функция-ларды 

өзіне бағынысты етуге, əрі бір мезетте олардың орында-луы үшін 

жауапкершіліктен кетуге ұмтылысын атады. Осылайша, құжаттың 

бүкіл мəтіні бойынша ТЖМ органдарының бақылауға, 

кəсіпорындарды олардың қызметтерін тоқтатуға дейін тексеруге 

өкілеттіктері жазылған, бірақ бұл ретте заң жобасын жасаушының 

өз жұмысының нəтижелері үшін жауапкершілік пен бақылаудың 

қандай да бір нақты тетіктері жоқ.  
Оның есесіне кəсіпорындарды тексеру бойынша өкілеттіктер егжей-

тегжейлі жəне толық жазылған, жəне бұл беталыс тек жоба-да ғана 

емес, тұтастай алғанда да ТЖМ ерекшелігіне айналған. БАҚ 

хабарлағанындай, Мемлекет басшысы үкіметпен болған кешегі кеңесте 

барлық меморгандар кəсіпорындарды тексеруді азайтуда, мы-салы, 

салық органдары оны 4 есеге қысқартқан. Ал ТЖМ керісінше 7 есеге 

көбейткен, оның негізділігі сұрақтар туындатады. Президент 
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тіпті үкіметке жəне Бас прокуратураға ТЖМ тексерулеріне 

ревизия жүргізуді тапсырды.  
Сондықтан ТЖМ-нің бұндай өкілеттіктерді заң арқылы бекітуге 

талпынысы кəсіпорындарды тиісті негіздемелерсіз тексеруге тым та-

банды құлшынысын жасыру əрекеті болып көрінеді.  
Осындай талаптардың болуын негізге ала отырып, «Ақ 

жол» ҚДП фракциясы ұсынылған редакцияда заң жобасын 

қабылдауға жол бе-руге болмайтыны жəне оны терең 

тұжырымдамалық өңдеу қажеттігі туралы мəлімдеді. 
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* * * 
 

«Ақ жол»: Бағалы қағаздарды тіркеу жөніндегі қызметті 

мо-нополияландыру БҚ эмитенттері мен 

ұстаушыларының заңды құқықтарын шектейді  
30 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Бағалы қағаздарды тіркеу жөніндегі қызметті монополиялан-

дыру БҚ эмитенттері мен ұстаушыларының заңды құқықтарын 

шектейді – бұл туралы Талғат Ерғалиев Мəжілістің пленарлық 

оты-рысында Ұлттық банк басшылығының атына жолданған 

фракцияның депутаттық сауалында мəлімдеді.  
Сауалда көрсетілгендей, осы уақытқа дейін бұл нарықта 

бəсекелестік негізінде қызметтер көрсеткен бірнеше ұйымдар 

жұмыс істеген. Енді бұл сала монополияландырылған - 2013 

жылдың 1 қаңтарынан бастап «Бағалы қағаздардың бірыңғай 

тіркеушісі» АҚ бағалы қағаздар ұстаушыларының тізілімдері 

жүйесін жүргізуге уəкілетті бірыңғай ұйым болды. 

Қолданыстағы заңнамаға сəйкес бағалы қағаздардың бірыңғай 

тіркеушісі қызметі табиғи монополия-лар саласына кірмейді.  
«Қазіргі уақытта, «Бағалы қағаздардың бірыңғай тіркеушісі» АҚ 

қызметіне эмитенттерден шартқа отыру кезіндегі тарифтер мен 

біржақты жағдайларына қатысты өтініштер түсуде. Эмитенттер жəне 

бағалы қағаздарды ұстаушылар таңдау құқығынан айырылған жəне 

«Бағалы қағаздардың бірыңғай тіркеушісі» АҚ-ның талап-тарын 

орындауға мəжбүр, оның ішінде бірыңғай тіркеушінің ди-ректорлар 

кеңесі бекіткен тарифтерге сəйкес алдын ала төлем жүргізеді», - деп 

атап көрсетті Т.Ергалиев. Дəлел ретінде ол Бірыңғай тіркеушінің 

http://www.tisr.kz сайтындағы келесі ақпаратты келтірді: «бағалы 

қағаздарды ұстаушылар тізілімдерінің жүйесін жүргізу жəне 

шаруашылық серіктестіктер қатысушыларының тізілімдерін 

жүргізудің үлгілік шарттарының нысандары өзгертуге неме-се 

толықтыруға жатпайды, себебі үлгілік шарттардың нысандары 

Бірыңғай тіркеушінің директорлар Кеңесімен бекітілген (08.02.2012 ж. 

N 2 Хаттама), 2012 жылдың 10 ақпанында Қазақстан Республика-сы 

Ұлттық Банкінің қаржы нарығын жəне қаржы ұйымдарын бақылау 

жəне қадағалау жөніндегі комитетімен келісілген жəне Бірыңғай 

тіркеуші ережелерінің Жинағына кіреді». 
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«Ақжолдықтардың» пікірінше, бірден-бір тіркеушінің көрсе-

тілген іс-əрекеті еркін шарттар жасау қағидасына қайшы келеді 

жəне эмитенттер мен бағалы қағаздарды ұстаушылардың 

заңды құқықтарын шектейді, оларды өздері үшін өте тиімсіз 

жағдайларда шартқа отыруға мəжбүрлейді.  
Бұдан басқа, Бірыңғай тіркеушінің тарифтерінде екі жақты ко-

миссия қарастырылған жəне көрсетілген қызметтерге əр тараптан да 

ақы төленеді – іс жүзінде көрсетілген бір қызметке акционермен жəне 

эмитентпен, яғни бір қызмет үшін екі рет ақы төленеді.  
Қазақстанда қор нарығы өте нашар дамығандығын ескерсек 

(бизнес-қоғамдастығының мəліметтері бойынша, Республика ком-

панияларынан KASE қатысушылары бар-жоғы 0,05 % болып табы-

лады), көрсетілген жағдайлар экономиканы дамытуда жəне нақты 

секторға қор жинауда өте жағымсыз рөл атқарады.  
Осыған байланысты, фракция депутаттары бағалы қағаздар 

ұстаушыларының тізілімдері жүйесін жүргізу бойынша қызметті ҚР 

табиғи монополиялар саласына қосу жəне шарттар мен тарифтердің 

үлгілік нысандарын заңнамалық деңгейде бекіту қажет деп есептейді. 

«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы өзінің сайлауалды 

тұғырнамасы жəне сайлаушылардың заңды мүдделерін қорғау 

бой-ынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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* * * 
 

«Ақ жол»: Төлем карточкаларын пайдалана отырып, 

төлемдерді қабылдау үшін міндетті түрде жабдық орнату туралы 

талап кəсіпкерлерді жаппай жауапкершілікке тартуға əкеледі  
30 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Төлем карточкаларын пайдалана отырып, төлемдерді қабылдау 

үшін міндетті түрде жабдық орнату туралы талап кəсіпкерлерді жап-

пай жауапкершілікке тартуға əкеледі – деп мəлімдеді Нұрлан Жа-

зылбеков Мəжілістің пленарлық отырысында. Премьер-Министр 

С.Ахметовтің атына жолданған фракцияның депутаттық сауалында 

заңнамалық жаңа енгізілімдердің заңды күшіне енуіне байланысты 

сөз болып отыр, оған сəйкес ЖК немесе заңды тұлғаларды төлем 

карточкаларын пайдалана отырып, төлемдерді қабылдауға арналған 

жабдықты орнатуды қамтамасыз етуге міндетті. Салық 

төлеушілердің шектеулі тобына ғана ерекшеліктер жасалған.  
Сауалда көрсетілгендей, бұл бизнес-қоғамдастығында жəне тіпті 

банк ұйымдарының өздерінің ішінде де əркелкі алаңдатушылықты ту-  
дырды. Екінші деңгейдегі банктер компаниялардан келіп түскен  
терминалдарды орнату үшін тапсырыстарды қабылдап үлгермей 

жатыр. Қазіргі уақытта банктерге тек Астана қаласы бойынша 100-ден 

аса ірі компаниялар жабдықты орнатуға өтініш берген жəне тап-

сырыстар күн санап өсіп келеді. Бүгінгі таңда POS-терминалдарсыз өз 

қызметін жүзеге асыратын кəсіпкерлерді ҚР Əкімшілік құқық бұзушылық 

туралы Кодексінің 161-1 жəне 161-2-баптары бойын-ша жауапкершілікке 

тартуға болатындығы ерекше мазалайды. Ең  
төменгі айыппұлдың мөлшері 40 айлық ең аз есептік 

көрсеткішті құрайды. Бұл жеке кəсіпкер үшін қомақты қаржы.  
Депутаттың ойынша, терминалдармен толық қамтудың кешігуі тек 

POS-терминалдарының жоқтығына байланысты емес, сондай-ақ 

бағдарламалық қамтамасыз етуді орнату жəне кассирлерді оқыту, 

коммуникация жүйесін тарту біраз уақытты алады. Кəсіпкерлер 

жабдықты ақылы түрде өздері мамандандырылған берушілерден ала 

алады, алайда банктердің айтуынша алынатын терминалдар банктік 

бағдарламалық қамтамасыз ету пішім үйлесіміне сай келмейді.  
Бұдан басқа, Н.Жазылбеков банктердің өзі бұл мəселе бойын-ша 

өздерінің экономикалық ұстанымдарын анықтамағаны туралы 

 
164 



фактіге назар аударады. Ол екінші деңгейдегі банктердің комис-

сия мөлшерлері туралы тəуелсіз агенттіктердің мониторингтерін 

келтіреді, олар 0,5% -дан 4,5%-ға дейін құбылып тұр. Басқа 

банктердің карталарымен қызмет көрсетілгенде банк комиссия-

ларын теңестіру бойынша мəселе реттелмеген. Яғни, өзге банктің 

картасымен төлейтін кəсіпкер жəне тұтынушы терминалдарды 

орнатушы банктердің клиенттерімен тең емес жағдайда. Соны-

мен қатар, банктермен орнату шарттары алдын-ала ескертіледі:  
транзакцияның төменгі шегі бизнестің жалпы 

айналымының 30 % құрауы тиіс.  
«Ақжодықтар» POS-терминалдарды орнату тек банктерге ғана 

пайдалы екеніне сенімді. «Банктерде ақшалай түсімдердің қосымша 

көзі пайда болады – кəсіпкерлер оларға қаржы айналымынан 3,5 % 

дейін аударып отырады. POS-терминалдарды міндетті түрде орнату 

кəсіпкерлерді тауарлардың жəне көрсетілетін қызметтердің бағасын 

қымбаттатуға мəжбүрлейтіні анық – деп атап өтті Н. Жазылбеков. 

Осыған байланысты, «Ақ жолдың» депутаттары көрсетілген мəселе 

бойынша өтпелі шараларды əзірлеуді қажет деп есептейді».  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

тұғырнамасын іске асыруды жəне отандық кəсіпкерлерді 

қолдау жұмысын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол»: ТЖМ Алматыда болған жер сілкінісі туралы 

уақытысында хабардар ете алмағаны үшін өзінің кінəсін мобильді 

байланыс операторларына негізсіз аудара салуға тырысуда  
30 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспа қызметі.  
ТЖМ Алматыда болған жер сілкінісі туралы уақытысында 

хабар-дар ете алмағаны үшін өзінің кінəсін мобильді байланыс 

операторла-рына негізсіз аудара салуға тырысуда - деп 

мəлімдеді Алмас Тұртаев Премьер-Министр С.Ахметовтің 

атына фракцияның депутаттық сау-алында.  
Сауалға а.ж. 28 қаңтарынан 29-на қараған түні Алматыда болған 

жер сілкінісінде ТЖМ қызметтерінің іс жүзіндегі əрекетсіздігі негіз 

болған. Қолданыстағы заңнамаға сəйкес, төтенше жағдайлар 

саласындағы уəкілетті орган табиғи жəне техногендік сипаттағы 

төтенше жағдайларды ескертулер бойынша: зiлзала жəне апаттар 

қауіп-қатерлері туралы хабардар ету, төтенше жағдайлар саласын 

на-сихаттау, халықты сауаттандыру жəне мамандарды оқытып-

үйрету, қорғану шараларын жүргізеді.  
ТЖМ басшылығының мəлімдемесіне сəйкес жер сілкінісі 

жөнінде қажетті ақпарат теле-радиокомпаниялары арқылы 

уақытысында хабарланған. «Жекелеген операторлардың 

төлемақы сұрауларына байланысты SMS хабарламалар бойынша 

бізде қиындықтар туындай-ды» - деп атап көрсетті министр.  
Алайда, мобильді байланыс операторлары Kcell АҚ-ның, 

Tele2 Kazahkstan, Алтел жəне Кар-Тел ЖШС-нің өкілдері 

Министрлік та-рапынан ешқандай ұсыныс болмағанын, болған 

күнде ақысыз қызмет көрсетуге əзір екендіктерін айтты.  
Сонымен қатар, азаматтардан түскен мəліметтер 

бойынша, тұрғындарды теледидар арқылы ақпараттандыру 

жер сілкінісінен кейін 2 сағаттан соң ғана жүргізілген. Практика 

көрсеткендей, мемлекеттік органдардың арасында 

тұрғындарды төтенше жағдайлар туралы уақытысында 

хабарландыру бойынша өзара əрекеттестік тетігі жоқ.  
«Осындай, бірқатар жер асты дүмпулері туралы қандайда бір рес-

ми органдардан ешбір ақпараттың болмауы Алматы тұрғындарының 

көңіл-күйлеріне үрей тудырып, дүрбелеңге салды. Заттары мен 
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құжаттарын алып далаға шыққан көптеген отбасы өздерінің үйлеріне 

қайта оралуға қорықса, кейбір алматылықтар автокөліктерімен қала 

сыртына шығып кеткен» - деп атап көрсетті депутат.  
Жақында ғана Парламентте ТЖМ «Азаматтық қорғау туралы» 

заң жобасымен таныстырғаны белгілі, оның ішінде ТЖ-ға байланы-

сты əртүрлі қажеттіліктерге: дауыс ұлғайтқыштарды алуды, арнайы 

қызмет құру тағы басқаларға да қаржы бөлу қарастырылған. Бұл 

ретте, заң жобасында тұрғындарды тұрақты оқытып-үйрету, замана-

уи байланыс құралдарымен хабардар ету, мемлекеттік органдардың 

нақты өзара іс-қимылын ұйымдастыру нормалары жоқ.  
Заң жобасының таныстырылуы кезінде «Ақ жол» ҚДП 

фрак-циясы осы кемшіліктерді атап көрсетті жəне оны 

тұжырымдамалық тұрғыдан қайта өңдеуді талап етті.  
«Ақ жол» депутаттық фракциясы уəкілетті мемлекеттік 

органға жұмысты тек материалдық ресурстарды қайта бөлуге 

тірей бермей, профилактикалық жəне ескерту-сақтандыру 

шараларына аса көңіл бөлулері тиіс деп есептейді.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы өзінің сайлаушыларының 

мүдделерін қорғау бойынша жұмыстарын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол»: Астанада үлескерлерді мəжбүрлеп үйден шығару 

құқықтық нормаларды бұзумен жүргізіліп жатыр – фракция де-

путаттары үлескерлердің бастамашыл тобын қабылдады  
31 қаңтар 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Кеше «Ақ жол» ҚДП Қоғамдық қабылдауында фракция депу-

таттары А.Перуашев, Н.Жазылбеков, А.Тұртаев, Т.Ерғалиев үлеске 

кіру шарты бойынша бір ғана тұрғын үй алған басқа азаматтардың 

мүддесіне орай екі немесе оданда көп пəтері бар 36 үлескерлерді 

шығару туралы сот шешімдерін орындау шеңберінде «Алтын ғасыр», 

«Байқоңыр», «Европейский» жəне «Үміт» тұрғын үй кешендерінен 

мəжбүрлемелі түрде үйден шығарылып жатқан тұрғындардың баста-

машыл тобын қабылдады.  
Бастамашылар тобының айтуынша, сот актілерін орындау бары-

сында сот орындаушылар тарапынан негізсіз күш көрсету, соққыға 

жығу жəне өзге де денеге зақым келтірулер орын алған. Қақаған 

қыстың суығында азаматтар балаларымен, зейнеткерлер, мүгедек 

жандар, жүкті əйелдер пəтерлерінен шығарылған.  
2012 жылдың сəуірінде үкімет əкімдік жанындағы үлестік 

қатысу мəселелері жөніндегі ведомствоаралық комиссияларға 

үлеске кіру шарты бойынша бір тұрғын үй алған азаматтардың 

мүдделерін қорғау туралы мəселені шешуді тапсырған. 
Үкімет қаулысының негізінде «бір қолға - бір тұрғын үй» 

қағидасы жатыр, яғни екі немесе одан да көп пəтердің 

құрылысына салған үлескерлер мемлекеттің қаражаты есебінен 

салынып біткен пəтерлердің тек біреуін ғана алады.  
Алайда, пəтерлер үшін өз қаражаттарының есебінен 

дербес төлеген үлескерлер жəне үйлері негізінен құрылыс 

салушылардың өздерімен салынған болса, қисын бойынша, 

көрсетілген Қаулының іс əрекетіне кірмеуі керек еді.  
Бастамашыл топтың ақпараттары бойынша, Астана қ. 

əкімдігінің жанындағы ведомствоаралық комиссия көрсетілген 

мəселені шешу-ге үстірт келген, нəтижесінде жоғары деңгейдегі 

дайындықта тұрған үйлерден өз қаражаттары есебінен үй алған 

азаматтардың заңды құқықтары мен мүдделері бұзылып отыр. 
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«Егер мемлекет есебінен тұрғын үйдің 10-20 пайызы ғана салын-

са, онда біз банкке ұқыпты төлеп отырған меншігіміздің бірден жар-

тысынан неге айырылуымыз керек?» - деп сұрайды тұрғындар.  
Олардың мағлұматтары бойынша, тартып алынған пəтерлерге 

қалалық билік салынып бітпей қалған объектілердің үлескерлерін 

кіргізуде. «Шенеуніктер үлескерлердің мəселелері шешілді деп есеп 

беру үшін бізді жасанды түрде өзіміз сияқты бейшаралармен 

қақтығыстырып отыр – деп есептейді бастамашыл топ. Алайда, бұл 

заңға жəне барлық құқықтық нормаларға қарамастан жасалып отыр. 

Бізден əншейін ғана тартып алады жəне біздің өз еңбегімізбен тапқан 

меншігімізді басқа біреулерге береді».  
Пəтерден шығарылған үлескерлердің бір бөлігін кезінде нақты бір 

жағдайларға байланысты үлеске кіру келісім шарты бойынша өздерінің 

туыстары үшін пəтер алып бергендер құрайды. Бұл пəтерлер қайтадан 

сатылмаған, қазіргі уақытта ол пəтерлерде үлескерлердің өздері жəне 

олардың жақындары тұрады, əрбір отбасы үшін осы пəтер, мүмкін бір 

үлескерге рəсімделген болса да, шын мəнінде жалғыз өзінікі болып 

табылады. Көрсетілген азаматтардың басым көпшілігі аз қамтылған 

жəне əлеуметтік-қорғаусыз, оның ішінде жұмыссыздар, жетімдер жəне 

жалғыз басты аналар, олардың табы-стары ипотеканың талаптарына 

сəйкес келмегендіктен үлестік шартқа қатысуды өздеріне рəсімдей 

отырып олардың туыстары көмектескен. Енді сол адамдарды далаға 

лақтырып тастайын деп отыр.  
Фракция депутаттары бастамашыл топ өкілдерін тыңдап, 

азаматтардың конституциялық құқықтарын қолдайтындарын 

айт-ты жəне уəкілетті меморгандарды əрбір нақты жағдайға 

тиянақты қарауға жəне мəжбүрлемелі түрде үйден шығару 

жағдайында қорғауға кепілдік беретін құқықтық нормаларды 

сақтауға шақырады. «Ақ жол» ҚДП төрағасы А.Перуашевтің 

қолымен ҚР Президенті Əкімшілігіне, Бас Прокуратураға жəне 

Əділет Министрлігіне тиісті үндеулер жолданды.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлаушылардың 

заңды құқықтарын жəне мүдделерін қорғау бойынша 

жұмыстарын жалғастыра береді. 
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Үлескерлерді мəжбүрлеп үйден шығару тоқтатылды – 

тұрғындардың бастамашыл тобы шығарылушылардың құқығын 

қорғауына көрсеткен қолдауы жəне белсенді жəрдемдескені 

үшін«Ақ жолдың» депутаттарына ризашылығын білдірді  
4 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» демократиялық 

партиясының баспасөз қызметі.  
Үлескерлерді мəжбүрлеп үйден шығару тоқтатылды – бұл тура-

лы Қазақстанда парламентаризмді дамыту Қоры хабарлайды.  
Ағымдағы жылдың 30 қаңтарында Ақ жол» ҚДП Қоғамдық 

қабылдауында фракция депутаттары А.Перуашев, Н.Жазылбеков, 

А.Тұртаев, Т.Ерғалиев үлеске кіру шарты бойынша бір ғана тұрғын үй 

алған басқа азаматтардың мүддесіне орай екі немесе оданда көп 

пəтері бар 36 үлескерлерді шығару туралы сот шешімдерін орындау 

шеңберінде «Алтын ғасыр», «Байқоңыр», «Европейский» жəне «Үміт» 

тұрғын үй кешендерінен мəжбүрлемелі түрде үйден шығарылып 

жатқан тұрғындардың бастамашыл тобын қабылдағанын еске сала-

мыз. Қақаған қыстың суығында азаматтар балаларымен, зейнеткер-

лер, мүгедек жандар, жүкті əйелдер пəтерлерінен шығарылған, со-

нымен қатар бастамашылар тобының айтуынша, сот актілерін орын-

дау барысында сот орындаушылар тарапынан негізсіз күш көрсету, 

соққыға жығу жəне өзге де денеге зақым келтірулер орын алған.  
Фракция депутаттары азаматтардың конституциялық құқықтарын 

қолдайтындарын айтты жəне сол күні-ақ «Ақ жол» ҚДП төрағасы 

А.Перуашевтің қолымен ҚР Президенті Əкімшілігіне, Бас 

Прокуратураға жəне Əділет Министрлігіне тиісті үндеулер жолдан-

ды. Əрбір нақты жағдайды тиянақты қараудың жəне мəжбүрлемелі 

түрде үйден шығару жағдайында қорғауға кепілдік беретін құқықтық 

нормаларды сақтаудың қажеттілігі туралы тиісті ақпараттық хабарла-

ма ҚДП баспасөз қызметімен БАҚ-ына таратылды.  
Келесі күні-ақ үлескерлерді мəжбүрлеп үйден шығару тоқтатылды  

– тұрғындардың бастамашыл тобы шығарылушылардың құқығын 

қорғауда көрсеткен қолдауы жəне белсенді жəрдемдескені үшін «Ақ 

жол» ҚДП парламенттік фрациясының мүшелеріне ризашылығын 

білдірді. Алайда, əзір мəселе түпкілікті шешімін тапқан жоқ.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы жағдайды 

қадағалауды жалғастыра береді. 
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«Ақ жол»: Азат Перуашев Назарбаев зияткерлік 

мектебінде көшбасшылық сабағын өткізді  
4 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» демократиялық 

партиясының баспа қызметі.  
Азат Перуашев Астанадағы Назарбаев зияткерлік 

мектебінде жоғары сынып оқушыларымен көшбасшылық 

сабағын өткізді. «Ғылыми бейсенбі» бағдарламасы аясында 

дəстүрге айналған «Көшбасшылық сабағы» өтті.  
Азат Перуашев ұшақ апаты құрбандарын ұлттық аза тұту күніне 

байланысты кездесуді бір сəттік үнсіздікпен бастауды ұсынды. 

Қазақстандық демократтар көшбасшысы оқушыларға «Ақ 

жол» ҚДП қызметі жөнінде, парламенттік фракцияның жұмысы 

туралы ай-тып берді.  
Көшбасшылық сабағы бейресми кездесуге айналды – 

жоғарғы сынып оқушылары депутатқа: оқу, спорт туралы, 

саясаткердің көшбасшылық қасиеттері жайында əртүрлі 

сұрақтар қойды. Оқушылар білім беру саласы бойынша 

заңнамалар, шетелдерде оқу мүмкіндіктері, мемлекеттік тілді 

дамыту туралы мəселелерді білгілері келді.  
Кездесу өте табысты өтті, балалар тек сұрақтарына жауап 

алып қана қойған жоқ, əрі өздерінің өмір жолын таңдауда 

пайдалы кеңестер де алды.  
Мектеп директоры Мейрам Жакенов оқушылар мен оқыту-

шылардың атынан Азат Перуашевқа маңызды жəне қызықты 

сабағы үшін алғысын білдірді. 
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Еуропалық ғылыми-өнеркəсіп палатасы Қазақстан 

Респу-бликасы Парламенті Мəжілісінің депутаты, «Ақ жол» 

ҚДП фрак-ция мүшесі Нұрлан Жазылбековті сапа 

дипломымен жəне алтын медальмен марапаттады  
5 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» демократиялық 

партиясының баспасөз-қызметі.  
2013 жылы 5 ақпанда Қазақстан Республикасы Парламенті 

Мəжілісінің депутаты, «Ақ жол» ҚДП фракция мүшесі Нұрлан Жа-

зылбеков жоғары сапалы кəсіби қызметі үшін сапа дипломымен 

(DIPLOM DI MERITO) жəне алтын медальмен марапатталды.  
Еуропалық ғылыми-өнеркəсіп палатасы 1992 жылы құрылған. 

Палатаның негізгі мақсаты Еуропалық ғылыми-өнеркəсіп палатасы-

на мүше компаниялардың əлемдік нарыққа кіруін жеңілдету үшін 

бəсекеге қабілеттілігін арттыру болып табылады. ТМД елдеріндегі 

палата өкілі профессор, философия докторы Фернандо де Мело.  
Еуропалық ғылыми-өнеркəсіп палатасы тұрып жатқан еліне, 

ұлтына жəне діни нанымына қарамастан үздік азаматтарды 

медаль-дармен мараппаттайды. Басты критерийлері лауреаттың 

жоғары кəсібилігі жəне оның жұмысқа жəне қоғамға жауапты 

көзқарасы болып табылады. Сондай-ақ Еуропалық ғылыми-

өнеркəсіп пала-тасы жоғары сапалы мекемелерді арнайы 

дипломмен (DIPLOM DI MERITO) , сонымен қатар дипломмен 

қоса алтын медальмен мара-паттайды. Ал бұл Еуроодақта ең 

қадірлі марапаттардың бірі болып табылады. 
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«Жетім көрсең жебей жүр, қазақтар жетімдерін ауыл 

болып бірге көтерген» - Азат Перуашев авиаапаттан ұлы, 

келіні жəне олардың кіші баласы қаза тауып, ал екі 

баласы жетім қалған алматылықтардың отбасына барды  
5-інші ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

Демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Баршаға мəлім, Көкшетау - Алматы бағытындағы сапарды 

жүзеге асырған ұшақ еліміздің оңтүстік астанасының маңайында 

апатқа ұшырады. Авиаапат 21 адамның өмірін қиды, олардың 

əрқайсысының жақындары үшін бұл өте ауыр қайғы. Алайда, 

тағдыр бір отбасыға айрықша ауыр соққы жасады, сұм ажал 

əкесін, анасын жəне кіші ба-ласын қас-қағым сəтте жалмады.  
Болған апаттың қан қақсатқан ауыртпалығы мен қатты күйзе-

лісін бөлісе отырып, Азат Перуашев жəне оның əріптестері Қазбек 

Иса жəне Ерлан Барлыбаев өткен жұмада осы отбасыға барды.  
Ажал құшқан Ғалымжан Дүйсенов, оның жұбайы Индира Ра-  

хымбек жəне олардың біржарым жастағы ұлы Бекжан 
Бақытжан Көкшетаудан сол сапардан қайтып келе жатқан, 

онда Ғалымжанның кішігірім бизнесі болған. 
Өмірден екі бірдей ата-анасын жəне кішкентай бауырын 

алып кеткен апаттан кейін Дарын (12 жаста) жəне Алина (10 

жаста) тұл жетім болып қалды.  
Азат Перуашев Ғалымжан мен Индираның туыстарына апаттан 

болған қасірет мыңдаған қатардағы қазақстандықтардың қабырғасын 

қайыстырып кеткенін атап өтті, орны толмас қайғыларына 

ортақтасып, көңіл айтты. «Сіздердің бастарыңызға түскен ауыр 

қайғыны ешқандай сөзбен азайту мүмкін емес, сіздердің 

балаларыңыздың опат болуы адам төзерлік жағдай емес, бұл 

əділетсіздік»,- деді ол, Ғалымжанның анасы Салиха-апаға,- бірақ 

сізге балаларыңыздың артында қалған тұяқтарын - немерелеріңізді 

ата-аналарының атына лайық етіп өсіру үшін өзіңізді сақтау керек»  
Қайғыдан қан жұтқан еңбегі сіңген адам, ІІМ ардагері 

Салиха Құлахметова апат салдарынан Ғалымжанның 

балалары оларға əке-шешесі беретін жарқын келешегінен 

айрылатын болды деп мұңын шақты.  
Өз кезегінде, Азат Перуашев балалардың өмірі жəне оқуы үшін, 

олардың келешекте жақсы білім жəне жұмыс алуын қалыпты 
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жағдайлармен қамтамасыз ету бойынша қажетті көмек 

жасауды ұсынды.  
«Қазақтар жетімдерін жебеп жүрген, мұндайды тек 

аттөбеліндей ағайынның қасіреті деп түсінбей, бүкіл ауыл бірге 

көтерген. Сондықтан да біз сіздерді өз қайғыларыңызбен 

бетпе-бет қалдырмаймыз, барлық мүмкіндіктерді жасап, 

қолдан келгенше көмектесеміз» - деп атап көрсетті Перуашев.  
Ол Салиха-ападан қаражат жинау үшін Дарын мен 

Алинаның атынан есепшот ашып қоюды сұрады жəне оған 

миллион теңге ау-даратынын хабарлады. Азат Перуашев 

сондай-ақ бұл жағдайда бала-ларды қолдауға көптеген басқа 

қазақстандықтар да қол ұшын береді деп үміттенетін білдірді.  
Көз жасымен үзіліп қалып отырған ауыр əңгіменің барысын-да 

қаза болғандардың туған-туыстары депутатқа олардың ауыр 

қайғысына айылын жимай мейірімсіз қатігездік көрсеткендерге ашу-

ызасын білдірді. Олар қайғылы апат болған жерде тонаушылық та 

орын алғанына сенімді. Мəселен, өлгендердің саусақтарынан үйлену 

тойынан бастап шешпеген неке жүзіктерін алып кеткен. Белгісіз 

біреулер əйелдің құлақтарындағы сырғаларын сыпырып алған. 

Мүрдехана қызметкерлері оларға мəйіттердің сол кезде-ақ үптеп 

кету түрінде келгендігін айтып, жауап берді. «Мəселе тіпті де алтын 

да емес – деп еңіреп жылады отбасында – бірақ ар-ұят деген қайда, 

мұндайға барғандардың адамгершіліктері қайда?»  
Оның үстіне, теледидар арналары бойынша қаралы отбасының 

жанын жаралап, жүрегін ауыртқан фото жəне бейнетүсірілімдерінің 

кадрлары көрсетілді, олар мұны апат орын алған жерден жоғалған 

ерлі-зайыптылардың мобилді телефондарынан түсірілгеніне сенімді 

болып отыр. Депутат А.Перуашевтің осы телеарнаның басшылығына 

шұғыл хабарласқанынан кейін жағдай анықталды, кадрлар эфирден 

алынып тасталды.  
Азат Перуашев отбасының шағымдары мен өтініштері бойынша, 

ең алдымен, жетім қалған балалардың одан арғы тағдырына 

қатысты мəселелерді шешуге барынша ықпал етуге уəде берді. 
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«Ақ жол»: Денсаулық сақтау министрлігінің əрекеттері 

ше-тел өнімдерін импорттаушылардың мүдделерін 

көздейді жəне Фармацевтика өнеркəсібін дамыту 

жөніндегі Бағдарламаның тоқтап қалу қаупіне əкеледі  
6 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» демократиялық 

партиясының баспасөз қызметі.  
Денсаулық сақтау министрлігінің əрекеттері шетел 

өнімдерін импорттаушылардың мүдделерін көздейді жəне 

фармацевтика өнеркəсібін дамыту жөніндегі Бағдарламаның 

толықтай тоқтап қалу қаупіне əкелді - бұл туралы Премьер-

министр С.Ахметовтың атына жолдаған фракцияның 

депутаттық сауалында Екатерина Никитин-ская мəлімдеді.  
Əңгіме Қазақстан Республикасы Үкіметінің 2010 жылғы 4 та-

мыздағы қаулысымен бекітілген фармацевтика өнеркəсібін 

дамыту жөніндегі 2010-2014 жылдарға арналған Бағдарламасы 

туралы болып отыр. Оның мақсаты 2014 жылға қарай отандық 

өндіріс есебінен елдің дəрі-дəрмектер қажеттіліктіктерін 

қанағаттандыру деңгейін 50%-ға жеткізу.  
Бағдарламаны іске асыру отандық өндірушілермен дəрі-

дəрмектер көлемін 2011 жылы 10 млрд. теңгеден 22 млрд. 

теңгеге дейін жəне 2012 жылдың қорытындысы бойынша 28 

млрд. теңгеге көтеруге мүмкіндіктер берді.  
Бағдарламада қарастырылған мемлекеттік қолдаудың 

негізгі құралдарының бірі, бірыңғай дистрибьютор арқылы 

отандық өндірушілерден дəрі-дəрмектер мен медициналық 

мақсаттағы бұйымдарды жеткізуге 7 жылға дейін, ұзақ мерзімді 

шарттарға отыру болып табылады.  
Бұл шара қазірдің өзінде-ақ қазақстандық 4 ірі кəсіпорынға 

фарма-цевтика саласында көп жылдық тəжірибелері бар жаңа 

стратегиялық инвесторларды тартты.  
Мəселен, Еуропада белгілі «Польфарм» компаниясы 

«Химфарм» АҚ-нан (Шымкент қ.) 51% акциясын сатып алды, бұл 

100 млн. дол-лардан астам инвестициялар тартуға мүмкіндік 

берді. Қазіргі уақытта ампула жасау цехының ғимараты салынды, 

2013 жылы іске қосылады деп жоспарлануда, 2014 жылы бірқатар 

цехтардың құрылыстарын аяқтау жоспарланып отыр. 
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«Нобел» түрік компаниясының алматы фармацевтикалық 

фа-брикасын сатып алуы соңғы үш жылда 7 млн. доллардан 

астам сомаға қосымша инвестициялармен қамтамасыз етеді. 

Кəсіпорынмен 2011 жылы қатты дəрілік нысандардың цехына 

GMP халықаралық стандартының сертификаты (өндірістік 

практика стандартына сəйкестігі) алынды. Жалпы құны 25 млн. 

доллар болатын жаңа зауыт құрылысын салу жоспарлануда.  
Осыған ұқсас шаралар Қазақстандағы өндіріс көлемі бойынша 

үшінші болып табылатын «Глобал Фарм» ЖШС зауытында жүргізілді, 

түріктің ірі компаниясы «Абди Ибрахим» тарапынан салған инвести-ция 

көлемі 60 млн. долларды құрады, сондай-ақ Қарағанды фармацев-тика 

кешені ресейдің «Фармстандарт» компаниясынан 15 млн. доллар 

мөлшерінде инвестиция тарту бойынша осындай іс-шаралар атқаруда.  
Тек осы төрт жобаны іске асырғаннан кейін, Республикада дəрі-

дəрмектер өндіру орташа есеппен 5 есеге өседі, бұл тұрғындардың 

отандық өндірістердің дəрілік препараттарымен қанағаттандыру 

деңгейін 25 пайызға жеткізуге мүмкіндік беретін болады.  
Бұдан басқа, тартылған инвестициялар салаларға халықаралық 

стандарттарды енгізуді қамтамасыз етеді, бұл өндірілетіін өнімдердің 

30 % дейін экспортқа шығаруға мүмкіндік береді.  
Сонымен қатар, Қазақстан Республикасының Денсаулық сақтау 

министрлігімен ҚР Үкіметінің 2009 жылғы 30 қазандағы N 1729 

қаулысына өзгертулер енгізу туралы жоба əзірленген болатын. Бұл 

жоба, іс жүзінде ұзақ мерзімге жасалған жеткізу шарттарының 

күшін жояды, əрі Даму бағдарламасын орындауды болдырмау 

кауіпіне əкеліп соғуы мүмкін жəне сонысымен іс жүзінде шетел 

өнімдерін импорттаушылардың мүдделерін көздейді.  
Осыған байланысты, «Есеп комитетінің былтырғы есебін еске 

алмасқа болмайды, медициналық жабдықтар жəне препараттардың 

Денсаулық сақтау министрлігімен оффшорлық аймақтар арқылы 

Маршал аралдарынан Қазақстандағыдан 3-4 есе қымбатқа сатып 

алғаны көрсетілген»,- деп Е.Никитинская атап өтті.  
«Ақ жол» фракциясының депутаттары отандық 

өндірушілерімен дəрі-дəрмектің жəне медицинаға қатысты 

бұйымдардың жеткізіліміне ұзақ мерзімдегі шарттарды сақтау 
бойынша шаралар қабылдау қажет деп санайды.  

«Ақ жол» ҚДП парламенттік фракциясы сайлауалды тұғыр-

намасын іске асыру жəне отандық өндірушілердің мүдделерін 

қорғау жұмысын жалғастыруда. 
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Азат Перуашев: Тексеруші органдардың заңсыз іс-

əрекеттері тұтас аймақтың алдыңғы қатарлы компаниялары 

үшін деинду-стриаландыру қауіпін туғызады  
6 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» демократиялық 

партиясының баспасөз қызметі. 
Тексеруші органдардың заңсыз іс-əрекеттері тұтас аймақтың 

алдыңғы қатарлы компаниялары үшін деиндустриаландыру 

қауіпін туғызады – бұл туралы Азат Перуашев Бас 

прокуратураның жəне Кеден бақылау комитетінің басшыларының 

атына жолданған депутаттық сауалында мəлімдеді.  
Кеден органдарының шешімі бойынша еркін қойма 

мəртебесінен айырылу қауіпі жағдайында қалған Алматы қаласы 

жəне Алма-ты облысының аумағында өз қызметтерін жүзеге 

асырып отырған бірқатар қазақстандық компаниялар туралы сөз 

болып отыр. Мəселен, Президенттік «Алтын сапа» сыйлығының 

лауреаты болып табыла-тын «Қайнар-АКБ» ЖШС-і, «Компания 

Фудмастер» АҚ, «Кока-кола Алматы Боттлерс» ЖШС, «DOLCE» 

ЖШС, «Raimbek-Agro» ЖШС, «BosforMotors» (Босфор Моторс), 

«Хамле Компани ЛТД» ЖШС, «КазгеоСинтетика» ЖШС жəне т.б. 

компаниялар бойынша осындай ақпараттар келіп түсті.  
Кəсіпкерлер хабарлағандай, 2012 жылы қыркүйекте ҚР ҚМ 

КБК-нің өкімі бойынша жоғарыда көрсетілген компаниялардың 

барлығына еркін қойма талаптарына сəйкестігіне тексерулер 
жүргізілген болатын.  

Бірқатар компаниялар («Дольче» ЖШС, «Кока-кола Алматы 
Боттлерс» ЖШС, «Райымбек Ботлерз») əкімшілік 
жауапкершіліктерге тартылған болатын. Кейбір жағдайларда 
тексеру заң бұзушылықпен жүргізілген, қазіргі уақытта кедендік 
органдардың əрекеттері сот тəртібімен қаралуда. 

Актілерде көрсетілген кемшіліктерді белгіленген мерзімде 

түзеткендеріне қарамастан, одан кейін де кемшіліктерді жою бойын-

ша компаниялар қайтадан тексерілген, ол бұзушылықтарды жою ту-

ралы кедендік қарау Актілерімен расталған («Қайнар-АКБ» ЖШС-і, 

«Фудмастер» АҚ, «КазгеоСинтетика» ЖШС жəне т.б.).  
Бұған қарамастан, ҚР Кедендік бақылау комитетінің а.ж. 22 

қаңтарындағы бұйрығымен аталған кəсіпорындардың барлығы,  
себебі түсіндірілместен, еркін қойма иелері Тізілімінен 

алынып тасталған. 
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Бұл оқиғалардың тек Алматы қаласы жəне Алматы облысының 

кəсіпорындарына қатысты болуы, олардың біржақтылығы мен 

əділетсіз қөзқарастарын айғақтап тұрған секілді деп есептейді де-

путат. Тағы сол жерде LG-Eleсtronic зауытына қатысты үшінші аптаға 

созылған прокуратура органдарымен тексеру жүргізілуде. Бұл 

кəсіпорын да еркін қойма режімін қолданады, əлемдегі LG 

компаниясының 28 зауытының ішіндегі беткеұстары, еркін  
қойма режіміндегі бірқатар кəсіпорындармен бірге жақында 
президенттік «Алтын сапа» сыйлығына ие болған. Ала- 
тау ауданының аумағында орналасқан осы кəсіпорынға 
қатысты тексеруді Бостандық ауданының прокуратурасының 
жүргізуі; соны-мен қатар тексерудің нақты мақсаты анық 
белгіленбегендігі, жəне тексерушілер компания қызметінің 
əуелі бір бағытына, содан соң басқа бағыттарына қатысты 
құжаттарды үздіксіз сұрата беруі тексе-руге күмəн туғызады.  

Сауалда көрсетілгендей «еркін қойма режімін пайдалана-тын 
кəсіпорындар инвестицияның, өнеркəсіп жəне технологиялық 
өндірістердің сəтті өсуін көрсетіп келеді. Дағдарыс кезеңінде 
нақты осы сегмент қазақстан экономикасын үдемелі 
индустриялық-инновациялық дамытудың Бағдарламасын іске 
асырудағы негізгі факторлардың бірі болды».  

Азат Перуашев ең болмағанда өтпелі кезеңде отандық өндіру-

шілер үшін кедендік қойма режімін қорғау бойынша Кедендік одақ 

жөніндегі келіссөздер процесінде Үкімет пен индустрия 

министрлігімен қаншама күш-жігердің жұмсалғанын еске салды. 

«Бірақ та осы күш-жігерді қолдаудың орнына өзіміздің кедендіктердің 

«аяқтан шалуына» кезігіп отыр», - деп атап өтті депутат.  
«Ақ жол» фракциясының депутаттары отандық компанияларды еркін 

қойма режімінен айыру оларды өткізім нарықтарын жоғалту қауіпіне 

əкелетініне сенімді, себебі əкелінетін шикізаттарды кедендік тазалауға 

жəне өнімдерді өңдеуге компанияның шығыстарының күрт өсіреді, оның 

өзіндік құны көтеріледі. Бұл мемлекеттік бағдарламаларға жəне 

Президеттің тапсырмаларына қарамастан, көптеген жаңа озық жо-

баларды болдырмауға, жоспарланған инвестициялардың төмендеуіне, 

шығарылатын өнімдердің көлемінің кемуіне жəне жұмыс орындарын 

қысқартуға əкелуі мүмкін. Оның үстіне, Кедендік одақ шеңберінде жəне 

Қазақстан ДСҰ-на кіретін кезде қазақстандық тауар өндірушілердің 

бəсекеге қабілеттілігі нақты төмендейді.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

тұғырнамасын іске асыруда жəне отандық тауар өндірушілердің 

мүдделерін қорғауда өз жұмысын жалғастыра береді. 
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Тұрғын үй құрылыс жинақ банкінің рөлі не: тұрғын үй 

алуға азаматтарға көмектесу ме, əлде бюджеттік қаражаттар 

жəне азаматтардың жинақтары есебінен пайда табу ма – «Ақ 

жол» партиясы Үкіметтен айқындап беруін сұрайды  
13 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Тұрғын үй құрылыс жинақ банкінің рөлі не: тұрғын үй алуға 

азаматтарға көмектесу ме, əлде бюджеттік қаражаттар жəне 

азаматтардың жинақтары есебінен пайда табу ма – бұл туралы 

Мəжілістің пленарлық отырысында Нұрлан Жазылбеков мəлімдеді. 

Премьер-Министр Серік Ахметовтің атына жолданған фракцияның 

депутаттық сауалында тұрғын үй құрылыс жинақ банкі жүйесіндегі 

қалыптасқан жағдайға байланысты сөз болып отыр.  
Депутаттың ақпараты бойынша, тек 2011 жылы бюджеттік 

қаражаттан ҚТҮҚЖБ жарғылық капиталын өсіруге 57 млрд. теңге 

бөлінген болатын, одан 25 млрд. теңге тұрғын үй қарыздары бойын-

ша сыйақы мөлшерлемелерін азайтуға Үкіметпен қайта бөлінген.  
2012 жылы «Қол жетімді тұрғын үй -2020» Бағдарламасы бой-

ынша жылдық 1 % мөлшерлемесі бойынша банкке бюджеттік 

кредит беруге тағы 12 млрд. 200 млн. теңге бөлінген болатын.  
Сонымен қатар, бағдарлама қатысушыларының салымдарына 

Банктің 2 % мөлшерінде сыйақысы белгіленген, ал коммерциялық 

банктердің депозит бойынша мөлшерлемесі 9 пайызға дейін жетеді.  
Осы шаралар тұрғындардың əлеуметтік кең топтары үшін 

тұрғын үйлердің қолжетімділігін арттырады деп болжамдалған. 

Алай-да, бұған қарамастан Тұрғын үй құрылыс жинақ банкі 

тұрғын үй кредитінің құнын азайту бойынша өзінің əлеуметтік 
рөлін атқармай отырғанына «Ақ жолдың» депутаттары сенімді.  

Бүгінгі таңда, «Қазақстанның тұрғын үй құрылыс жинақ 

банкі» АҚ тұрғын үй құрылыс жинақ ақшалары туралы 322 

мыңнан астам шартқа отырған, жасалған шарттар бойынша 

салымдар сомасы 129,85 млрд. теңгені құрайды.  
Басқаша айтқанда, салымшылардың осы депозиттерден 

жоғалтқаны жылына 7 пайызды 9 млрд.-қа жуық теңгені құрайды.  
Алайда, жылдық 1 % мөлшерлемесі бойынша бюджеттен бөлінген 

қаражатқа жəне жылдық 2% мөлшерлемесі бойынша депозитке 

қолжетімділігіне қарамастан, Тұрғын үй құрылыс жинақ банкінің 
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қарыздары бойынша жылдық сыйақысы 7,5-10 % құрады. Бұл 

рет-те, 2012-2013 жылдардағы нақты кредит құны 11 ден 19 % 

құрайды. Бұл сандарды коммерциялық банктердің ипотекалық 

кредиттерінің құнымен салыстыруға əбден болады.  
«Ақжолдықтардың» пікірінше, мұндағы айырмашылық тек 

екінші деңгейлі банктердің қаржыны нарықтық жағдайларда 
тарту-ында, ал Тұрғын үй құрылыс жинақ банкінің іс жүзінде 

бюджеттік қаражаттар жəне азаматтардың жинақтары есебінен 
мөлшерленбеген пайда табуында болып отыр.  

«Қазақстанның тұрғын үй құрылыс жинақ банкі» АҚ пайда-сы 

шоғырландырылмаған қаржылық есеп-қисаптарына сəйкес 2011 

жылдың ұқсас кезеңімен салыстырғанда 2012 жылдың тек қаңтар-

қыркүйек айларында 4 есеге дəл осы сəйкессіздіктер есебінен өскен.  
Н.Жазылбеков салыстыру үшін Еуропадағы мөлшерлемелері 3-4 

пайызды жəне банктердің таза маржасы 1-2 %-дан аспайтын 

кредиттерді мысалға келтірді. «Бізде, Тұрғын үй құрылыс жинақ банкі 

мемлекеттен бюджеттік кредиттерді 1 %, ал салымшылардың 

депозиттерінен – 2 пайыздан алады да, 15 % маржа табады – деп 

атап өтті депутат. 2013 жылдың 1 қаңтарынан бастап тіпті «Қол 

жетімді тұрғын үй -2020» бағдарламасына қатысушылар үшін осы 

банкте 3 жылдан 15 жылға дейінгі уақытта қаржы жинақтау жəне 

бағалаушы көрсеткіштеріне жеткен жағдайларда банкпен қарыз 

бойынша сыйақысы мөлшерлемелері тек 1 %-ға азайтылып 6,5-8-ге 

дейінгі пайызды құраған. Бірақ бұл мүмкіндіктің өзінде жоғалтқан 

пайданың жиынтық тұлғалануы 21 % кем емес. Сонымен бірге 

қарыздар бойынша банктік сыйақы мөлшерлемелерінің азайтылуы, 

осы мөлшерлемелерді азайту туралы шешім қабылданғанға дейінгі 

жасалған шарттарға таратылмаған.»  
Осыған байланысты, «Ақ жолдың» депутаттары: бұл 

банктің міндеті не? Егер пайда əкелу болса – онда мемлекет 

жоғарыда айтылған теңдесі жоқ көмекті жəне тегіншілік 
қаражатты көрсетпеуі тиіс. Онда Тұрғын үй құрылыс жинақ 

банкін жекешелендіру жəне нақты бəсекелі ортаға беру керек.  
Егер оның міндеті тұрғын үй мəселесін шешуде адамдарға 

көмектесу болса – онда ол неге банктік қаржылар мен азаматтардың 

жинақтары есебінен жайдан-жай пайдаға батып отыр?  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

тұғырнамасын іске асыру жəне сайлаушылардың мүдделерін 
қорғау жұмысын жалғастыра береді. 
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Жеңіл автокөліктердің техникалық байқауын алып 

тастау туралы «Ақ жол» депутаттарының ұсыныстарын 

Жол полиция-сы комитеті қарауға дайын  
13 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жеңіл автокөліктердің техникалық байқауын алып тастау туралы 

«Ақ жол» депутаттарының ұсыныстарын Жол полициясы комитеті 

қарауға дайын – бұл туралы ЖПК төрағасы Берік Бисенқұлов 

Мəжілісте «Жол жүрісі туралы» заң жобасын таныстыру барысында 

«Ақ жол» депутаттары Меруерт Қазыбекова жəне Алмас Тұртаевтың 

сұрақтарына жауап бергенде мəлімдеді. 

«Ақ жол» фракциясының депутаттары жеке пайдаланудағы 

жеңiл автокөлiктер жəне мотоциклдер үшiн техникалық 

байқаудан өтуді алып тастауды ұсынғанын еске саламыз.  
Фракция депутаттарының пікірінше, «қазіргі кезде көбінесе 

үстіртін өткізілетін техникалық байқау көлік құралдарының 

техникалық жарамдылығына маңызды əсері жоқ. Бұл 

көрсеткіштер көп жағдайда жеке көлігінің жарамды болуы үшін 

көлік иесінің жеке өзінің алаңдауы есебінен қамтамасыз етіледі». 

Сонымен қатар, талдау көрсеткендей, жеке автокөліктердің 

техникалық жарамсыздығының салдарынан болған жол көлік 

оқиғалары туралы статистикалық мəліметтер жоқ деуге болады.  
«Ұсынылып отырған жеке пайдаланудағы жеңіл автокөліктер 

жəне мотоциклдер үшін техникалық байқауды алып тастау, көлік 

əуесқойларын пайдасыз ауыртпалықты рəсімдерден босатады 

жəне онымен байланысты əкімшілік кедергілерді жояды», - деп 

есептейді Фракция жетекшісі Азат Перуашев.  
«Ақ жол» Фракциясымен тиісті түзетулер дайындалған 

жəне көлік мəселесі жөніндегі заң жобасы бойынша Жұмыс 

тобының қарауына жіберілген. Алайда, Жұмыс тобының 

мүшелері бұл түзетулерді «Жол жүрісі туралы» заң жобасы 

шеңберінде қарауды ұсынып отыр.  
ЖПК төрағасы Берік Бисенқұлов депутаттардың сұрақтарына 

жауап бере отырып, техникалық байқауды өткізу бойынша барлық 

мəселелер, оның ішінде əлемдік практиканың да зерделенгенін атап 
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өтті. Оның айтуынша, кейбір елдерде жауапкершілік тікелей 

көлік құралдарының иелерінің өздеріне жүктелген.  
«Қазіргі уақытта жолаушыларды таситын көліктерге, жүк 

көліктеріне жəне жарылуға қауіпті заттарды таситын көлік 

құралдарына техникалық байқаудан өтуден бас тарта алмаймыз. 

Ал жеке тұлғалар бойынша біз диологқа дайынбыз», - деп атап 

өтті Жол полициясы комитетінің төрағасы.  
Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы «Жол жүрісі 

туралы» заң жобасына ұсыныстар əзірлеуге кірісті. 
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«Ақ жол»: Ең төменгi зейнетақы орташа еңбек ақының 

жар-тысынан кем болмауы керек  
14 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Ең төменгi зейнетақы орташа еңбек ақының жартысынан кем 

болмауы керек – «Ақ жол» оның ең төменгі мөлшерін алатын топ 
үшін - кеңес кезіндегі ауылшаруашылық қызметкерлерінің 
зейнетақы мөлшерін қайта қарауды ұсынады. Бұл туралы Азамат 
Əбілдаев Мəжілістің пленарлық отырысында жолданған 
фракцияның депутаттық сауалында мəлімдеді.  

А.ж. 1 қаңтарынан бастап ең төменгi зейнетақы базалық 
зейнетақы мөлшерінен 9 % көбейді, нəтижесінде қазіргі 
уақытта ол 28 396 теңгені құрайтыны белгілі.  

Депутат келтірген ҚР Еңбек жəне халықты əлеуметтiк қорғау 
министрлiгiнің мəліметтеріне сəйкес, бүгінгі таңда ең төменгі 
зейнетақы алатындардың саны 43 204 адамды құрайды, олардың 
көбі кеңестік кезеңде ауылшаруашылығында жұмыс істеген 
қарапайым жұмыскерлер.  

«Практика бойынша өркендеген елдерде, зейнетақы 
мөлшері əдетте орташа еңбек ақының жартысына жуығын 
құрайды – онда бұл, егер Қазақстанда орташа еңбекақы 100 
мың теңге болса – зейнетақы 50 мың теңгеден төмен болмауы 
керек екенін көрсетеді, - деді Əбілдаев».  

«Ақжолдық» депутат көрсетілген топтың зейнетақысын 
керекті деңгейге дейін көбейтуге 11,1 млрд. теңге (74 млн. АҚШ 
доллары) мөлшеріндегі шығынды қажет етеді деп есептейді.  

«Біз, өз алдына дамыған отыз елдің тізіміне кіруді мақсат етіп қойған 

мемлекеттің бюджетінен мұндай қаражат табылмайды деп ойламаймыз. 

Тəуелсіз Қазақстанның негізін қалау үшін өздерінің жастығын берген 

азаматтарымызға біз қамқор болуымыз керек. Бүгінде олар ең төменгі 

зейнетақы алады, ал кезінде еліміздің өркендеуіне жəне дамуына күш-

жігерін аз жұмсаған жоқ. Көбінесе солардың қажырлы еңбектерінің 

арқасында Қазақстан тəуелсіздіктің қалыптасуындағы қиыншылықтарды 

еңсерді жəне қазір дүниежүзілік қоғамдастықпен танылып отыр», - деп 

атап көрсетті Азамат Əбілдаев. 
 

«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы сайлауалды 

тұғырнамасын іске асыру жəне сайлаушылардың аманаттарын 

орын-дау жұмыстарын жалғастыра береді. 
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Жұмыспен қамту саясатының басты бағыттарын 

жұмыс беруші белгілеуі тиіс - Азат Перуашев  
20 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Жұмыспен қамту саясатының басты бағыттарын жұмыс 

беруші белгілеуі тиіс – бұл туралы Азат Перуашев ҚР 

Парламентінің Сена-тында жұмыспен қамту мəселесі жөніндегі 

«дөңгелек үстел» бары-сында мəлімдеді.  
«Жұмыспен қамтудың қазіргі саясаты көбінде формалды 

көрсеткіштерге бағдарланған, кəсіпорын мүдделерінен бөлек өмір сүреді 

жəне нақты жұмыс орындарын құруға ынталандырмайды, - деп атап өтті 

«Ақ жол» партиясының көшбасшысы жəне кездесетін сəйкессіздіктер 

туралы мысалдар келтірді. 2011 жылы мемлекеттік бағдарлама аясында 

«туризм» мамандығы бойынша 30 адам оқыған бо-латын – олардың тек 

10-ы жұмысқа орналастырылған, «тамақтандыруды ұйымдастыру» 

мамандығы бойынша 389 адам оқытылды – жұмысқа тұрғаны 20, 

«фермерлік шаруашылық» мамандығы бойынша 236 адам оқытылды – 19 

адам жұмысқа орналастырылды».  
Оның айтуынша, қалыптасқан қиғаштықтардың нəтижесінде, 

кейде өзекті шаралардың өзі қағазда ғана орындалады. Ол жаңа 

жұмыс орындарын құруға арналған қаражатты игеру, оны жайдан-

жай бөліп ал үшін бизнесмендерге өз қызметкерлерін жұмыстан 

шығарып жəне сол мезетте «жұмысқа орналастырылған» сияқты 

қайтадан жұмысқа қабылдауды ұсынғандары туралы БАҚ-да 

жарияланған жағдайларды еске салды.  
Ол бұл саладағы, жергілікті жерлердегі жұмыспен қамту орталығын 

қоса алғанда, көптеген органдардың жұмыстарының тиімсіздігін атап өтті 

жəне «Жұмыспен қамту» бағдарламасын іске асыруды талдағанда осы 

орталықтар арқылы жұмысқа орналастырылған қазақстандықтардың 

жұмыс істеген мерзімдерінің ұзақтығы жөніндегі мониторинг жүргізуді 

ұсынды. «Олардың сол жұмыс орнында қанша уақыт жұмыс істегені 

туралы неге талдау жоқ? 2-3 айдан кейін олар жұмыстан шығып кетеді», - 

деп ескертті депутат. «Ақжолдықтардың» пікірінше мұндай орталықтар 

арқылы жұмысқа орналастыру, көбінесе қысқа мерзімді, əрі еңбек ақысы 

төмен. Ірі ком-паниялар оларға кадр іздеп өтініш білдірмейді, ал сауатты 

мамандар өздері-ақ мұндай Орталықтар арқылы жұмыс іздемейді. 

Сондай-ақ 

 
184 



бюджеттік қаражат бөлінетін оқыту немесе жаңадан 

мамандандыру бағдарламалары да іс жүзінде қадірін кетіріп 
болды, мұндай оқудан қызметкерлердің ешқандай да 

«біліктілігін көтеру» туралы айтуға болмайды.  
Азат Перуашев «дөңгелек үстел» қатысушыларына жұмыспен 

қамту мəселелері жөніндегі «Ақ жол» партиясының пайымдау-ын 

ұсынды. «Біз, жұмыспен қамту саясатының басты бағыттарын 

жұмыс беруші белгілеуі тиіс екеніне сенімдіміз, - деп атап өтті 

демократтардың көшбасшысы. Ең басты мақсат, жұмыссыздар 

құрғақ уəделер жəне хаттар емес, тұрақты жұмыс алатын, ал 

кəсіпорындар мамандармен толықтыратын сенімді жол жəне олар 

қажетті біліктілік деңгейіне жеткенше мемлекеттік қолдау алатын 

жұмыспен қамтудың тиімді жүйесін құру болу керек».  
«Ақ жол» ҚДП Еуроодақ елдерінің тəжірибесі бойынша бірқатар 

шаралар ұсынады. Олардың ішінде – жұмыс берушілердің салалық 

бірлестіктерімен кəсіби стандарттарды əзірлеу. Қəзіргі уақытта оқу 

бағдарламалары білім беру мекемелерінің өздерімен дайындалған білім 

беру стандарттарының негізінде əзірленеді, соның салдарынан білім 

беру жүйесі нақты еңбек нарығының талаптарынан алшақтап кеткен.  
Сонымен қатар, кəсіпорындардың студенттердің жəне кəсіби-

техникалық оқу орындарының оқушыларының өндірістік практи-

касына шығындарына субсидиялау енгізу ұсынылады. Бұл 

практи-канттар үшін арнайы оқытатын жерлерді құруға мүмкіндік 

береді, тəлімгерлік тəжірибені қайта жандандырады, кəсіпорын 

мен оқу орындары арасында тікелей байланыс орнатады.  
Жас мамандар мен жұмысшылардың сынақ мерзімін өту кезеңіндегі 

еңбекақыларын субсидиялау ұсынылады. Кəсіпорындардың біліктілігі 

жеткіліксіз жас мамандарға жоғары еңбекақы төлеуге мүмкіншілігі жоқ. 

Осы ұсынысты іске асыру оқу бітірушілердің компанияларға ұзақ мерзім 

тұрақтап қалуына мүмкіндік береді.  
Бұдан басқа, еш құпиясы жоқ, қазіргі уақытта жұмыс 

берушілер жабдықтарды бүлдіріп алуға қауіптеніп жас 

мамандардың жеткілікті машықтарының аздығынан оған жіберуге 

тəуекел етпейді. Сондықтан да жаңа бастаушы қызметкердің 

сынақ мерзімін өту кезеңінде кəсіпорын жабдығына залал 

келтіргені үшін жауапкершілігін сақтандыру «ақжолдықтардың» 

маңызды ұсыныстарының бірі болып табылады.  
«Ақ жол» ҚДП Парламенттік фракциясы қатардағы Қазақстан 

азаматтарының мүддесіне сайлауалды тұғырнамасын іске асыру 

бой-ынша жұмысын жалғастыра береді. 
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«Ақ жол»: Жер асты суларын тиімді барлау мен пайдалану 

үшін кеңес заманының ұңғымалаларын ескеріп, оларды жеке 

меншікке беру арқылы қолданылуын қалпына келтіру қажет  
20 ақпан 2013 жыл, «Ақ жол» Қазақстаннның 

демокртиялық партиясының баспасөз қызметі.  
Мəжілістің бүгінгі жалпы отырысында: «жер асты сула-рын 

тиімді барлау мен пайдалану, осы мақсатқа бөлінген бюд-жет 

қаржысын негізсіз шығындалуын қысқарту мақсатында кеңес 
заманының ұңғымалаларын ескеріп, оларды коммунальдық 

немесе жеке меншікке беру арқылы қолданылуын қалпына 
келтіру қажет, - деп атап көрсетті Меруерт Қазбекова. 

Фракцияның Премьер-министр Серік Ахметовтың атына 

жолданған депутаттық сауалында қолданыстағы 

гидрогеологиялық ұңғымаларды тиімді пайдалану жəне 
оларды жаңарту мəселесі көтерілген.  

Қазақстан Республикасының Индустрия жəне жаңа техноло-

гиялар министрлігінің Геология жəне жер қойнауын пайдалану 

комитетінің мəліметіне сəйкес жер асты суларының 1282 кен орны 

барланған. Алайда, барланған кен орындарының саны халықты 

сапа-лы ауыз сумен қамтамасыз етуге жеткіліксіз.  
Əсіресе, ақжолдықтар кеңес заманы кезінде республиканың 

80% ауылдық елді мекендерінде іздестіру-барлау жұмыстарының 

жүргізілгеніне, олардың есептерінің геологиялық қорларда 

сақталып жатқанына ерекше назар аударып отыр.  
«Ауыз су бойынша мемлекеттік бағдарламаның бюджет қаржысын 

қалыптастыру барысында осы, бұрын жүргізілген барлау жұмыстары 

жеткілікті дəрежеде назарға алынбай отыр. Геологиялық қорларда 

сақтаулы геологиялық мəліметтің барына қарамастан, жыл сайын жер 

асты су көздерін ісдестіру мен барлауға қаржы бөлінуде», - деп, атап өтті 

М. Қазбекова. Осы орайда ол Ақмола облысын мысал ретінде келтірді. 

Облыстың бірқатар кенттерін сумен қамтамасыз ету үшін 80-інші, 90-

ыншы жылдардың бастауы жер асты сулары іздестіріліп, арнайы 

мекемелер су құбырларының жобалау жұмыстарын жоспар-лауды 

бастаған болатын. Жұмыс аяқталмай қалса да, аудандардың құжаттары 

мен сызбалары сақталған. Соғанқарамастан, 2012 жылғы бюджеттік 

бағдарламада барланған аталған кенттердің кейбіріне жер асты суларын 

іздестіруге қайта қаржы бөлініп отыр. 
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Сондай-ақ, фракция депутаттары кейбір жер асты суларының 

көзі жоғалып, басқа сулармен ластанып кеткендігін атап өтті.  
«Қазақстан Республикасының аумағында жүз мыңдаған иесіз, 

бірақ пайдалануға жарамды гидрогеологиялық ұңғымалар бар. 

Бұл ұңғымалар тек шаруашылыққа жəне ауыз суға жарамды су 

көздерін ғана емес, минералды, геотермальды жəне өнеркəсіптік-

техникалық қажет суларды аша алады.  
Олардың халықты ауыз сумен қамтуда, мал шаруашылыған 

қалпына келтіруде, өнеркəсіптік инфрақұрылымдарды дамытуда 

маңызы зор», - делінген депутаттық сауалда.  
Соған байланысты фракция депутаттары Үкіметке 

мынадай сау-алдар жолдады:  
Гидрогеологиялық ұңғымалар туралы мəліметтерді 

қалпына келтіру жəне картографияландыру жөнінде үкіметтік 

деңгейде қандай жұмыстар атқарылуда?  
Бұрын пайдаланылған жарамды ұңғымаларды қалпына 

келтіруде қандай шаралар жүргізіліп жатыр?  
Ақжолдықтар гидрогеологиялық ұңғымаларды жаппай 

коммунальдық немесе жеке меншікке берген жағдайда ғана оларды 

қазіргі уақытта жəне болашақта пайдалануға болатынына, сондай-ақ 

жер беті суларының араласып кетуінен сақтай алатынына сенімді. 

«Ақ жол» ҚДП фракциясы сайлауалды тұғырнамасын 

жүзеге асы-руда жəне сайлаушылардың аманаттарын 

орындауда өз жұмыстарын жүргізе беретін болады. 
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* * * 
 

«Ақ жол» Қазақстанның демократиялық партиясы 

фракциясының депутаттары кəсіпкерліктегі адам құқығы 

жөніндегі халықаралық конференцияға қатысты  
21 ақпан 2013 жыл, Қазақстанның «Ақ жол» 

демократиялық партиясының баспасөз қызметі.  
«Ақ жол» ҚДП фракциясының депутаттары Нұрлан Жазылбе-ков 

жəне Меруерт Қазбекова кəсіпкерліктегі адам құқығы жөніндегі 

сараптама-тəжірибелік халықаралық конференцияға қатысты.  
Құқықтық саясатты зерттеу отралығының 

ұйымдастыруымен «Қазақстанда адам құқығы аспектісінің 

кəсіпкерлік қызметтегі басқару қағидаттарын іске асыру: 

«Құқықтық қорғаудың қорғау, сыйлау жəне қамтамасыз ету 

құралдары» БҰҰ-ның құжаттары шеңберінде орындалуы» атты 

Конференция ү. Ж. 21 ақпанда Алматы қ. өтті.  
Шара барысында кəсіпкерлік қызметтегі адам құқығын 

қорғау, мемлекеттік жəне жеке меншік серіктестік, адам 

құқықтарын қорғаудың нормативтік реттелуі, жанжал 

туындаған аймақтарда адам құқығының қорғалуы, кəсіпкерлік 

қызмет субъектілері тара-пынан адам құқықтары қорғалуының 

корпоративті жауапкершілігі мəселелері талқыланды.  
Конференция жұмысына Парламент Мəжілісінің депутатта-

ры, халықаралық сарапшылар, азаматтық қоғамның жетекші 

сарап-шылары, мемлекеттік органдардың, мемлекеттік емес 

ұйымдар мен кəсіпкерлік құрылымдар өкілдері қатысты. 
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